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روزنامه صبح ایران

کارشناسان و فعالین حوزه های اقتصادی و سیاسی تاکید دارند

FATF انزوای بانکی نتیجه اجتناب ناپذیر رد لوایح

رییس فراکسیون اصناف مجلس: 

موجودی کالاهای اساسی 
برای 2سال کشور کفایت می کند 

فاضل میبدی مطرح کرد

اجرای عدالت مهم ترین انتظار مردم از دستگاه قضا

کفاشیان استعفا کرد 

دور زدن ملت ایران  به بهانه دور زدن تحریم ها  

شراکت حامیان
و کاسبان تحریم 
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رییس فراکسیون اصناف مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه کالاهای اساسی موردنیاز مردم برای 2 سال آینده 
در انبارها ذخیره شده است، گفت: قیمت متفاوت یک کالا 
در چهار مغازه یک خیابان شهر، ناشی از عملکرد ضعیف 
بازرسان است. شهباز حسن پور بیگلریاظهارداشت :ما در 
گذشته در شرایط بحرانی کشور را اداره کردیم به گونه 

ای که در برخی شهرها 48ساعت گندم و آرد نداشتیم، 
این در حالی است که امروزه حداقل برای 2 سال آینده 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در انبارها ذخیره شده 
است.وی با بیان اینکه در طول 6 ماه گذشته مجلس ده ها 
جلسه غیرعلنی با حضور وزرای مربوطه به منظور بررسی 

وضعیت کالاهای اساسی...

یکی از زنان متهم پرونده فساد پتروشیمی در حالی به بهانه دور زدن تحریم ها در صادرات پتروشیمی مشارکت 
داشته که همسر وی از فعالان سیاسی تندرو ساکن در آمریکا و از حامیان تشدید تحریم ها علیه ایران است...

* پتروشیمی، رکوردار فساد در زمان تحریم

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: جنگ اقتصادی 
از  یکی  است،  سیاسی  و  روانی  عملیات های  با  همراه  که  اخیر 
پیچیده ترین و سخت ترین جنگ ها حتی سخت تر از دوران دفاع 
مقدس است.امیر سرلشگر »سید عبدالرحیم موسوی« در همایش 
فرماندهان قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( ارتش، ضمن 
تشکر و قدردانی از همه کارکنان این نیرو، گفت: در این یکسال 

گذشته توانستیم با موفقیت از جنگ پییچیده اقتصادی دشمن ...

رئیس جمهور تاکید کرد که بعد از تخلف آمریکا و اقدام غیر 
قانونی این کشور در خروج از توافق هسته ای، انتظار این است که 
اتحادیه اروپا این خلاء را جبران کند.حجت الاسلام حسن روحانی 
رئیس جمهور روز شنبه هنگام دریافت استوارنامه سفیر اکردیته 
جدید مالت در تهران، گفت: ما بعد از توافق هسته ای دور جدیدی 
از روابط بسیار خوب را با کشورهای اروپایی شروع کردیم و روابط با 

کشور مالت نیز در طول سال های گذشته روابط ...

فرمانده ارتش:

جنگ اقتصادی اخیر از دفاع 
مقدس سخت تر است

رئیس جمهور هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید مالت:

اروپا باید خلاء خروج آمریکا 
از برجام را جبران کند

2 2

8

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

معاون اول رئیس جمهوری:

* ادغام بانک ها تصمیم انقلابی در نیروهای مسلح بود               * مشکلی در تامین کالاهای شب عید مردم وجود ندارد

تخریب دولت در شرایط جنگ اقتصادی ناپسند است

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: دستگاههای فرهنگی استان باید 
برای سال آینده با اجرا کردن برنامه های تحول آفرین، نسبت به کاهش طلاق، افزایش ازدواج و 
مدیریت نهاد خانواده اقدام نمایند.سید محمدرضا هاشمی روز شنبه درجلسه ستاد ساماندهی 
امور جوانان قم، افزود: با وجود ظرفیتهای فرهنگی و دینی به ویژه حوزه علمیه در قم، ولی 
همچنان شاهد آسیب های اجتماعی هستیم که این استان از این نظر در رتبه های نخست قرار 
دارد.وی اضافه کرد: برای کاهش آسیب های اجتماعی سال گذشته 9 میلیارد ریال و امسال 60 
میلیارد ریال در اختیار نهادهای ذیربط استان قرار گرفته که آنها باید خروجی قابل دفاعی از خود 
داشته باشند.وی ادامه داد: دستگاه هایی که موفق به هزینه کرد اعتبارات آسیب های اجتماعی 

نشده اند، اعتبارات را در اختیار واحدهایی که در این زمینه فعال بوده اند، قرار دهند...

شهردار قم گفت: برای توسعه و افزایش سرانه  فضای سبز قم به ازای هر شهروند 3 متر در هرسال 
در نظر گرفته شده که امسال بالغ بر 70 درصد توسعه و رشد اتفاق افتاده است. دکتر سید مرتضی 
سقائیان نژاد در اهمیت مسئله درختکاری و افزایش سرانه های سبز اظهار داشت: تلاش می شود 
در برنامه های ۵ و 20 ساله شهرداری قم به تمام اهداف تعیین شده در زمینهٔ توسعه سرانه های سبز 
برسیم.وی افزود: سیاست گذاری شهرداری قم افزایش 3 متر سرانه فضای سبز برای هر شهروند 
قمی به ازای هرسال است، این به این معنا بوده که شهرداری باید 1۵0 هکتار هرسال به سرانه و سطح 
فضای سبز شهر قم اضافه کند.شهردار قم تأکید کرد: با توجه به اینکه مسئله استفاده از آب های 
خاکستری و پساب فاضلاب شهری قم در فضای سبز قطعی  شده، به نظر می رسد تا چشم انداز 1400 

شهر قم، شهرداری بتواند هرسال 3 متر به سرانه  فضای سبز قم اضافه کند...

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

اقدام دستگاه های فرهنگی 
در کاهش طلاق تحول آفرین باشد

شهردار قم :

سالانه ۳ متر به سرانه  
فضای سبز قم افزوده می شود
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روابط عمومی مخابرات منطقه قم
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چین، هند، ایران و باقی قضایا
اختلافات	اقتصادی	که	بین	چین،	هند	و	آمریکا	در	
ماه	های	اخیر	به	وجود	آمده	است	و	رییس	جمهور	ایالات	
متحده	آمریکا	تصمیم	گرفته	تا	مالیات	ها	را	برای	فعالیت	
شرکت	های	وابسته	به	این	2	کشور	افزایش	دهد	باعث	

جدایی	اقتصادی	این	کشورها	شده	است.	ترامپ	همچنین	تلاش	کرد	تا	مشتری	هایی	که	
محصولات	هند	و	چین	را	خریداری	می	کردند	را	به	سمت	آمریکا	جذب	کند	که	تاکنون	
موفق	به	این	مهم	نشده	است.در	چنین	وضعیتی	فرصت	بسیار	مناسبی	است	تا	جمهوری	
اسلامی	ایران	بتواند	از	این	موقعیت	استفاده	کند	و	در	این	وضعیت	سیاست	خارجه	ایران	
به	جهانیان	ثابت	کنیم	که	نمی	توان	به	آمریکا	و	سیاست	های	آنها	اعتماد	داشت	و	به	نوعی	
حقانیت	خودمان	را	ثابت	کنیم	این	در	صورتی	است	که	ما	نباید	مانند	تجربه	ای	که	بعد	
از	فروپاشی	شوروی	به	وجود	آمد	و	نتوانسیم	از	آن	بهره	اقتصادی	ببریم،	فرصت	سوزی	
کنیم.	پس	از	فروپاشی	شوروی	ایران	فرصت	بسیار	خوبی	داشت	تا	بتواند	مشتری	های	
محصولات	ش	را	به	خود	جذب	کند.	باتوجه	به	سیاست	های	وزارت	امور	خارجه	ایران	
که	با	هر	2	کشور	هند	و	چین	روابط	دیپلماتیک	خوبی	دارد	انتظار	می	رود	که	راه	را	برای	
بازرگان	ها	و	فعالان	اقتصادی	ایران	باز	کند.به	صورت	مرسوم	چنین	است	که	در	مواقع	
حساس	اقتصادی	ابتدا	بازرگانان	و	مدیران	شرکت	های	دولتی	و	خصوصی	به	کشور	مقصد	
سفر	کرده	و	رایزنی	ها	را	برای	باز	شدن	مسیر	اقتصادی	آغاز	کنند	و	پس	از	اینکه	توانستند	
به	توافقاتی	برسند،	پس	از	آن	مسوولان	سیاسی	برای	امضای	توافق	نامه	ها	و	همچنین	
قراردادهای	تجاری	به	کشور	مقصد	سفر	می	کنند	ولی	اکنون	باتوجه	به	شرایط	موجود	
وزارت	امورخارجه	می	تواند	به	موضوع	تجارت	و	حضور	پر	رنگ	تر	بازرگان	ها	و	فعالان	
اقتصادی	ایران	در	کشورهایی	مانند	هندوستان	و	چین	کمک	بسیار	مفیدی	بکند	و	در	
چنین	شرایطی	که	ایران	از	سوی	آمریکا	تحریم	شده	است	راه	جدیدی	بگشاید.	متاسفانه	
جمهوری	اسلامی	ایران	نتوانست	از	موقعیت	های	موجود	استفاده	لازم	را	ببرد	به	عنوان	
مثال	ایران	در	خصوص	بازسازی	کشور	افغانستان	می	توانست	سهمی	داشته	باشد	ولی	
یا	نتوانستیم	به	این	کشور	ورود	کنیم	و	یا	نخواستیم	سهمی	در	این	بازار	داشته	باشیم	
ولی	اکنون	می	توانیم	از	تجربیات	گذشته	استفاده	کنیم	و	از	این	اختلافات،	پیش	از	آنکه	
کشورهای	هند	و	چنین	با	رییس	جمهور	آمریکا	به	توافق		برسند	حضور	خودمان	را	تثبیت	
کنیم.	کشورهای	همسایه	ایران	می	توانند	بازار	بسیار	خوبی	برای	کشور	ما	داشته	باشند	که	
تاکنون	ایران	نتوانسته	از	این	بازارها	استفاده	کند	و	از	وضعیت	کنونی	اقتصادی	خارج	شود.
لازم	به	ذکر	است	قراردادهایی	که	بین	ایران	و	سایر	کشورها	منعقد	می	شود	باید	به	صورت	
بلند	مدت	باشد	زیرا	سیاست	های	رییس	جمهور	کنونی	آمریکا	نشان	می	دهد	که	همواره	به	
دنبال	قراردادهای	جدید	است	و	این	احتمال	وجود	دارد	که	به	زودی	هندی	ها	و	چینی	ها	
را	به	پای	میز	مذاکره	بیاورد	و	از	مواضع	خود	کوتاه	بیاید.	در	این	بین	یک	پیشنهادی	قابل	
مطرح	کردن	است	و	آن	اینکه	اگر	ما	در	کشور	احتیاج	به	ستاد	بحران	داریم	در	همان	
موازات	احتیاج	به	ستاد	فرصت	های	اقتصادی	هم	داریم	تا	اینکه	با	درس	گرفتن	از	تجربیات	

گذشته	بتوانیم	راه	جدید	برای	خروج	از	بحران	پیدا	کنیم.

خون، با ارزش ترین هدیه
خون	با	ارزش	ترین	هدیه	ای	است	که	می	توان	به	کسی	
بخشید.	این	هدیه	چندان	گرانقدر	و	نایاب	است	که	اهدای	
آن	قدر	و	اندازه	و	زمان	و	مکان	خاص	می	طلبد	و	اهدا	کننده	
اش	از	بالاترین	جایگاه	برخوردار	است.	سازمان	انتقال	خون	

که	سالیان	درازی	را	صرف	تهیه	خون	سالم	و	کافی	برای	بیماران	نیازمند	به	این	گوهر	
ارزشمند	کرده	است،	اکنون	افتخار	دارد	که	به	عنوان	مرکز	همکار	سازمان	جهانی	بهداشت	
دستاوردهای	علمی	پژوهشی	خود	را	در	زمینه	طب	انتقال	خون	به	کشورهای	منطقه	
امرو	)مدیترانه	شرقی(	آموزش	می	دهد	و	پروژه	های	پژوهشی	فراملی	را	در	همین	زمینه	
مدیریت	می	کند.این	سازمان	که	اکنون	با	ورود	به	پنجمین	دهه	عمر	خود	دغدغه	میزان	
اهدای	خون	را	پشت	سر	گذاشته	به	ظرایف	بیشتری	چون	استمرار	اهدا	و	کیفیت	خون	و	
رسیدن	به	خطر	صفر	انتقال	خون	می	اندیشد.	در	سالی	که	پشت	سر	گذاشتیم	گسترش	
صنعت	ملی	انتقال	خون،	سلامت	هرچه	بیشتر	خون	و	اهدا	کننده	آن،	مدیریت	خون	
بیمار،	همووژلانس	)نظام	مراقبت	و	نظارت	بر	مصرف	خون	و	فرآورده		ها(	و	واکسیناسیون	
اهداکنندگان	مستمر	خون	از	برنامه	هایی	بود	که	در	همین	راستا	دنبال	شد.افتتاح	چهار	
مرکز	جامع	انتقال	خون	در	سطح	استان	تهران	در	راستای	افزایش	کیفیت	محیط	و	
استاندارد	سازی	خدمات	ارائه	شده	به	اهداکنندگان	و	از	طرح	های	اجرا	شده	در	سال	
97	بود	و	اکنون	افتخار	داریم	که	در	این	مراکز	محیط	و	خدمات	در	شءن	اهدا	کنندگان	
ارائه	می	شود.این	مراکز	جامع	می	توانند	پذیرای	اهداکنندگان	خون،	پلاکت	و	پلاسما	
باشند	و	ظرفیت	جذب	اهداکنندگان	بیشتری	دارند.گسترش	طرح	هموویژلانس	نیز	در	
راستای	بهینه	سازی	مصرف	خون	و	فرآورده	های	آن	مراحل	تکمیلی	خود	را	پشت	سر	
می	گذارد	و	امسال	نیز	چون	سال	گذشته	بیمارستان	های	بیشتری	به	این	طرح	پیوستند	
و	به	زودی	همه	مراکز	درمانی	کشور	در	این	طرح	وارد	می	شوند.چرخه	انتقال	خون	در	
ایران	سال	ها	چرخه	معیوبی	بود	که	سبب	می	شد	وضعیت	خون	اهدایی	بعد	از	خروج	از	
سازمان	انتقال	خون	ایران	پایش	نشود	و	از	نحوه	تزریق	آن	به	بیمار	و	اثرات	پس	از	تزریق	
بی	خبر	بمانیم	اما	با	برقراری	سیستم	هموویژلانس	پایش	سلامت	خون	به	چرخه	ای	
کامل	بدل	شد	که	همه	ساله	بیمارستان	های	بیشتری	به	این	طرح	می	پیوندند.	این	پایش	
سبب	کاهش	فزاینده	خطاهای	حین	انتقال	خون	شده	است	و	با	جمع	آوری	بازخوردها	و	
آموزش	های	لازم	این	عوارض	به	حداقل	نزدیک	می	شود.علاوه	برسلامت	مصرف	کننده	
خون	سلامت	اهدا	کننده	خون	نیز	از	اولویت	های	سازمان	است	که	در	سال	97	با	طرح	
واکسیناسیون	هپاتیت	برای	اهدا	کنندگان	مستمر	به	اجرا	در	آمد.مدیریت	خون	بیمار	
طرح	گسترده	دیگری	بود	که	با	توجه	به	هزینه	های	عوارض	انتقال	خون	و	اهمیت	انتقال	
خون	محافظه	کارانه	در	پی	دستور	العمل	های	سازمان	جهانی	بهداشت	برای	کمک	به	
اقتصاد	سلامت	به	همراه	آموزش	های	گسترده	در	بیمارستان	ها	اجرا	شد،	در	این	طرح	
کادر	درمانی	بیمارستان	ها	آموزش	می	بینند	که	چگونه	با	روش	های	پیشگیرانه	قبل	از	
عمل،	حین	عمل	و	پس	از	آن	مصرف	بی	دلیل	و	قابل	پیشگیری	خون	و	فرآورده	های	
آن	را	کاهش	دهند.برای	به	صفر	رساندن	خطر	انتقال	خون	باید	جمعیت	اهدا	کننده	سالم	
باشد.	به	همین	دلیل	برای	کاهش	انتقال	عفونت	ها	از	طریق	خون	واکسن	هپاتیت	B	به	
اهدا	کنندگان	مستمر	تزریق	شد	و	طرح	غربالگری	اهداکنندگان	از	نظر	ابتلا	به	بیماری	
های	هپاتیت	B	و	C	و	HIV	در	دستور	کار	قرار	گرفت.گسترش	صنعت	پلاسما	با	هدف	
تولید	دارو	از	پلاسمای	ایرانی	میزان	ابتلا	به	بیماری	های	ناشی	از	تغییر	جغرافیا	و	داروهای	
تولید	شده	با	پلاسمای	بیگانه	را	کاهش	می	دهد	و	این	مهم	نیز	همچون	گذشته	در	سال	
97	با	قدرت	دنبال	شد.همچنین	با	تاسیس	کارخانه	تولید	کیسه	خون،	با	انتقال	تکنولوژی	
زمینه	افزایش	حجم	سرمایه	گذاری	خارجی	در	ایران	افزایش	یافت	و	امکان	به	دست	آوردن	
بازار	کیسه	خون	کشورهای	منطقه	فراهم	شد.سازمان	انتقال	خون	امروز	به	کیفیت	و	بهینه	
سازی	مصرف	خون	و	کمک	به	چرخه	اقتصاد	سلامت	می	اندیشد	و	با	تلاش	کارکنان	و	
متخصصان	و	همت	اهدا	کنندگان،	خطر	صفر	انتقال	خون	و	مصرف	بهینه	آن	را	در	چشم	

انداز	خود	دارد.
*مدیر عامل سازمان انتقال خون

پیش بینی یک فعال سیاسی اصولگرا:

در مجلس آینده، تحول جدی شکل می گیرد
یک	فعال	سیاسی	اصولگرا	معتقد	است	که	در	مجلس	آینده	تحولات	جدی	شکل	
خواهد	گرفت،	زیرا	به	باور	او،	مجلس	فعلی	ضعف	هایی	داشته	و	مردم	هم	مشکلات	فراوانی	
دارند	که	مجلس	و	دولت	را	مقصر	آن	می	دانند.سید	محمد	حسینی،	عضو	شورای	مرکزی	
جبهه	مردمی	نیروهای	انقلاب	اسلامی	)جمنا(	درباره	برنامه	های	این	تشکل	سیاسی	برای	
انتخابات	مجلس	سال	98	می	گوید:	هنوز	سازماندهی	برای	انتخابات	آینده،	به	طور	جدی	
انجام	نشده	است	و	فعالان،	این	موضوع	را	به	سال	آینده	موکول	کرده	اند،	زیرا	ابتدا	باید	
وضعیت	برگزاری	انتخابات	مشخص	شود	و	هنوز	مشخص	نیست	که	انتخابات،	استانی	
خواهد	بود	یا	خیر.حسینی	با	اشاره	به	اینکه	فعالیت	های	انتخاباتی	جبهه	اصولگرایی	در	سال	
آینده	پیگیری	خواهد	شد،	تصریح	می	کند:	تردیدی	نیست	که	در	مجلس	آینده،	تحولات	
جدی	شکل	خواهد	گرفت،	زیرا	مجلس	فعلی،	ضعف	هایی	داشته	و	مردم	هم	مشکلات	

فراوانی	دارند	که	مقصر	آن	را	مجلس	و	دولت	می	دانند.

نماینده کرمان:

چرا هنوز مشخص نیست رجل سیاسی یعنی چه؟
نماینده	مردم	کرمان	و	راور	در	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	بعد	از	گذشت	سال	ها	
هنوز	مشخص	نیست	رجل	سیاسی	یعنی	چه؟	محمدمهدی	زاهدی	با	اشاره	به	اینکه	
در	انتخابات	ریاست	جمهوری	وضع	بدتر	از	این	است،	گفت:	بعد	از	گذشت	سال	ها	هنوز	
مشخص	نیست	رجل	سیاسی	یعنی	چه؟	در	دوره	قبل	۶	هزار	نفر	برای	انتخابات	ریاست	
جمهوری	ثبت	نام	کردند.	این	دموکراسی	نیست،	"وهن"	کشور	است.وی	تصریح	کرد:	باید	
افراد	قابل،	کارآزموده،	امتحان	پس	داده،	مدیر	و	شجاع	در	تصمیم	گیری،	ریسک	پذیر	و	
با	پشتوانه	قوی	حزبی	به	صحنه	بیایند.زاهدی	اظهار	کرد:	هیچ	یک	از	روسای	جمهور	ما	
به	ویژه	بعد	از	جنگ	تاکنون	مسوولیت	دوره	خود	را	به	عهده	نمی	گیرد	و	همه	به	گردن	
دیگری	می	اندازند	در	حالی	که	اگر	نظام	حزبی	باشد،	مردم	حزب	را	می	شناسند.وی	ادامه	
داد:	جریانات	چپ	و	راست	می	آید	و	می	رود،	اما	جریان	حزبی	فرق	دارد،	دارای	تشکیلات	

و	کادرسازی	است	و	برای	هر	مسوولیت	فرد	تربیت	می	کند	که	ما	در	کشور	نداریم.

داریوش قنبری :

اصل چرخش نخبگان 
باید با انتخاب مردم صورت بگیرد

	یک	نماینده	پیشین	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	در	این	که	چرخش	نخبگان	یک	
اصل	دموکراتیک	است،	شکی	نیست	اما	این	اصل	دموکراتیک	باید	توسط	مردم	و	از	طریق	
انتخابات	صورت	بگیرد.	به	هرحال	نمایندگان	از	طرف	مردم	انتخاب	می	شوند	و	مردم	هم	
حق	دارند	گزینه	های	مختلفی	داشته	باشند.داریوش	قنبری	در	ارزیابی	مصوبه	مجلس	
شورای	اسلامی	در	خصوص	محدود	شدن	انتخاب	هر	نماینده	به	سه	دوره	گفت:		جای	
تعجب	است	که	چرا	چنین	مصوبه	ای	در	مجلس	گذرانده	شده	و	هنوز	دلایل	آن	برای	
ما	مشخص	نیست.	شاید	طرفداران	این	مصوبه	این	طور	عنوان	کنند	که	این	مصوبه	به	
چرخش	نخبگان	کمک	خواهد	کرد	و	چرخش	نخبگان	هم	یک	اصل	دموکراتیک	است.
وی	ادامه	داد:		البته	در	این	که	چرخش	نخبگان	یک	اصل	دموکراتیک	است،	شکی	نیست	
اما	این	اصل	دموکراتیک	باید	توسط	مردم	و	از	طریق	انتخابات	صورت	بگیرد.	به	هرحال	
نمایندگان	از	طرف	مردم	انتخاب	می	شوند	و	مردم	هم	حق	دارند	گزینه	های	مختلفی	
داشته	باشند.قنبری	افزود:	متاسفانه	شاهد	این	هستیم	که	در	کشور	ما	گزینه	های	زیادی	
برای	انتخاب	مردم	وجود	ندارد	و	در	زمان	انتخابات	یک	سلیقه	خاص	اعمال	شده	و	تعداد	
زیادی	از	افراد	یک	جناح	خاص	اجازه	ورود	به	صحنه	انتخابات	را	پیدا	نمی	کنند.	حالا	نیز	
مصوبه	محدود	شدن	حضور	هر	نماینده	به	سه	دوره	در	مجلس	به	تصویب	رسیده	است	
که	باز	هم	باعث	می	شود	مردم	از	حق	انتخاب	نمایندگان	باتجربه	محروم	شوند.این	نماینده	
پیشین	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	مردم	شاید	دوست	داشته	باشند	نماینده	ای	که	چند	
دوره	در	حوزه	انتخابیه	خود	تجربه	کسب	کرده	است	را	مجددا	با	انتخاب	خود	راهی	مجلس	
کنند؛	چه	ایرادی	دارد	نماینده	ای	که	اعتماد	مردم	را	جلب	کرده	است،	باز	هم	انتخاب	شود.

* مجلس گزینه های مردم در انتخابات را محدود نکند 
وی	ادامه	داد:	اینکه	در	برخی	کشورها	از	جمله	کشور	ما	برای	ریاست	دولت	محدودیت	
در	نظر	گرفته	می	شود	به	دلیل	آن	است	که	این	پست	مرکز	تجمیع	قدرت	بوده	و	شاید	
عدم	ایجاد	محدودیت،		چرخش	نخبگان	را	متوقف	کند	اما	نمایندگی	مجلس	یک	جایگاه	
مردمی	بوده	و	جایگاهی	نیست	که	نماینده	از	قدرت	خود	استفاده	کرده	و	به	سمت	
دیکتاتوری	برود.قنبری	افزود:	به	نظر	من	این	مساله	حق	مردم	است	و	شاید	در	چهارچوب	
دموکراسی	هم	این	ایراد	به	نمایندگان	مجلس	وارد	باشد	که	وکلا	نمی	توانند	حق	موکلان	
خود	را	محدود	کنند.	امیدوار	هستم	مجلس	این	مصوبه	را	اصلاح	کند	که	در	مجموع	
مصوبه	خوبی	نبود	و	تنها	به	محدود	شدن	گزینه	های	مردم	در	انتخابات	می	انجامد.وی	
گفت:	البته	یک	انحراف	دیگری	که	در	مجلس	صورت	گرفته	نیز	مساله	شرط	مدرک	
تحصیلی	است.	شرط	فوق	لیسانسی	که	مصوب	شده		شرطی	خلاف	روح	دموکراسی	
است	و	دموکراسی	را	به	سمت	آریستوکراسی	می	برد.	به	هرحال	برای	معیار	باسوادی	آنچه	
در	قانون	اساسی	آمده	است	تنها	خواندن	و	نوشتن	است	تا	همه	فرصت	انتخاب	شدن	را	

داشته	باشند.	همه	باید	به	شکل	برابر	خود	را	در	معرض	رای	مردم	قرار	دهند.

جلال میرزایی:

 باید در حوزه های اجرایی 
میدان را برای جوانان باز کرد

یک	عضو	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	با	تاکید	بر	این	که	»در	کشورهای	
توسعه	یافته	جوانان	نقش	پررنگی	در	حوزه	های	اجرایی	ایفا	می	کنند«،	گفت:	تمام	
دستگاه	ها	می	توانند	نقش	موثری	در	به	کارگیری	جوانان	داشته	باشند.	نیروهای	جوان،	
مسلط	و	به	روز	باید	حوزه	های	اجرایی	را	در	دست	گیرند.جلال	میرزایی	با	اشاره	به	
بیانیه	مقام	معظم	رهبری	و	تاکید	بر	فراهم	ساختن	زمینه		حضور	جوانان	در	عرصه	های	
مختلف،	بیان	کرد:	زمانی	که	به	کشورهای	توسعه	یافته	نگاه	می	کنیم	بسیاری	از	مدیران	
در	قسمت	های	مختلف	کشور	جوان	هستند،	چرا	که	دانش	مدیریت	و	مهارت	اداره	
شرکت	ها	با	توجه	به	سرعت	تحولی	که	در	حوزه	علم	و	فناوری	در	حال	انجام	است،	نیاز	
به	پوست	اندازی	دارد.وی	اظهار	کرد:	نیروهای	جوان	تر،	مسلط	تر	و	به	روزتر	مدیریت	و	اداره	
امور	را	در	اغلب	کشورهای	توسعه	یافته	برعهده	دارند،	اما	در	حوزه	سیاست	شاید	کمی	
تفاوت	وجود	دارد.	در	حوزه	های	تصمیم	سازی	و	تصمیم	گیری	معمولا	از	افراد	با	تجربه	تر	
استفاده	می	شود،	چرا	که	آنها	سردی	و	گرمی	روزگار	را	چشیده	اند	و	احساساتی	عمل	
نمی	کنند.نماینده	مردم	ایلام	در	مجلس	شورای	اسلامی	تصریح	کرد:	حوزه	اجرایی	با	حوزه	
تصمیم	گیری	تفاوت	دارد.	در	حوزه	اجرا	میدان	باید	برای	جوانان	باز	باشد.	در	بیانیه	مقام	
معظم	رهبری	نیز	تاکید	شده	بود	برای	حرکت	کشور	به	سمت	توسعه	نیاز	به	کارگزاران	و	
مدیران	و	دانشمندان	جوان	داریم.میرزایی	در	ادامه	با	تاکید	بر	اینکه	»ما	در	گذشته	تجربه	
جنگ	هشت	ساله	را	داشتیم	که	در	آنجا	شکست	دشمن	توسط	نیروهای	جوان	و	مدیران	
جوان	رقم	خورد«	خاطرنشان	کرد:	تمام	دستگاه	ها	می	توانند	نقش	موثری	در	به	کارگیری	

جوانان	داشته	باشند.	
	

علی صوفی:

سخنگودولت باید اجازه بیان 
کم و کاستی ها را داشته باشد

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	افزایش	اعتبار	جایگاه	سخنگویی	در	دولت	به	معنای	
افزایش	اعتبار	دولت	در	میان	مردم	است؛	سخنگو	باید	اجازه	بیان	کمی	و	کاستی	ها	را	داشته	
باشد.علی	صوفی	در	ارتباط	با	ضرورت	تعیین	سخنگو	برای	دولت،	اظهار	کرد:	مردم	مطالباتی	از	
دولت	و	انتظاراتی	از	رئیس	جمهور	دارند.	در	همین	راستا	آن	ها	حق	دارند	تا	همیشه	در	جریان	
پیشرفت	کارهایی	که	دولت	دارد	انجام	می	دهد	باشند	و	از	نحوه	تحقق	مطالبات	خود	مطلع	
شوند.وی	ادامه	داد:	ارتباط	مستقیم	میان	مردم	و	دولت	از	طریق	سخنگوی	دولت	حق	مردم	
است	و	برای	دولت	تکلیف	ایجاد	می	کند.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	دولت	مکلف	
است	تا	جایی	که	ممکن	است	مردم	را	در	جریان	امور	قرار	دهد	و	به	مردم	این	اطمینان	را	
بدهد	که	تمام	اعضای	دولت	در	راستای	تامین	حقوق	مردم	در	تلاش	هستند.	این	اطمینان	را	
سخنگو	به	مردم	می	دهد.وی	افزود:	سخنگو	باید	بتواند	بیلان	کاری	دولت	را	به	مردم	ارائه	دهد	
تا	مردم	آرامش	خاطر	پیدا	کنند؛	افزایش	اعتبار	جایگاه	سخنگویی	دولت	به	معنای	افزایش	
اعتماد	مردم	به	دولت	و	افزایش	اعتبار	دولت	پیش	مردم	است.صوفی	گفت:	مردم	و	رسانه	ها	
اگر	نقدی	دارند	باید	بتوانند	نقد	خود	را	بیان	کنند	و	سخنگو	پاسخ	آن	ها	را	بدهد؛	بنابراین	وجود	
سخنگو	در	دولت	در	برقراری	ارتباط	بین	دولت	و	مردم	و	حفظ	سرمایه	اجتماعی	فوق	العاده	
حائز	اهمیت	است.وی	خاطرنشان	کرد:	این	ارتباط	باید	خیلی	شفاف،	روشن،	صمیمی	و	
صادقانه	باشد.	سخنگو	باید	آنچه	که	هست	را	با	مردم	در	میان	بگذارد	و	کمی	و	کاستی	ها	را	
به	مردم	بگوید.	یک	سخنگو	باید	از	دولت	این	اجازه	را	داشته	باشد	که	اگر	ایراد	یا	کاستی	در	

دولت	وجود	دارد	را	به	مردم	اطلاع	دهد.

رحیمی جهان آبادی: حول محورهای بیانیه گام دوم انقلاب

دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب اجماع کنند
یک	عضو	هیات	رییسه	کمیسیون	حقوقی	و	قضایی	مجلس	شورای	اسلامی	بر	لزوم	
اجماع	دو	طیف	اصولگرا	و	اصلاح	طلب	حول	محورهای	بیانیه	گام	دوم	انقلاب	برای	مقابله	
با	مشکلات	کشور	تاکید	کرد.جلیل	رحیمی	جهان	آبادی	با	اشاره	به	برخی	تجارب	دو	
طیف	اصولگرا	و	اصلاح	طلب	اظهار	کرد:	من	اصلاح	طلب	هستم	و	یک	زمانی	معتقد	بودیم	
گفت	وگو	با	آمریکا	و	اروپا	جواب	می	دهد،	حداقل	اکنون	بعد	از	خروج	آمریکا	از	برجام	به	این	
اجماع	رسیده	ایم	که	حاصلی	از	گفت	و	گو	با	اروپایی	ها	و	آمریکایی	ها	به	دست	نیاورده	ایم،	
ما	امروز	به	این	نتیجه	رسیدیم	آنچه	که	رهبری	از	نتیجه	گفت	وگو	با	آمریکا	و	اروپا	ترسیم	
می	کردند،	صحیح	بود.وی	ادامه	داد:	اصولگرایان	هم	در	مقطعی	افراط	گرایی	هایی	داشتند	
که	فکر	می	کنم	آنها	هم	به	این	نتیجه	رسیده	باشند	که	آنچه	رهبری	ترسیم	می	کردند	
صحیح	بود.وی	خاطرنشان	کرد:	منشور	اخیر	مقام	معظم	رهبری	تحت	عنوان	بیانیه	گام	
دوم	انقلاب	را	به	عنوان	یک	نقشه	راه	و	در	کنار	آن	تجاربی	که	دو	طیف	اصولگرا	و	اصلاح	
طلب	هر	دو	کسب	کردند	را	کنار	هم	بگذاریم	و	در	مقابلِ	خارجی	ها	با	اجماع	و	با	قدرت	
و	بدون	نگاه	به	دست	آنها	که	چه	قرار	است	به	ما	بدهند	کار	را	پیش	ببریم	و	با	یک	تفکر	
مبتنی	بر	عقلانیت	از	ظرفیت	های	داخلی	استفاده	کنیم،	این	فرصت	برای	هر	دو	جناح،	

ایجاد	شده	که	حول	محور	رهبری	و	این	منشور	ارزشمند	رهبری	اجماع	کنند.

محمدجواد ظریف ؛

بدون ایران و عراق
 منطقه روی آرامش را نخواهد دید

	وزیر	امور	خارجه	با	اشاره	به	سفر	تاریخی	رئیس	جمهور	عازم	عراق	تاکید	کرد:	این	سفر	
نشان	می	دهد	این	مردم	و	این	دو	کشور	قلب	تپنده	منطقه	هستند.	بدون	ایران	و	عراق،	
منطقه	روی	آرامش	را	نخواهد	دید.	ایران	و	عراق	دو	ستون	امنیت	منطقه	هستند.	امیدواریم	
بتوانیم	حرکت	رو	به	جلو	داشته	باشیم.محمدجواد	ظریف	عصر	دیروز	در	همایش	حکیم	
محور	وحدت	که	به	همت	نمایندگی	جریان	حکمت	عراق	در	ایران	برگزار	شد،	گفت:	وقتی	
به	من	گفتند	در	مراسم	بزرگداشت	شهید	محراب،	مرحوم	آیت	الله	سید	محمدباقر	حکیم	
سخنرانی	کنم،	بدون	درنگ	پذیرفتم	و	این	مسئله	را	افتخار	بزرگی	برای	خود	می	دانم	که	
در	این	مراسم	شرکت	کنم.وی	با	اشاره	به	آشنایی	خود	با	شهید	حکیم	اظهار	داشت:	من	
سعادتی	داشتم	که	در	سال	7۱	به	همراه	شهید	حکیم	و	مرحوم	جلال	طالبانی	و	مرحوم	
چلبی	برای	حج	مشرف	شویم	و	در	زمان	حج،	فرصت	بسیار	خوبی	برای	من	بود	که	با	

مرحوم	شهید	حکیم	و	خانواده	شان	از	نزدیک	آشنا	شوم.

گفت:	 جمهوری	 رئیس	 اول	 معاون	
تخریب	و	اتخاذ	رویکردهای	خصمانه	علیه	
دولت	در	شرایط	جنگ	اقتصادی	و	تحریم	

ها	ناپسند	است.
اسحاق	جهانگیری	روز	شنبه	در	آیین	
طیور	 صنعتی	 کشتارگاه	 برداری	 بهره	
ایِوانَکِی	شهرستان	 در	شهرک	صنعتی	
گرمسار	افزود:	دولت	همواره	از	نقدهای	
منصفانه	حمایت	کرده	و	منتقدان	دلسوز	
در	کنار	دستگاه	های	اجرایی	هستند.وی	
که	 نقدهایی	 از	 دولت	 کرد:	 خاطرنشان	
باعث	پیشرفت	کشور	شود	استفاده	خواهد	
اضافه	 رئیس	جمهوری	 اول	 کرد.معاون	
کرد:	ظرفیت	های	قابل	توجه	اقتصادی	
در	کشور	وجود	دارد	و	با	وجود	مشکلات	
اقتصادی	امروز	شاهد	هستیم	طرح	های	
مختلف	عمرانی	و	صنعتی	در	گوشه	کنار	
اعتبارهای	میلیارد	دلاری	 با	 این	کشور	
در	حال	ساخت	است.جهانگیری	اضافه	
کرد:	نشاط	کاری	برای	ساخت	ایران	با	
وجود	مشکلات	وجود	دارد	و	با	همراهی	
می	توان	از	مشکلات	اقتصادی	عبور	کرد.
وی	ادامه	داد:	دولت	از	انتقال	آب	از	سد	
نمرود	و	پساب	استان	تهران	به	شهرستان	
گرمسار	حمایت	می	کند	و	طرحی	که	
بیش	از	97	درصد	پیشرفت	فیزیکی	دارد	
باید	هرچه	سریع	تر	به	اتمام	برسد.معاون	
اول	رئیس	جمهوری	تصریح	کرد:	استان	
سمنان	شایستگی	قطب	صنعتی	شدن	
را	دارد	و	با	برنامه	ریزی	اصولی	این	مهم	

محقق	می	شود.
سیاست  روستاها  از  حمایت   *

جدی دولت است
معاون	اول	رئیس	جمهوری	در	ادامه	
روستاها	 از	 حمایت	 گفت:	 سخنانش	
سیاست	جدی	دولت	است	و	روستاها	باید	
کانون	اصلی	تولید	در	کشور	باقی	بمانند	.
جهانگیری	اضافه	کرد:	امنیت	غذایی	در	
کشور	به	حیات	در	روستاها	بستگی	دارد	
و	با	توسعه	بخش	روستایی	می	توان	برای	
اقدام	 اساسی	در	کشور	 تامین	کالاهای	
کرد.وی	تصریح	کرد:	تامین	زیرساخت	ها	
مانند	آب،	برق	و	گاز	برای	رفع	مشکلات	
زیرساختی	بخش	روستایی	در	کشور	انجام	

شده	و	با	رفع	بخشی	دیگری	از	چالش	ها	
باید	ظرفیت	بخش	روستایی	شکوفا	شود.
معاون	اول	رئیس	جمهوری	گفت:	منابع	
مورد	نیاز	برای	تولید	در	روستاهای	کشور	
تامین	شده	است	و	تسهیلات	با	نرخ	کم	
به	کشاورزان	و	روستاییان	درحال	پرداخت	
افراد	 از	 بسیاری	 افزود:	 است.جهانگیری	
معتقدند	نرخ	پایین	تسهیلات	روستایی	
زمینه	رانت	را	فراهم	می	کند	اما	این	رانت	
است.معاون	 روستاها	 به	 خدمت	 برای	
اول	رئیس	جمهوری	اضافه	کرد:	وزارت	
صنعت،	معدن	و	تجارت	و	وزارت	جهاد	
کشاورزی	و	دیگر	دستگاه	های	اجرایی	باید	
بر	نحوه	ارائه	تسهیلات	در	بخش	روستایی	

نظارت	داشته	باشند.
* ادغام بانک ها تصمیم انقلابی در 

نیروهای مسلح بود
روز	 	همچنین	 اسحاق	جهانگیری	 	
در	 و	 سمنان	 استان	 به	 سفر	 در	 شنبه	
آیین	افتتاح	بزرگترین	واحد	فلزی	غیر	
دولتی	کشور	در	شهرستان	آرادان	افزود:	
بانک	های	نیروهای	مسلح	نسبت	به	بانک	
های	خصوصی	شرایط	بهتری	داشتند	و	
در	مجموع	تصمیم	به	ادغام	این	بانک	ها	
گرفته	شد	و	این	اقدام	با	موافقت	رهبر	
معظم	انقلاب	همراه	بود.وی	تاکید	کرد:	
ادغام	مجموعه	بانک	های	نیروهای	مسلح	
نیروها،	 این	 با	کمترین	دغدغه	در	بین	
مردم	و	سهام	داران	انجام	شد	و	مساله	
اقتصادی	خاصی	پیش	نیاورد.جهانگیری	
ادامه	داد:	این	ادغام	بار	غیرمتعارف	نیز	به	

دولت	وارد	نکرد	و	نیروهای	مسلح	هم	از	
این	کار	استقبال	کردند.وی	گفت:	به	جز	
یک	بانک،	بانک	های	نیروهای	مسلح	به	
نسبت	بخش	خصوصی	شرایط	بهتری	
داشتند.جهانگیری	اضافه	کرد:	نیروهای	
مسلح	تمایل	داشتند	کل	بانک	هایشان	را	
به	دولت	واگذارکنند	و	خود	را	از	بانکداری	
جدا	کنند.	وی	با	اشاره	به	اینکه	تصمیم	
ادغام	بانک	های	نیروهای	مسلح	با	حضور	
هفته	 شنبه	 پنج	 روز	 جمهوری	 رئیس	
گذشته	به	جمع	بندی	رسید،	گفت:	مساله	
ادغام	بانک	ها	به	رهبر	معظم	انقلاب	ارائه	
شد	و	روز	جمعه	هفته	گذشته	ایشان	نیز	
موافقت	خود	را	اعلام	کردند.معاون	اول	
رئیس	جمهوری	افزود:	آمریکا	جنگ	علیه	
اقتصادی	با	ایران	را	با	ایجاد	اتاق	جنگ	
در	وزارت	خزانه	داری	خود	برنامه	ریزی	
کرد	که	هدف	آن	فروپاشی	اقتصاد	ایران	
از	 خیلی	 برای	 که	 این	 بیان	 با	 بود.وی	
کشورهای	اروپایی	و	دیگر	کشورها	سئوال	
این	بود	که	چگونه	ایران	فرونپاشید	گفت:	
در	برخی	مسائل	مردم	ایران	اذیت	شدند	و	
مشکلاتی	در	برخی	کالاها	بوجود	آمد	ولی	
هیچ	کجای	دنیا	به	این	مسائل	فروپاشی	

نمی	گویند.
* ایران در هر حوزه ای بخشی از 

آرامش منطقه است
بیان	 ادامه	سخنانش	 جهانگیری	در	
کرد:	برخی	به	دروغ	می	خواهند	ایران	را	
به	عنوان	مشکل	منطقه	معرفی	کنند	اما	
ایران	در	تمام	مسائل	بخشی	از	راهکارهای	

آرامش	منطقه	است.وی	یکی	از	شاخه	
های	اصلی	تحریم	علیه	ایران	را	فلزات	
گران	بها،	مس	و	فولاد	عنوان	کرد	و	گفت:	
با	وجود	این	تحریم	ها،	صنایع	فولاد	و	مس	
در	ایران	به	هیچ	بحرانی	برنخورده	است.
وی	ادامه	داد:	در	این	حوزه	نه	تنها	تولید	
متوقف	نشده	بلکه	طرح	های	توسعه	مورد	

نظر	نیز	محقق	شده	است.
* مشکلی در تامین کالاهای شب 

عید مردم وجود ندارد
جمع	 در	 همچنین	 جهانگیری	
تامین	 اهمیت	 به	 اشاره	 با	 خبرنگاران	
کرد:	 بیان	 مردم	 عید	 شب	 میوه	 نیاز	
شده	 موظف	 کشاورزی	 جهاد	 وزارت	
است	حداقل	2	میوه	سیب	و	پرتقال	را	
به	اندازه	مورد	نیاز	مردم،	خریداری	و	در	
روزها	نزدیک	به	عید	در	سراسر	کشور	
توزیع	کند.وی	همچنین	بر	تامین	نیاز	
مردم	به	شیرینی	در	ایام	عید	نوروز	اشاره	
کرد	و	گفت:	دولت	با	تامین	به	موقع	و	
با	قیمت	مناسب	کالاها	در	تلاش	است	
ایام	 این	 در	 مردم	 شادی	 و	 خوشی	 به	
اضافه	کند.جهانگیری	با	اشاره	به	اینکه	
بیشتر	 تامین	آرامش	و	آسایش	و	رفاه	
مردم	از	وظایف	مهم	دولت	است،	بیان	
کرد:	آرامش	مردم	را	باید	بیشتر	فراهم	
کنیم	تا	مردم	مشکلی	نداشته	باشند.وی	
با	بیان	اینکه	دولت	به	صورت	جدی	برای	
رفع	مشکلات	معیشتی	مردم	در	تلاش	
اقتصادی	 جنگ	 این	 در	 افزود:	 است،	
به	فکر	مردم	هستیم	و	در	بخش	های	
مختلف	مانند	سلامت،	معیشت	و	رفاه	
مردم	تلاش	می	کنیم.	جهانگیری	ادامه	
داد:	تلاش	دولت	در	این	شرایط	سخت	
اقتصادی،	تامین	کالاهای	اساسی	است	و	
مشکلی	در	تامین	دارو	و	کالاهای	اساسی	
وجود	ندارد.وی	با	اشاره	به	شروع	جنگ	
کرد:	 بیان	 دشمنان،	 از	سوی	 اقتصادی	
بخشی	از	تامین	نیاز	های	ضروری	مردم،	
مقوله	سلامت	است	که	دولت	توجه	ویژه	
ای	در	این	زمینه	دارد.معاون	اول	رئیس	
جمهوری	ادامه	داد:	دولت	در	تلاش	است	
که	این	کالاها	به	صورت	فراوان	و	با	قیمت	

مناسب	در	اختیار	مردم	قرار	گیرد.	

یک	عضو	مجمع	محققین	و	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	
معتقد	است	مهم	ترین	انتظاری	که	مردم	از	دستگاه	قضا	و	

رئیس	جدید	این	قوه	دارند	اجرای	عدالت	است.
محمدتقی	فاضل	میبدی	درباره	انتظارت	از	حجت	الاسلام	
سیدابراهیم	رئیسی	به	عنوان	رئیس	جدید	دستگاه	قضا	به	
حصر	میرحسین	موسوی،	زهرا	رهنورد	و	مهدی	کروبی	
اشاره	کرد	و	به	ایرناپلاس	گفت:	یک	روز	ادامه	حصر	به	
ضرر	جمهوری	اسلامی	است.	آقای	رئیسی	وقتی	به	صورت	
رسمی	در	جایگاه	رئیس	قوه	قضاییه	قرار	گرفت،	نسبت	به	
برگزاری	دادگاه	محصوران	اقدام	کند.او	یادآور	شد:	برخی	
می	گویند	این	ها	اگر	هم	محاکمه	شوند	حکم	سنگینی	
دریافت	می	کنند!	باید	از	افرادی	که	چنین	مطلبی	مطرح	
می	کنند	پرسید	چرا	قبل	از	محاکمه	قضاوت	می	کنید؟	

اینکه	می	گویند	اگر	محصوران	محاکمه	شوند	حکم	سنگینی	
دریافت	می	کنند،	حرف	بدی	است.	کسی	که	نه	بازجویی	
شده،	نه	در	دادگاه	حضور	پیدا	کرده	و	نه	محاکمه	شده،	
این	گونه	 کرد؟!	 قضاوت	 او	 حکم	 درباره	 می	توان	 چطور	
قضاوت	ها	به	معنای	این	است	که	دستگاه	قضای	ما	پیش	
از	محاکمه	حکم	صادر	می	کند.فاضل	میبدی	تأکید	کرد:	
رئیس	جدید	قوه	قضاییه،	شورای	عالی	امنیت	ملی	و	مقامات	
امنیتی	کشور	هرچه	زودتر	مسئله	حصر	را	حل	کنند	که	
این	به	نفع	نظام	خواهد	بود.	هر	روز	که	زمان	بگذرد	زیان	
آن	بیشتر	است.او	همچنین	درباره	انتظارات	دیگر	از	رئیس	
جدید	قوه	قضاییه	گفت:	مهم	ترین	انتظاری	که	مردم	از	
دستگاه	قضا	دارند	اجرای	عدالت	است.	در	قرآن	خداوند	
تأکید	کرده	است	محبت	یا	کینه	به	کسی	نباید	مانع	اجرای	

عدالت	شود.	خداوند	در	قرآن	می	گوید	هیچ	وقت	کینه	کسی،	
شما	را	از	اجرای	عدالت	باز	ندارد،	یا	دوستی	با	کسی	باعث	
نشود	شما	در	حق	کسی	که	دوستش	دارید	نسبت	به	کسی	
که	دوستش	ندارید	ظلم	کنید.فاضل	میبدی	یادآور	شد:	یکی	
دیگر	از	اقداماتی	که	رئیس	جدید	دستگاه	قضا	باید	آن	را	در	
دستور	کار	خود	قرار	دهد	مبارزه	با	رشوه	است.	متأسفانه	در	
دو،	سه	مورد	خودم	شاهد	بودم	که	در	دستگاه	قضا	رشوه	
وجود	دارد.	اگر	آقای	رئیسی	بتواند	با	رشوه	و	بی	عدالتی	در	
دستگاه	قضا	مبارزه	کند،	خیلی	کار	بزرگی	کرده	است.این	
فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	همچنین	تأکید	کرد:	قوه	قضاییه	
باید	با	دولت	نیز	همگامی	و	همکاری	داشته	باشد	و	خدای	
نکرده	رقابت	های	انتخاباتی	که	در	گذشته	وجود	داشت،	

باعث	نشود	مصالح	کشور	خدشه	دار	شود.

معاون اول رئیس جمهوری:

تخریب دولت در شرایط جنگ اقتصادی ناپسند است

فاضل میبدی مطرح کرد

اجرای عدالت مهم ترین انتظار مردم از دستگاه قضا

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	گفت:	
روابط	گرم	و	دوستانه	ایران	و	جمهوری	
آذربایجان	علیه	هیچ	کشوری	نبوده	و	
هرگز	تحت	تاثیر	عوامل	مخرب	منطقه	

ای	و	فرامنطقه	ای	قرار	نمی	گیرد.
»علی	شمخانی«	روز	شنبه	در	دیدار	
»المار	محمد	یار	اف«	وزیر	امور	خارجه	
جمهوری	آذربایجان	در	زمینه	تحولات	
منطقه	و	راهکارهای	گسترش	همکاری	

های	دوجانبه	با	وی	گفت	وگو	کرد.
اشتراکات	 به	 دیدار	 این	 در	 وی	
میان	دو	 و	مذهبی	 فرهنگی	 تاریخی،	
کشور	همسایه	اشاره	کرد	و	افزود:	توسعه	

روابط	همه	جانبه	بویژه	ارتقای	مناسبات	
اقتصادی	میان	تهران	و	باکو	خواست	و	
اراده	مردم	و	رهبران	دوکشور	بوده	و	به	

نفع	امنیت	و	ثبات	در	منطقه	است.	
با	 ملی	 امنیت	 عالی	 شورای	 دبیر	
بیان	این	که	مرزهای	مشترک	فرصتی	
ارزشمند	و	دروازه	های	صلح	و	دوستی	
میان	دوکشور	است،	ادامه	داد:	ظرفیت	
های	فراونی	برای	افزایش	سطح	تعاملات	
تجاری	میان	دو	کشور	وجود	دارد	که	
می	تواند	موجب	رفاه،	ثبات	و	امنیت	دو	

کشور	شود.
شمخانی	خاطرنشان	کرد:	جمهوری	

تحقق	 موانع	 رفع	 برای	 ایران	 اسلامی	
توافقات	جامع	میان	دو	کشور	امادگی	
کامل	دارد.وی	همچنین	گفت:	تکمیل	
منطقه	 برای	 جنوب	 شمال-	 آهن	 راه	
لحاظ	 به	 آذربایجان	 جمهوری	 نیز	 و	
پیشبرد	توافقات	و	همکاری	های	تجاری	
و	اقتصادی	بسیار	ضروری	بوده	و	موجب	
توسعه	همکاری	های	مشترک	در	زمینه	

های	ترانزیت	وحمل	ونقل	می	شود.
دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	تصریح	
و	 ایران	 دوستانه	 و	 گرم	 روابط	 کرد:	
جمهوری	آذربایجان	علیه	هیچ	کشوری	
نبوده	و	هرگز	تحت	تاثیر	عوامل	مخرب	

منطقه	ای	و	فرامنطقه	ای	قرار	نمی	گیرد.
المار	محمد	یار	اف	وزیر	امور	خارجه	
جمهوری	آذربایجان	نیز	در	این	دیدار	با	
اثربخش	خواندن	گفت	وگوهای	صورت	
گفت:	 دوکشور	 مقامات	 میان	 گرفته	
افزایش	 به	 مایل	 آذربایجان	 جمهوری	
مبادلات	و	همکاری	های	همه	جانبه	با	
ایران	بوده	و	در	این	مسیر	از	ابتکارات	و	
پیشنهادات	ارائه	شده	استقبال	می	کند.

ارتقای	 روند	 به	 باکو	 افزود:	 وی	
همکاری	های	اقتصادی	با	تهران	ادامه	
خواهد	داد	و	تحریم	ها	نمی	تواند	بر	روابط	

خوب	دوکشور	اثر	منفی	داشته	باشد.

علی شمخانی در دیداروزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان:

روابط ایران و آذربایجان هرگز تحت تاثیر عوامل مخرب قرار نمی گیرد

رئیس	جمهور	تاکید	کرد	که	بعد	از	تخلف	آمریکا	و	
اقدام	غیر	قانونی	این	کشور	در	خروج	از	توافق	هسته	ای،	
انتظار	این	است	که	اتحادیه	اروپا	این	خلاء	را	جبران	کند.

حجت	الاسلام	حسن	روحانی	رئیس	جمهور	روز	شنبه	
هنگام	دریافت	استوارنامه	سفیر	اکردیته	جدید	مالت	در	
تهران،	گفت:	ما	بعد	از	توافق	هسته	ای	دور	جدیدی	از	
روابط	بسیار	خوب	را	با	کشورهای	اروپایی	شروع	کردیم	و	
روابط	با	کشور	مالت	نیز	در	طول	سال	های	گذشته	روابط	

بسیار	خوبی	بوده	است.
روحانی	خاطرنشان	کرد:	ظرفیت	های	بسیار	خوبی	
برای	توسعه	روابط	دو	کشور	وجود	دارد	که	امیدواریم	از	

این	ظرفیت	ها	استفاده	شود.
اراده	لازم	برای	توسعه	روابط	 افزود:	 رئیس	جمهور	
اقتصادی	و	سیاسی	بین	دو	کشور	وجود	دارد	و	امیدواریم	
در	دوره	فعالیت	سفیر	جدید	این	کشور	در	تهران	شاهد	

توسعه	روابط	بین	دو	کشور	باشیم.	"	پاول	میفسود"	سفیر	
اکردیته	جدید	کشور	مالت	در	تهران	نیز	در	این	دیدار	
با	تقدیم	استوارنامه	خود	به	رئیس	جمهور	کشورمان،	
بوده	و	همه	 خاطرنشان	کرد:	روابط	دو	کشور	دیرینه	
تلاش	دولت	من	این	است	که	سطح	این	روابط	بیش	از	
پیش	توسعه	یابد.سفیر	جدید	مالت	در	تهران	بر	حمایت	
کشورش	از	برجام	تاکید	کرد	و	گفت:	برجام	نقشه	راهی	
برای	توسعه	روابط	دو	جانبه	و	چند	جانبه	با	اتحادیه	اروپا	

است	و	مالت	از	این	توافق	حمایت	می	کند.
مثال زدنی در  الگویی  و عراق  ایران  روابط   *

منطقه است
رئیس	جمهوری		همچنین	روز	شنبه	هنگام	دریافت	
استوارنامه	سفیر	جدید	عراق	در	تهران	،	روابط	ایران	و	عراق	
را	بسیار	نمونه	و	الگویی	مثال	زدنی	در	منطقه	دانست	و	
ابراز	امیدواری	کرد	که	این	روابط،	برای	همه	منطقه	الگویی	

تاثیرگذار	باشد.
حجت	الاسلام	و	المسلمین	دکتر	حسن	روحانی	،	با	
بیان	اینکه	ظرفیت	گسترده	ای	برای	تعمیق	بیش	از	پیش	
همکاری	های	تهران	و	بغداد	وجود	دارد،	علاقه	مردم	دو	
کشور	را	بی	نظیر	و	سرمایه	ای	در	مسیر	توسعه	و	گسترش	

روابط	مشترک	در	همه	حوزه	ها	ذکر	کرد.
رئیس	جمهوری	تقویت	امنیت،	رشد	،	توسعه	و	آبادانی	
عراق	به	عنوان	یک	کشور	برادر،	همسایه	و	دوست	را	آرزوی	
ملت	و	دولت	ایران	دانست	و	تاکید	کرد:	جمهوری	اسلامی	
ایران	همانند	یک	برادر	در	همه	زمینه	ها	و	حوادث	تلخ	و	

شیرین،	در	کنار	دولت	و	ملت	عراق	بوده	و	خواهد	بود.
روحانی	به	سفر	قریب	الوقوع	خود	به	عراق	اشاره	و	
ابراز	امیدواری	کرد	در	جریان	این	سفر	توافقات	ارزشمند	
و	مهمی	در	مسیر	تعمیق	روابط	دو	کشور	دوست	و	برادر	

حاصل	شود.

فرمانده	کل	ارتش	جمهوری	اسلامی	
که	 اخیر	 اقتصادی	 جنگ	 گفت:	 ایران	
سیاسی	 و	 روانی	 عملیات	های	 با	 همراه	
است،	یکی	از	پیچیده	ترین	و	سخت	ترین	
دفاع	 دوران	 از	 حتی	سخت	تر	 جنگ	ها	

مقدس	است.
عبدالرحیم	 »سید	 سرلشگر	 امیر	
موسوی«	در	همایش	فرماندهان	قرارگاه	
پدافند	هوایی	خاتم	الانبیاء)ص(	ارتش،	
ضمن	تشکر	و	قدردانی	از	همه	کارکنان	
این	نیرو،	گفت:	در	این	یکسال	گذشته	
توانستیم	با	موفقیت	از	جنگ	پییچیده	
اقتصادی	دشمن	که	در	سال	97	به	اوج	

خود	رسید،	عبور	کنیم.
وی	افزود:	به	اعتقاد	من	جنگ	اقتصادی	
اخیر	که	توامان	با	عملیات	های	روانی	و	
سیاسی	است	و	یکی	از	پیچیده	ترین	و	
از	 سخت	ترین	جنگ	ها	حتی	سخت	تر	

دوران	دفاع	مقدس	است.
ما	 کرد:	 خاطرنشان	 ارتش	 فرمانده	

یک	سال	از	جنگ	اقتصادی	را	پشت	سر	
گذاشته		و	دشمن	را	ناکام	کردیم	و	حداقل	
یکسال	دیگر	را	پیش	رو	داریم	و	باید	با	
مدیریت،	تحمل	و	صبر	از	یکسال	باقی	
مانده	نیز	عبور	کنیم.سرلشگر	موسوی	با	
تاکید	بر	اینکه	دشمنان	به	دنبال	نابودی	
کشور	بوده	و	هستند،	گفت:	رسمی	ترین	
مقامات	دشمنان	ما	رسما	اعلام	کردند	که	
ایران	اسلامی	چهل	سالگی	انقلاب	خود	را	

نخواهد	دید	و	برای	آن	برنامه	ریزی	ها	کرده	
برنامه	ریزی	 بودند،	و	هنوز	هم	در	حال	
هزینه	 نیز	 دلار	 میلیاردها	 و	 هستند	

می	کنند.
راستای	 در	 دشمن	 داد:	 ادامه	 وی	
شعار	خود	مبنی	بر	اینکه	انقلاب	ایران	
چهل	سالگی	خود	را	نخواهد	دید	اقدامات	
سنگینی	را	در	سطح	بین	المللی	و	در	سطح	
منطقه	انجام	داده	و	صد	در	صد	مطمئن	

بود	که	موفق	می	شوند،	اما	اراده	خداوند	
بزرگ	به	برکت	رهبری	داهیانه	فرماندهی	
معظم	کل	قوا	)مد	ظله	العالی(،	استقامت	و	
ایستادگی	ملت	ایران،	این	بود	که	دشمنان	
از	همان	جایی	که	حسابش	را	نکرده	بودند،	

ضربه	خورده	و	ناکام	بمانند.
ارتش	 اینکه	 بیان	 با	 ارتش	 فرمانده	
بخشی	از	ملت	ایران	و	رکنی	مهم	از	نظام	
جمهوری	اسلامی	ایران	است،	گفت:	با	
وجود	همه	سختی	ها	و	مشکلات	کارها	
خوب	پیش	رفته	است	اما	این	پیشرفت	ها	
شاید	رضایت	ما	را	به	دنبال	نداشته	باشد	
چرا	که	انتظار،	آرزو	و	مطلوب	ما	ممکن	
است	چیز	دیگری	بوده	باشد،	اما	وقتی	
در	یک	معادله	جنگی	قرار	بر	نابودی	بوده	
اما	نه	تنها	این	خواسته	باطل	دشمنان	
محقق	نشده	بلکه	در	همین	معادله	رشد	و	
پیشرفت	داشته	ایم	و	به	همین	دلیل	است	
که	تاکید	دارم	ما	در	طول	این	یکسال	

موفق	بوده	ایم.

رئیس جمهور هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید مالت:

اروپا باید خلاء خروج آمریکا از برجام را جبران کند

فرمانده ارتش:

جنگ اقتصادی اخیر از دفاع مقدس سخت تر است

آلبرت  بغزیان

علی اکبر پورفتح الله
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اقتصادی

روایتی از چهار دهه فعالیت شبکه بانکی

سیاهوسفیدبانکداریپسازانقلاباسلامی

چهار دهه از انقلاب اسلامی می گذرد و در این سال ها، بانک ها مورد مناقشه طیف های 
مختلفی بوده اند. شبکه بانکی در این سال ها عملکردی داشته که نمی توان آن را با نگاه 
صفر و صدی بررسی کرد. نقاط قوت و ضعف بانک ها در طول این 40 سال چه بوده است؟

*فرایند دشوار اسلامی کردن بانک های ربوی
بانکداری در ایران نزدیک به 100 سال سابقه دارد. بانکداری به سبک اسلامی همزمان 
با آغاز انقلاب اسلامی و در سال 1358 با ملی کردن بانک ها آغاز شد. در سال1362 نیز 
قانون عملیات بانکی بدون ربا مصوب و دستورالعمل های آن تدوین و به مرحله اجرا گذاشته 

شد.
هنگامی که قانون بانکداری اسلامی تصویب و مقرر شد که این رویه اجرایی شود، کار 
سخت تر شد. به موازات آن باید آموزش کارکنان شروع می شد تا خود را با رویه و قواعد جدید 

تطبیق دهند و به تبع آن لازم بود فرم ها و قراردادهای جدیدی تهیه می شد.
حساسیت زیادی روی این موضوع وجود داشت که بانک ها ربوی بوده اند و اگر قرار 
باشد اسلامی شوند، باید شامل تمام رویه ها شود. فرم های مختلفی برای این کار طراحی 
شد، آموزش های زیادی در نظر گرفته شد و بانک مرکزی متولی اجرای آموزش بانکداری 
و  استان ها  در  مدرسان  این  و  می کرد  تربیت  مدرس  که  صورت  این  به  شد.  اسلامی 

شهرستان های خود، بانکداری اسلامی را به زیرمجموعه خود آموزش می دادند.
*راز توفیق بانک های اسلامی در خارج ایران

در کشورهای دیگری مانند پاکستان که نظام آن نیز جمهوری اسلامی است و بانکداری 
بانکداری  و  اسلامی  بانکداری  که  است  به گونه ای  شرایط  دارد،  وجود  نیز  اسلامی 
بین المللی هر دو کار می کنند. همچنین در مالزی سیستم بانکی معمول دنیا وجود دارد 
و بانکداری اسلامی نیز در آنجا وجود دارد و اتفاقاً استقبال خوبی هم از آن شده است. 
اخیراً در انگلستان نیز بانک اسلامی لندن شروع به کار کرده و خیلی هم موفق و سودده 
کار می کند. علت سودده بودنش نیز این است که در بانکداری اسلامی بحث نظارت بر 
تسهیلات، یکی از پایه های اصلی کار است. اگر نظارت بر وامی که داده می شود تا هنگامی 
که به سرانجام برسد، به درستی انجام شود، قطعاً آن پروژه دیگر زیان آور نمی شود. حتی در 
آمریکا و کشورهای اسکاندیناوی نیز گاهی این نوع بانکداری را اجرا می کنند که به علت 

زوایای مثبت آن است.
متأسفانه قانون بانکداری اسلامی، هنگامی در کشور ما اجرایی و عملیاتی شد که افکار 
کارکنان بانک ها نسبت به پیش از انقلاب اسلامی تغییر نکرده بود. در هنگام اجرا نیز نهایتاً 
به اسناد صوری اکتفا کردند. یعنی برای مضاربه، گفته می شد مشتری فاکتوری بیاورد و 
مهم نبود واقعاً خریدی انجام شده یا خیر. فاکتورهای صوری باعث شد بانکداری اسلامی 
به آن معنایی که در کشورهای دیگر اجرایی شده، در ایران اعمال نشود. اکنون هم در بین 
مردم و هم در خود بانک ها آن طور که باید اعتقادی به این نوع از بانکداری وجود ندارد. 
مردم اکنون می پرسند کجا وام می دهند؟ در حالی که در بانکداری اسلامی اصلًا بحث وام 
مطرح نیست، بلکه تسهیلات وجود دارد. همچنین مردم نمی دانند با چه نوع قراردادی 
وام دریافت می کنند. فرمی را پر می کنند که از آن اطلاعی ندارند و همان عقود مورد 
نظر بانکداری اسلامی است که بر اساس آن مشارکت مدنی، سرمایه گذاری و... مطرح 
می شود. با این همه، بانک ها موتور پیشران اقتصاد در این سال ها بوده اند و در بسیاری از 
طرح های کلیدی که اکنون در کشور وجود دارد، نقش بانک ها پررنگ بوده است. بانک ها 
همواره پیش قدم بوده اند، در برخی موارد که بخش خصوصی نمی توانست از نظر عظمت 
و بزرگی کار وارد شود، یا اینکه احساس می کرد سودآوری لازم را برایش ندارد، در این موارد 
هم بانک ها به روش هایی مانند عقد سرمایه گذاری مستقیم وارد شدند. برای نمونه بانک ها 
آزادراه قزوین-زنجان یا قزوین-رشت را از این طریق انجام دادند و توسعه کشور مرهون 

خدمات و زحمات بانک هاست.
*از دردسر وثایق تا تسهیلات تکلیفی

اشکالاتی نیز برای این کارها وجود داشت، از جمله مهم ترین آن ها تسهیلات تکلیفی 
بود که در طول سالیان قبل وجود داشت و اکنون خیلی کمتر شده است. سال های 
طولانی در مجلس بانک مرکزی و بانک ها مکلف می شدند که مقدار مشخصی تسهیلات، 
با نرخ قرض الحسنه پرداخت کنند. این تسهیلات عمدتاً به اقشار خاص، مناطق خاص و 
کمتر توسعه یافته تخصیص داده می شد. متأسفانه افراد خاصی این تسهیلات را دریافت 
می کردند که بزرگ ترین بدهکاران بانک ها نیز همین افراد هستند. همچنین از موارد 
صحیح اجرا نکردن بانکداری اسلامی می توان به بحث وثایق، توجیه فنی و بررسی های 
اقتصادی و مالی طرح اشاره کرد. متأسفانه در این بررسی ها دقت لازم صورت نگرفت و 
وثایقی که در اختیار بانک ها قرار گرفت، گاهی کمتر از میزان تسهیلات بود و آن پول ها 
به علت نظارت نکردن و نداشتن ابزار و کارشناس نظارت در پروژه های مد نظر خرج نشد 
و وارد برج سازی و واردات شد و مشکلات زیادی را برای کشور ایجاد کرد. به مرور، رؤسای 
کل بانک مرکزی تلاش کردند تسهیلات تکلیفی کمتر شود. مثلًا تکلیف می شد که به فلان 
پروژه با نرخ ترجیحی، تسهیلاتی اختصاص داده شود، این در حالی بود که مابه التفاوت 
آن را دولت پرداخت می کرد. دولت نیز این را پرداخت نمی کرد و به حساب آن در ترازنامه 
منظور می شد. این رقم انباشته شده و رقم بزرگی از بدهی کنونی دولت به بانک ها از قدیم 
باقی مانده است. نباید از یاد برد که بانک ها در 40 سال گذشته پیشران اقتصادی بوده اند 
و تقریباً در اجرای تمام پروژه های کشور نقش داشته اند. در عین حال عملکرد بانک ها نیز 
مهم است. اگر فعالیت بانک ها در چارچوب، قواعد و مقررات خود قرار می گرفت بهتر نتیجه 
می داد و اکنون تعداد بدهکاران کلان بانکی کمتر بود. علت این است که ما سیستم سابق 
را به کلی قطع کردیم. بهتر بود مقرر می کردیم سازوکار جدید به موازات سیستم قبل کار 
کند و زمانی که بانکداری اسلامی جا می افتاد، سیستم بانکداری بین المللی از مدار خارج 
می شد. این یکی از نواقصی بود که وجود داشت و بابت آن هزینه داده شد، اما اکنون به 

مرحله بلوغ و رسیدگی رسیده است.
*بانک های خصوصی به همت بدهکاران بزرگ

بانک های خصوصی نیز از موضوعات مهمی بود که در این 40 سال مطرح شد. اصل 
44 قانون اساسی و خصوصی سازی اقتصاد مطرح شد که البته نکات فراوانی وجود دارد 
درباره اینکه چگونه اجرا شد و چه مشکلاتی برای کشور ایجاد کرد. علتش هم این بود که 
خصوصی سازی واقعی اجرا نشد. از اوایل دهه 1380 شمسی بحث بانک های خصوصی 
مطرح بود. تا پیش از آن، بانک خصوصی معنایی نداشت، تمام بانک ها دولتی بودند، زیرا 
بانک های خصوصی پیش از انقلاب اسلامی را تجمیع کرده و در چارچوب ملی یا دولتی 
در آورده بودند. در این برهه تصمیم گرفته شد به شرایط سال  1354 برگردیم و مجدداً 
بانک های خصوصی را ایجاد کنیم. با احتیاط، اعطای مجوز به بانک های خصوصی شروع 
شد. این در حالی بود که بانک  خصوصی به معنای واقعی کلمه ایجاد نشد. کارخانه های 
بزرگ، سرمایه داران بزرگ و بدهکاران بزرگ تقاضای تأسیس بانک کردند، یعنی کسانی 
که تسهیلات زیادی از بانک ها گرفته بودند و دیگر این امکان برایشان فراهم نبود، حالا 
به خودشان تسهیلات دهند. هر بخشی  و  ایجاد کنند  بانک  می خواستند مستقیماً 
می خواست برای خود یک بانک ایجاد کند و اینکه اصناف مختلف اقدام به تأسیس 
بانک کنند، داشت ادامه پیدا می کرد. بانک های مختلفی ایجاد شد، بدون اینکه قاعده 
خصوصی سازی رعایت شده باشد. در دوره دوم احمدی نژاد نیز بحث بانک های نظامی 
و انتظامی آغاز شد. تا پیش از این، پول ها در بانک ها متمرکز بود و از آنجا که بانک ها به 
این  سپرده ها سود نمی دادند یا حقوق اقشار نظامی را پرداخت می کردند، می توانستند 
از آن محل، وام قرض الحسنه پرداخت کنند و جوایز قرض الحسنه نیز اعطا می کردند. 
درنتیجه برخی از مشکلات به این صورت حل می شد. بعد از ایجاد بانک های خصوصی و 
نظامی، این پول ها از بانک ها جدا شد. برای نمونه بودجه ارتش به بانک حکمت ایرانیان، 
بودجه سپاه پاسداران به بانک انصار و بودجه نیروی انتظامی به بانک قوامین رفت. در این 
میان، بحث مؤسسات غیرمجاز نیز مطرح بود. این مؤسسات بعد از اینکه بزرگ می شدند 
و نقش خود را در ساختار قدرت پررنگ می کردند، تقاضای بانک شدن داشتند. بانک نیز 
در واقع حیاط خلوت بود و شرکت های تابعه ای ایجاد و بیشتر تسهیلات نیز به شرکت های 
با بانک های  زیرمجموعه خودشان داده می شد. این موضوع در مواردی هم در رابطه 
خصوصی و هم بانک های دولتی صدق می کند. بنگاه داری، هلدینگ های سرمایه گذاری، 
بورس، صرافی، ساختمان و... توسط بانک های مختلف ایجاد شد. یعنی تمام کارهایی 
که برای بانک ها ممنوع بود، توسط این ها انجام شد؛ علتش هم این بود که می خواستند 
خودشان سرمایه شان را مدیریت کنند. این پول با سود بالا به شرکت های وابسته به خود 
بانک ها داده می شد و وارد بازارهای مسکن، ارز، دلالی و... می شد. سودی هم بین 40 
تا 50 درصد به بانک برگردانده می شد، زیرا سودهای بیش از 100 درصدی را نیز کسب 
می کردند. این نیز یکی از معضلات عمده ای بود که بعد از دوره خصوصی سازی بانک ها 

ایجاد شد.
* قانون پولی و بانکی، مصوب سال 1351

بانک مرکزی نیز استقلال کافی نداشت و ضمن اینکه به دنبال استقلال کافی بود، تلاش 
می کرد قوانین و مقررات را به روز کند. حتی قانون پولی و بانکی مصوب سال 1351 است و 
بنا به ضرورت موادی به آن اضافه شده است. این در حالی است که شرایط ایجاب می کرد 
کارگروه هایی تشکیل شود و قانونی جدید و به روز که حاصل جمع تمام قوانین موجود 
باشد، مبنای کار بانک ها قرار گیرد. از سال 1386 کارگروه های متعددی تشکیل و لایحه ای 
تهیه و به مجلس ارائه شده، اما رد شده و خود مجلس طرحی تهیه کرده است. با این حال، 
تا امروز هنوز هیچ قانون و مقررات جدیدی غیر از آنچه بوده، نداریم. این یک نقطه ضعف 
است که باید به آن پرداخته شود، لازم است همه قوانین تجمیع و یک قانون جدید بر اساس 
بانکداری نوین تهیه شود. مخصوصاً در زمینه بانکداری الکترونیک که هم در دنیا و هم در 
ایران پیشرفت کرده، مقررات کم داریم؛ زیرا موضوع جدیدی است. انصافاً در این حوزه 
کارهای بسیار بزرگی خصوصاً هنگامی که در تحریم کامل بودیم، انجام شده که از نقاط 
مثبت و سرآمد فعالیت های نظام بانکی و بانک مرکزی است، به صورتی که خیلی فراتر از 
انتظار عمل کرده اند. هنگامی که بانکداری الکترونیک گسترش پیدا کرد، تعداد مشتریان 
شعب به نصف کاهش پیدا کرده و این می طلبید که از این به بعد تعداد شعب بانک ها نیز 
کاهش پیدا کند. اساساً با گسترش بانکداری الکترونیک، مراجعه به شعب کاهش یافته 
است. پس اینکه در یک خیابان چندین شعبه از بانک های مختلف وجود داشته باشد، 
منطقی به نظر نمی آید و می طلبد سیاستگذاران، ناظرین و متولیان اقتصادی دقت لازم 

را به این مسئله داشته باشند.
*کارشناس مسائل بانکی و مدیرکل اسبق بازرسی بانک مرکزی

لزوم تصویب لوایح باقی مانده از FATF همواره مورد تأکید بسیاری از کارشناسان و 
فعالین حوزه های اقتصادی و سیاسی بوده و به همین خاطر نسبت به عواقب رد این 

لوایح و منزوی شدن نظام بانکی و قطع ارتباط با اقتصاد دنیا هشدار داده اند.
»اسحاق جهانگیری«، معاون اول رئیس جمهور در روزهای اخیر بیان داشت:  وقتی 
اقتصاد ایران دچار مشکل جدی می شود که ارتباط آن با اقتصاد دنیا قطع شود. ممکن 
است که طراحی آمریکایی ها این باشد که ارتباط  اقتصاد ایران با  اقتصاد دنیا قطع شود، 
اما طراحی ما نباید این باشد. همه هم و غم ما باید این باشد که اقتصاد ما با اقتصاد 
 FATF دنیا در تعامل باشد.  این چه حرفی است که اگر کسی از تصویب  لوایح چهارگانه
مربوط به اقدامات مالی حمایت کند، عده ای او را متهم به خیانت می کنند. اگر بر روی 
تصویب لوایح اصرار می شود بر اساس نیاز کشور است اما در عین حال باید دغدغه های 

مربوط به این لوایح را هم در جای خود مورد توجه قرار داد.
 FATF واقعیت این است که طبق نظر کارشناسان نیز مهمترین موضوع در بحث
همین تداوم ارتباط بخش های مختلف اقتصاد کشور و از جمله بخش بانکی و بخصوص 

بانک مرکزی با اقتصاد دنیا است. 
نظر به اهمیت موضوع پژوهشگر ایرنا گفت وگویی با آلبرت بغزیان، اقتصاددان و استاد 

دانشگاه انجام داده است.

بغزیان در ابتدای سخنان خود اظهار داشت: ببینید FATF در واقع اشاره به توصیه 
هایی دارد که گروه مشترک اقدام مالی بعد از حادثه یازده سپتامبر در جهت مبارزه با 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم و غیره به کشورها می کند. توصیه های این گروه مبنی 
بر این است که بانک ها در مورد پرداخت های بین المللی مرکزیتی داشته باشند. در 
واقع می خواهند مبدأ، مقصد و منشأ پرداخت هایی که در سطح بین المللی صورت 
می گیرد معلوم باشد تا بدین ترتیب مشأ و مبدأ کمک هایی که به گروه های تروریستی 

می شود مشخص شود. 
وی در ادامه گفت: اگر این موضوع را هم در نظر نگیریم بحث سویفت و مبادلات بانکی 
در میان است. یعنی بانک هایی هم که می خواهند با سایر بانک ها در کشورهای دیگر 
مبادله بانکی داشته باشند باید متعهد به FATF باشند تا در مبادلات بانکی به پولشویی و 
پول های کثبف متهم نشود و اعتبارشان از بین نرود. وقتی این دوتا را کنار همدیگر قرار 
می دهیم، می بینیم که هر دو لازم و ملزوم یکدیگرند. در شرایط فعلی جابجایی پول از 
طریق سوئیفت انجام می شود و آنها هم شرط شان پذیرفتن توصیه های FATF است. 

* قبول توصیه های FATF به معنای اجرای فوری آنها نیست
این استاد دانشگاه با بیان اینکه در بحث بانکی تحریم ها مبادلات بانکی را به غذا و 
دارو محدود کردند، گفت: در مورد FATF اینطور نیست که همین فردای پس از تصویب 

ما تسلیم آنها بشویم و هرچه گفتند را انجام بدهیم. در واقع خیلی از کشورها بعد از 
چند سال که از عضویت شان می گذرد هنوز 50 درصد تعهدات خود را انجام نداده 
اند. یعنی کشورها اول موافقت شان را اعلام می کنند، بعد باید ساختارهایی برای این 
کار شکل بگیرد و اینطور نیست که فردای تصویب همه اطلاعات بانک ها در اختیار آنها 
قرار بگیرد. در واقع پس از عضویت، تازه کشورها شروع می کنند به ایجاد و فراهم سازی 
بسترها. مثلًا کشورهایی مانند افغانستان که FATF را پذیرفتند هنوز بیست درصد مسیر 

را هم نرفته اند.
وی در ادامه توضیحات خود گفت: بنابر این فکر می کنم در این مورد کمی ناآگاهی 
وجود دارد. همین ناآگاهی باعث شده است تا عده ای بگویند چون ما نمی دانیم 
عواقب اینکار چه می شود و نسبت به آن شک دارند دیگر نپذیرند. این یعنی انزوا، یعنی 
ایجاد شک برای کشورهای خارجی، یعنی اینکه ما مسائلی داریم که نمی خواهیم به 
این کنوانسیون ها ملحق شویم و توصیه های FATF را بپذیریم. در واقع عدم تصویب آن 
در مقابل آنهایی که ما را با تعریف خودشان متهم می کنند به فعالیت های تروریستی 

ایجاد شبهه بیشتری می کند.
* تشدید نگرانی و گرانی بیشتر

این استاد دانشگاه گفت: ببینید هرچقدر که ما فاصله خود را با دنیا به ویژه از نظر نقل 
و انتقالات ارزی بیشتر کنیم باعث نگرانی بیشتر در داخل می شود. بعضی ها ممکن 
است بخواهند برای رفع این نگرانی دارایی خود را به چیزی قابل حمل و در عین حال 
با ارزش تبدیل بکنند. یعنی به صورت ریال و یا به صورت مسکن نگه ندارند. خوب 
بهترین گزینه ارز است و از کانال های مختلف آن را تأمین می کنند. بنابر این هر چقدر 
کشمکش ها بیشتر باشد مردم بیشتر نگران می شوند این به تقاضا برای ارز دامن می 
زند و در نتیجه قیمت ها بالا می رود. البته ما در دوره ریاست جمهوری آقای احمدی 
نژاد تجربه گرانی ارز و در نتیجه گرانی کالاهای دیگر را داشتیم، اما به این شدت نبود. 
مثلًا خودرو گران شد ولی دیگر نه به این شکلی که الآن در بازار می بینیم. اما الآن شما 

مشاهده می کنید که در فاصله کوتاهی همه بازار به هم می ریزد.
* عدم تصویب FATF به معنای انزوای بانکی است

بغزیان عنوان داشت: اگر FATF تصویب نشود خود بانک مرکزی و به طور کل سیستم 
بانکی ما منزوی می شود. البته این تنها پیامد نیست. در طرف مقابل نیز اقداماتی 
صورت می گیرد؛ یعنی تنبیه هایی را در نظر خواهند گرفت. البته اینظور نیست که 
خود FATF تنبیه کند اما کشورهای عضو را مجاب می کند که با کشورهایی که عضو 
نیستند مبادلات اقتصادی شان را کم کنند، و یا اصلا انجام ندهند. بنابر این، ممکن 
است کشورهایی که عضو هستند و با کشورهای غیر عضو مانند ایران رابطه بانکی و 
اقتصادی داشته باشند را به همکاری در زمینه تأمین مالی تروریسم و غیره متهم کند. 

این است که ما بیشتر منزوی می شویم.
این اقتصاددان در نهایت گفت: به نظر من مشکلی در پذیرش FATF وجود ندارد. 
مگر اینکه دولتمردانی که مخالف تصویب آن هستند واقعاً دلایلی داشته باشند که ما از 
آنها بی خبر باشیم. در غیر این صورت من فکر نمی کنم در قبول آن ضرر کنیم. به نظرم 
بهتر است آن را بپذیریم، سپس وارد مذاکره بشویم. اینطور نیست که فوراً همه چیز را به 
اجرا بگذاریم. اگر هم قبول نکنیم، بدون شک با منزوی شدن سیستم بانکی ما اثرات 
قابل توجهی روی گران شدن ارز و کالاها خواهد داشت. البته بستگی به مدیریت دولت 
هم دارد. دولت مدتی خوب مدیریت کرد و توانست ارزی که تا حدود بیست هزا رتومان 

رفته بود را تا سطح نه هزارتومان هم پایین بیاورد.

کارشناسان و فعالین حوزه های اقتصادی و سیاسی تاکید دارند

FATF انزوای بانکی نتیجه اجتناب ناپذیر رد لوایح

گزارش از لیلا جودی

مجلس برای دومین سال متوالی »بخشودگی جرایم بانکی بدهکاران« را در بودجه کشور 
گنجاند تا راهی برای کاهش مطالبات معوق بانک ها باز شود؛ در حالی که کارشناسان از این 

رویه به عنوان »تشویق بدهکاران و بدحسابان« یاد می کنند.
بانک  از  وقتی  اینکه  آن  و  دارد  وجود  جهان  سراسر  در  بانکی  شده  پذیرفته  اصل  یک 
تسهیلاتی با هر نیتی می گیرید، باید در موعد مقرر آن را بازگردانید وگرنه مشمول جریمه 
تاخیر می شوید؛ در اغلب کشورها برای کمک به تولیدکنندگان و کارآفرینان یک دوره تنفس 
را برای بازپرداخت وام ها در نظر می گیرند تا طرح ها به سطحی از سوددهی برسد که فرد 
بتواند از محل درآمدی که کسب می کند، وام را بپردازد. در سال های گذشته به دلیل شرایط 
اقتصادی پیش آمده در تولید، بسیاری از تولیدکنندگان در ایران در بازپرداخت وام های 
دریافتی خود با مشکل روبرو شدند؛ در این شرایط، مجلسی ها با هدف رفع مشکل این گروه 
سال گذشته در جریان تصویب لایحه بودجه 97 کل کشور بندی را به آن الحاق کردند که 
اگر وام گیرنده – تسهیلاتی که تا پایان سال 96 سررسید شده باشد - را تا پایان شهریور 97 
تسویه کند، بانک ها و موسسات مالی و اعتباری مکلف هستند که اصل و سود خود را مطابق 
قرارداد اولیه و بدون احتساب جریمه دریافت و تسویه کنند.  این مصوبه ابهامات بسیاری در 
زمان اجرا داشت و به همین دلیل بانک مرکزی این موارد را احصا و پس از مکاتبه با مجلس، 
اواسط شهریور ماه به بانک ها ابلاغ کرد؛ از جمله اینکه این بند از قانون بودجه فقط برای 
تولیدکنندگان اعتبار دارد یا اینکه منظور از جریمه »مازاد      با مابه التفاوت نرخ وجه التزام تأخیر 
تأدیه دین با نرخ سود قرارداد )براساس مقررات فعلی به میزان 6 درصد(« است. در ماه های 
گذشته بسیاری از هموطنان خواستار استفاده از بخشودگی جرایم پیش بینی شده در این 
بند از قانون بودجه بودند و در تماس با خبرگزاری ایرنا، گلایه داشند که چرا نمی توانند از این 
بند قانونی استفاده کنند؟ یکی از این شهروندان در تماس تلفنی با ایرنا اعلام کرد که بابت وام 
30 میلیون تومانی اش که حدود 3 سال پیش سررسید شده، باید نزدیک به 20 میلیون تومان 
جریمه بپردازد و به همین خاطر منتظر است که از این مشوق استفاده کرده و فقط اصل وام 
را تسویه کند. با این حال بسیاری از بانک ها از اینکه مجبور بودند از جریمه تاخیر خود صرف 
نظر کنند، گلایه داشتند. با این حال این بند قانون در جریان رسیدگی به لایحه بودجه سال 
1398 کل کشور تکرار و گنجانده شد ولی این بار دامنه شمول آن از تولیدکنندگان فراتر رفت 
و به »دریافت کنندگان تسهیلات ریالی« تسری یافت که »تمام یا بخشی از تسهیلات دریافتی 

خود را تا پایان سال 1397 پرداخت نکرده اند«.
* نتیجه مصوبه مجلس تشویق بدهکاران 

»محمدرضا جمشیدی« دبیر کل کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی در این باره 

به خبرنگار ایرنا گفت: مبنای مصوبه مجلس بر این است که کسانی که بدهی خود را به موقع 
به نظام بانکی نپرداخته اند، از پرداخت سود و جریمه به بانک معاف شوند.

وی با بیان اینکه بسیاری از این تسهیلات گیرندگان در سال های گذشته پس از سررسید 
شدن وام های خود آنها را تجدید یا تمدید کرده اند، گفت: این رویه ای که مجلس در پیش 

گرفته سبب می شود مطالبات بانک ها بر زمین بماند و بر زیان بانک ها افزوده شود.
جمشیدی اظهار داشت: بانک های دولتی داستان خود را دارند و بخشش جرایم و دیرکرد 
آنها را سازمان برنامه و بودجه پیش بینی و تقبل می کند اما درباره بانک ها و موسسات 

خصوصی باید دید که این زیان را چه کسی تقبل می کند.
وی در ادامه به برخی عقود بانکی اشاره کرد و گفت: برای نمونه یک تولیدکننده بر اساس 
عقد سلف از بانک تسهیلات می گیرد یعنی برای تولید کالایی که در آینده می فروشد، وام 
گرفته است؛ در این شرایط بانک کاری به این ندارد که تسهیلات دریافتی صرف چه اموری 
شده است یا اینکه کالا به چه قیمتی در بازار فروخته می شود؛ حال ممکن است تولیدکننده 
نتواند به هر دلیلی وام را در سررسید آن بازگرداند و بنابراین بانک به وی وام جدیدی می دهد 
که با آن وام قبلی را تسویه کند. جمشیدی تاکید کرد: با این کار معامله جدیدی انجام شده و 
عقد دیگری بین تولیدکننده و بانک منعقد می شود و دیگر نمی توان گفت که جریمه و سود 
وام قبلی بخشیده شود. وی افزود: مشکل دیگر این است که اگر وام قبلی با وام جدید تسویه 
شده، سود ناشی از آن در ترازنامه بانک دیده شده و بین سهامداران در همان سال تقسیم 
شده است؛ حال این سوال پیش می آید که آیا از نظر شرعی درست است که حق کسی را 

به کس دیگری بدهیم؟
وی تاکید کرد: رویه ای که مجلس در پیش گرفته فقط به نفع بدهکارانی است که از ایفای 
تعهدات خود سر باز می زنند. این فعال نظام بانکی گفت: اینها امتیازاتی است که به بدهکاران 
داده می شود؛ بخشش جریمه و سود اینها سبب می شود که خوش حساب ها تنبیه شوند و 

شاید بر تعداد بدهکاران بانکی هم در آینده افزوده شود.
دبیر کل کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی تاکید کرد: موارد مغایرت مصوبه 

مجلس با شرع و قانون بانکداری اسلامی را به شورای نگهبان ارسال کرده ایم.
* مصوبه سال 98 مجلس چه می گوید؟

مجلس در مصوبه بودجه ای خود، برای سال آینده بخشی از ابهام های مصوبه امسال خود 
را برطرف کرد؛ برای نمونه ملاک محاسبه بدهی تسهیلات گیرندگان این بند »قرارداد اولیه« 

است.
» در صورتی که قرارداد اولیه بعد از تاریخ اول فروردین 1390 یک یا چند نوبت تمدید یا 
امهال شده باشد، یا بانک و موسسه اعتباری برای تسویه آن تسهیلات جایگزین به تسهیلات 
گیرنده اعطا کرده باشد، بانک یا موسسه اعتباری موظف است در صورت درخواست مشتری 

قراردادهای متاخر را لغو کند.«
در شرایطی که تمدید، امهال یا عقد قراردادن جایگزین قبل این تاریخ باشد، در صورت 

درخواست مشتری، نخستین قرارداد بعد از این تاریخ »قرارداد اولیه« تلقی می شود.
همچنین در مصوبه مجلس چنین آمده است: »کل مبلغی که تسهیلات گیرنده باید به 
موجب قرارداد اولیه تا تاریخ تسویه پرداخت می کرده است، محاسبه می شود؛ در محاسبه 
این مبلغ از فرمول ساده )غیرمرکب( و نرخ سود مندرج در قرارداد اولیه استفاده کرده و همه 

پرداخت های تسهیلات گیرنده و زمان آن پرداخت ها را لحاظ کند.«
مزایای استفاده از این حکم مخصوص تسهیلات گیرندگانی است که کل بدهی خود را تا 
30 آذر ماه سال آینده پرداخت کنند؛ اگر تسهیلات گیرنده بدهی خود را تا زمان یاد شده 
تسویه نکند، بانک مجاز است به جای نرخ سود مندرج در قرارداد ، نرخ وجه التزام )نرخ سود 

مندرج در قرارداد به علاوه 6 درصد( را مبنای محاسبه بدهی وی قرار دهد.
در هر حال اخذ سود مرکب و یا جریمه مرکب از تسهیلات گیرندگان ممنوع است.

همچنین حکم این بند شامل تسهیلات گیرندگانی است که اصل تسهیلات دریافتی آنها 
به موجب قرارداد اولیه 20 میلیارد ریال یا کمتر باشد. اگر از این مبلغ بیشتر باشد تا سقف 20 

هزار میلیارد ریال مشمول مصوبه مجلس می شود.
نکته قابل تاملی که در مصوبه مجلس آمده، این است که »اگر بانک ها و موسسات اعتباری 
از اجرای این بند متحمل زیان شوند، پس از تایید بانک مرکزی، زیان مزبور به تدریج ظرف 
پنج سال در صورت های مالی آنها مستهلک و به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی پذیرفته می 
شود.« اگر هم بانک ها اجرای این بند استنکاف کنند، مشمول مجازات های انتظامی پیش 

بینی شده در قانون پولی و بانکی می شوند.

مجلس برای دومین سال »بخشودگی جرایم بانکی بدهکاران« را در بودجه گنجاند

تشویقبدحسابانبانکی

ابهام زدایی از چشم انداز اقتصادی، انبوه سازی، صنعتی سازی، 
ارائه زمین ارزان قیمت، مشوق های مالیاتی، تسهیلات با نرخ 
سود پایین به  سازندگان و و ممانعت بانک ها از خرید و فروش 

ملک ممکن است  بازار مسکن را به ثبات برساند.
بعد از روی کار آمدن محمد اسلامی به جای عباس آخوندی 
در بالاترین مسند وزارت راه و شهرسازی، رویکرد این وزارتخانه 
از »افزایش توان خرید« به »تولید و عرضه مسکن« تغییر کرده و 
با توجه به رکود مسکن که به افت شدید ساخت و ساز طی پنج 
سال گذشته منجر شده، برآورد کارشناسی این است که اسلامی 
با چالشی بزرگ مواجه خواهد بود. بخصوص اینکه بعد از جهش 
نرخ ارز، هزینه های ساخت مسکن نیز سه تا چهار برابر افزایش 
یافته که می تواند اثر منفی بر روی تولید مسکن بگذارد. توجه 
به انبوه سازی و صنعتی سازی ممکن است کلید حل معمای 

مسکن باشد.
طبق برآوردها، ایران سالیانه به یک میلیون واحد مسکونی نیاز 
دارد اما بر اساس پروانه های صادر شده هم اکنون تولید حدود 
320 هزار واحد است. مازیار حسینی، معاون مسکن و ساختمان 
وزیر راه و شهرسازی این تعداد را حتی کمتر از 300 هزار واحد 
می داند. بنابراین طی پنج سال گذشته، بازار مسکن با انباشت 
تقاضایی مواجه شده که به عنوان آب پشت سد عمل کرد و با 
یک تلنگر جهش دلار سد فرو ریخت. هرچند آمار می گوید 4.7 
میلیون مسکن خالی و نیمه خالی در کشور وجود دارد اما این 
تعداد از دسترس اقشار متوسط و پایین جامعه خارج است. به 
بیان دیگر، برنامه ریزی ها در اقتصاد مسکن دچار مشکل بوده 
که از علل آن می توان به ضعف مدیریتی در »دفتر برنامه ریزی 
طی  که  مواردی  از  دیگر  یکی  کرد.  اشاره  مسکن«  اقتصاد  و 
سال های اخیر به گرانی ملک دامن زده، خالی ماندن واحدهایی 
بانک های  توسط  آنها  عمده  می گویند  کارشناسان  که  است 
خصوصی و دولتی خریداری شده اند. اگر ساز و کار قانون مالیات 
بر عایدی سرمایه که توسط مجلس شورای اسلامی در دست 
بررسی قرار گرفته طوری تنظیم شود که بتواند بانک ها را از خرید 
و فروش زمین و ساختمان به قصد سرمایه گذاری منع کند در 

جلوگیری از نوسانات قیمت مسکن مؤثر خواهد بود.
*نقش غیرمستقیم بانک ها در گرانی مسکن

را  مسکن  بازار  در  تورمی  رکود  عوامل  از  یکی  کارشناسان، 
سیستم بانکی می دانند که به رونق ساخت و ساز کمک چندانی 
نمی کند. به اعتقاد آنان، تسهیلاتی که در حوزه تولید مسکن 
پرداخت می شود کمترین ریسک را از نظر اقتصادی دارد؛ چرا 

که ضمانت ها به صورت کاملًا مشخص از سوی بانک ها دریافت 
می شود. اما با وجود تزریق منابع خوبی که از محل بازگشت 50 
هزار میلیارد تومان تسهیلات مسکن مهر صورت گرفته، این 
منابع به حوزه مسکن اختصاص نیافته و حتی به استناد قانون 
ساماندهی که می بایست 1,000 میلیارد تومان به حوزه مسکن 

داده شود محقق نشده است.
*اسلامی معتقد به افزایش رقم وام مسکن نیست

عباس آخوندی، وزیر سابق راه و شهرسازی که همواره بخش 
بود 4.7  معتقد  می نگریست  کلان  اقتصاد  نگاه  از  را  مسکن 
میلیون مسکن خالی و نیمه خالی که شش ماه از سال مورد 
استفاده قرار می گیرد به معنای عدم بازده سرمایه 470 میلیارد 
دلاری در کشور است. لذا برنامه خود را به عرضه این تعداد قرار 
داد و به همین دلیل تسهیلات مسکن را از حدود 20 میلیون 
تومان در دولت های نهم و دهم به سقف 160 میلیون تومان 
افزایش داد اما رشد یکباره قیمت مسکن ناشی از جهش نرخ ارز، 
معادلات را به هم ریخت. سپس فشارهایی به استعفای او در 28 
مهرماه ختم شد. پس از آن حسن روحانی رئیس جمهور، محمد 
اسلامی را به عنوان وزیر راه و شهرسازی منصوب کرد و مجلس 
نیز به او رأی اعتماد داد. اسلامی که راهکارها تعادل بخشی به 
بازار مسکن را ساخت و ساز می داند، طی ماه های اخیر تمام 

هم و غم خود را بر تولید و عرضه مسکن گذاشته و وعده داده 
که 500 هزار مسکن مهر نیمه تمام را تکمیل کند و 400 هزار 
واحد مسکونی در شهرهای جدید، بافت های ناکارآمد و مناطق 
هدف بنیاد مسکن بسازد. او بارها مخالفت خود را با افزایش رقم 
وام مسکن اعلام کرده و معتقد است که بالا بردن تسهیلات منجر 

به افزایش قیمت مسکن می شود.
اسلامی در روزهای اخیر در سفر به مشهد مقدس به برنامه های 
وزارت راه و شهرسازی برای تأمین مسکن مورد نیاز جامعه اشاره 
کرده و گفته است: امروز با خط مشی تکمیل مسکن مهر و 
همچنین آغاز عملیات اجرایی احداث 400 هزار واحد مسکونی 
در سطح کشور یک برنامه مشخص برای تأمین مسکن وجود دارد 

که بر اساس نیاز جامعه تدوین شده است.
وزیر راه و شهرسازی افزود: یکی از وظایف قانونی وزارت راه 
و شهرسازی تعادل بخشی به عرضه و تقاضای بازار مسکن در 
سطح کشور به شمار می رود، این برنامه به گونه ای تدوین شده 
که قشر متوسط و ضعیف را مخاطب قرار بدهد. تولید مسکن 
باید متناسب با قدرت استطاعت این قشر صورت بگیرد و تأمین 

مسکن برای آن ها را تسریع و تسهیل کند
اسلامی بر ضرورت قرارگیری مسئله اسکان بر روی ریل اقدام 
و عمل تأکید کرد و گفت: در قانون بودجه یک ظرفیت 10 هزار 

میلیارد تومانی برای ساماندهی مسکن تصویب شده است که 
کمک بزرگی به تعادل بخشی بازار مسکن به حساب می آید.

وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر عرضه زمین برای احداث مسکن 
تصریح کرد: نکته مهم تر کمک به کسانی است که قصد احداث 
مسکن دارند، سیاست ما ارائه مشوق هایی برای تسهیل، تسریع 
و کاهش قیمت تمام شده مسکن است تا به افزایش قدرت خرید 

مسکن منجر شود.
بخش خصوصی در حال ترک ساخت و ساز است

با اینکه عرضه 900 هزار واحد مسکونی تا سال 1400 برنامه ای 
مهم تلقی می شود اما آنچه هدف اسلامی برای تعادل بخشی به 
بازار را محقق خواهد کرد، آمدن بخش خصوصی پای کار است؛ 
بخش خصوصی که دبیر کانون انبوه سازان معتقد است در حال 

ترک این حوزه هستند.
به  سال  پایانی  ماه های  در  که  مسائلی  جمله  از  همچنین 
و  اقتصاد  در  قطعیت  عدم  زده،  دامن  مسکن  قیمت  افزایش 
نبود چشم انداز روشن است. احمد روستا کارشناس بازاریابی، 
سال آینده را نه بحرانی، بلکه ابهام آلود می داند. او می گوید: این 
کلیشه 40 سال وجود داشته و مدام فکر کردیم با بحران مواجهیم 
و بلاتکلیفی است که خریداران  واقع نوعی سردرگمی  اما در 
به  نسبت  روستا  مواجه اند.  آن  با  ایران  بازار  در  فروشندگان  و 

چشم انداز اقتصاد ایران در سال آینده خوشبین است.
اما دبیر کانون انبوه سازان با بیان اینکه هزینه های کمرشکن 
میلیون  قرار دارد می گوید: حدود 13  تولیدکنندگان  بر گرده 
جوان در کشور داریم که به سن ازدواج رسیده یا از سن ازدواج 
میلیون کسری مسکن  تا 6  با 5  یعنی هم اکنون  گذشته اند. 
مواجهیم که باید تأمین شود. از سوی دیگر گفته می شود 2.5 
میلیون مسکن خالی در کشور وجود دارد. در همه جای دنیا برای 
تعادل بخشی به بازار مسکن، مازاد 6 تا 10 درصد را نگه می دارند. 
این 2.5 میلیون نیز حدود 10 درصد کل واحدهای مسکونی 
کشور را تشکیل می دهد که می توان آن را به عنوان تعادل بخشی 
در نظر گرفت و بر این اساس به 5 تا 6 میلیون مسکن در کشور نیاز 
داریم. فرشید پورحاجت با اشاره به کاهش ارزش پول ملی به یک 
سوم گفته است: این مساله سبب شده نقدینگی تولیدکنندگان 
به خصوص سازندگان به یک سوم کاهش پیدا کند. بنابراین وقتی 
قدرت خرید متقاضیان مسکن کاهش می یابد، تولیدکننده ها نیز 
رغبتی برای ورود به عرصه ساخت و ساز از خود نشان نمی دهند. 
وی، اصلاح قانون پیش فروش و مشوق های مالیاتی را از جمله 

اصلاحات فوری در حوزه مسکن می داند.

ششاقداماورژانسیبرایکنترلقیمتمسکن

یوسف کاووسی*
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 قم در لیگ برتر بازیکن دارد؛

درخشش ۲ بانوی فوتبالیست قم در لیگ برتر 
فوتبال بانوان

 در حالی که فوتبال بانوان در قم تعطیل 
است ۲ بازیکن قمی در لیگ برتر فوتبال 
موفقیت  ارکان  از  و  دارند  حضور  بانوان 

تیمشان هستند.
لیگ برتر فوتبال بانوان کشور با حضور 
در  اکنون  و  می شود  برگزار  تیم   ۱۲
تعطیلات نیم فصل خود قرار دارد اما در 
شرایطی که فوتبال بانوان در قم فعالیتی 
ندارد و تیمی از قم در عرصه کشور فعال 
نیست ۲ بازیکن از قم در لیگ برتر کشور 

حاضر هستند.
مریم رهیده، هافبک راست تیم فوتبال سپاهان اصفهان یکی از این ۲ بازیکن قمی 
است که در چهارمین سال حضور در لیگ برتر فوتبال بانوان بازیکن ثابت سپاهان در 

لیگ برتر است و در نیم فصل نخست عملکردی قابل توجه داشته است.
رهیده در ۹ بازی از ۱۱ بازی سپاهان در نیم فصل اول به میدان رفته است که با آمار 
به ثمر رساندن ۴ گل و نیز ۹ پاس گل، بهترین عملکرد خود در تمام دوره های لیگ برتر 
فوتبال بانوان را ثبت کرده است و با توجه به اینکه یک بازیکن ۲۲ ساله است می تواند 

سال ها در سطح اول فوتبال زنان ایران بازی کند.
دیگر بازیکن قمی حاضر در لیگ برتر شهناز جعفری زاده مدافع راست تیم شهرداری 
بم، صدرنشین لیگ برتر است که سال گذشته همراه با این تیم جام قهرمانی لیگ برتر 
را بالای سر برد و امسال نیز در خط دفاعی شهرداری بم بازیکنی ثابت است و به تیمش 

کمک کرده تا صدرنشین بی رقیب لیگ برتر تا پایان نیم فصل باشد.
جعفری زاده در جریان پیروزی تیمش در اصفهان برابر سپاهان تنها گل خود در نیم 
فصل را به عنوان یک مدافع پیش تاخته به ثمر رساند و در ۱۰ بازی خود در نیم فصل ۵ 
پاس گل نیز به هم تیمی های خود داده و این آمار از او مدافعی در خدمت تیم ساخته 

است.
صرف نظر از حضور این ۲ بازیکن قمی در لیگ برتر فوتبال بانوان، فوتبال زنان در 
قم جایگاهی ندارد و هیچ تیمی در قم به صورت سازمان یافته در این عرصه فعالیت 
نمی کند و عمده فعالیت های دختران علاقمند به فوتبال در قم به سمت فوتسال سوق 

داده شده است.
مسئولان هیئت فوتبال استان قم، ضعف ساختار فوتبال بانوان در قم را به دلیل نبود 
زمین تمرینی مناسب و مطابق با الگوهای فرهنگی حاکم بر قم عنوان می کنند. این در 
حالی است که در آینده با پایان دوران حضور این ۲ بازیکن قمی که حاصل بازیکن سازی 

در فوتبال بانوان در اواخر دهه ۸۰ هستند، اثری از فوتبال بانوان قم باقی نمی ماند.

دبیر هیئت تیراندازی استان قم خبرداد 

کسب مقام پنجم بانوان قمی در لیگ برتر 
تیراندازی 

از  قم  استان  تیراندازی  هیئت  دبیر   
کسب مقام پنجم بانوان تیرانداز قمی در 

لیگ برتر تیراندازی کشور خبر داد.
محمدجواد متقیان نژاد  اظهار داشت: 
سرانجام  بانوان  تیراندازی  برتر  لیگ 
پس از ماه ها رقابت تیراندازان تیم های 
مختلف در دو بخش تپانچه و تفنگ بادی 
به پایان رسید و تیم هیئت تیراندازی قم 

به مقام پنجم دست پیدا کرد.
در  قم  تیرانداز  بانوان  افزود:  وی 
هفته پایانی این مسابقات که در سالن 
اختصاصی مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار شد در بخش تفنگ بادی تیم های 
قزوین و خراسان رضوی را شکست دادند اما در دیدار برابر نیروی زمینی ارتش و مقاومت 
نتیجه را واگذار کردند. دبیر هیئت تیراندازی استان قم گفت: در رقابت تیراندازان قمی 
در بخش تپانچه، تیم هیئت تیراندازی در مسابقه برابر قزوین، هیئت تیراندازی خراسان 
رضوی، مقاومت و نیروی زمینی ارتش بازنده شد و در نهایت با رتبه پنجم به کار خود در 

لیگ پایان داد.
متقیان نژاد بیان داشت: مینا روحیان، فاطمه حسین زاده، نرجس کولیوند، سیده 
رؤیا صبح خیز، حدیثه یاوری، مریم زابلی زاده، نوشین شهبازی فرد، مونا سعید پور و 
غزل غلامی اعضای تیم تیراندازی قم در بخش تفنگ بادی در این مسابقات بودند. وی 
عنوان کرد: خدیجه هاشمی، مهدیه کشکولی، ریحانه حیدری، فاطمه شکری، زهرا 
هاشمی، سیده زهرا حسینی،آمیتیس جعفری و نجمه کشتکار نیز در بخش تپانچه 
در این مسابقات برای تیم تیراندازی استان قم مسابقه دادند و سرپرستی تیم بر عهده 

مرضیه فراهانی و مربیگری تیم بر عهده محمود جعفر غفار بود.

در مرحله دوم بسکتبال نوجوانان ایران

بسكتبالیست های قم از پس رقبای مدعي 
برنیامدند

بسکتبالیست هاي نوجوان قم در دور رفت از مرحله دوم رقابت هاي فصل ۱3۹7 لیگ 
بسکتبال نوجوانان باشگاه هاي کشور از پس رقباي مدعي برنیامدند.

 دیدارهای مرحله دوم فصل جاری پیکارهای لیگ بسکتبال نوجوانان باشگاه های 
کشور دور رفت خود را به میزبانی هیأت بسکتبال قم در سالن شهید محمود رضائیان 
این شهر پشت سر گذاشت، اما دو مسابقه از سه بازی این مرحله برای نماینده قم 
با نتایج موفقی همراه نبود. تیم خانه بسکتبال قم در نخستین دیدار خود در حضور 
قمی های علاقمند به بسکتبال به مصاف تیم شهرداری گرگان رفت و با نتیجه ۵6 بر ۴۲ 
حریف خود را از پیش رو برداشت، در شرایطی که تیم مهرام زیتون دیگر پیروز بازی های 
روز نخست بود و از سد خانه بسکتبال رشت عبور کرد. تیم بسکتبال نوجوانان قم در 
دومین دیدار خود در دور رفت مرحله دوم لیگ بسکتبال نوجوانان باشگاه های ایران 
در سالن شهید رضائیان قم برابر تیم مدعی مهرام زیتون صف آرایی کرد اما در پایان این 
مسابقه نفس گیر و حساس با حساب ۵۵ بر 6۰ باخت در در جدال سوم به دنبال جبران 
این نتیجه باشد. قمی ها در سومین و آخرین دیدار خود در دور رفت مرحله دوم لیگ 
بسکتبال نوجوانان کشور، در یک بازی نزدیک ۵۹ بر ۵6 با اختلاف اندک مغلوب خانه 
بسکتبال رشت شدند تا برای صعود به مرحله بعد این فصل ناچار به تلاش بیشتر در دور 

برگشت شده و برای صعود به مرحله نهایی به دنبال نتایج بهتری باشند.

چرا آزمون برخلاف روبین، در زنیت
 موفق است؟

سایت چمپیونات در گزارشی به درخشش سردار آزمون در تیم زنیت روسیه اشاره کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از چمپیونات، سردار آزمون از زمانی که به تیم زنیت روسیه 
پیوسته است توانسته عملکرد خوبی در این تیم داشته باشد و به ستاره تیمش در گلزنی 
تبدیل شود. البته این تعجب آور نبود که آزمون خیلی زود به ستاره تیمش تبدیل شود. 
سیستم بازی زنیت طوری ایجاد شده است که این بازیکن بتواند از فرصت ها استفاده 
کند و تأثیر بالایی در تیمش داشته باشد. آزمون بازیکن سریع و فرصت طلبی است و 
به تنهایی می تواند در خط حمله یک تیم تأثیر بالایی داشته باشد و مدافعان حریف را 
کنار بزند. زنیت برای جذب آزمون این هدف را داشت که بازیکنی را به خدمت بگیرد 
که توانایی استفاده از فرصت ها را در محوطه جریمه حریف داشته باشد و بتواند از 
موقعیت ها بالاترین بهره را ببرد. این بازیکن در روبین آمار ضعیف گلزنی داشت و این 
به خاطر سیستمی بود که باشگاه روبین بازی می کرد ولی در زنیت شرایط عوض شده 
است و الان این تیم طوری بازی می کند که آزمون می خواهد و او می تواند صاحب 
فرصت هایی شود تا بتواند گلزنی کند. همان طور که قربان بردیف گفته است آزمون در 
شرایطی می تواند بهتر بازی کند که در کنار یک مهاجم دیگر باشد و تک مهاجم تیم 
نباشد. سردار آزمون در ۴ دیداری که برای زنیت به میدان رفته است توانسته است ۴ گل 

به ثمر برساند که شامل یک گل در لیگ روسیه و 3 گل در لیگ اروپا بوده است.

حمیداستیلی:

با شناخت مناسب از حریفان وارد
 مسابقات می شویم

مدیر تیم ملی فوتبال امید روزجمعه با حضور در مجموعه اسپایر تماشاگر دیدار تیم 
های امید فوتبال عراق و قطر بود.

 حمید استیلی مدیر تیم امید با توجه به برگزاری بازی تدارکاتی تیم امید عراق برابر قطر 
به دوحه سفر کرد و شب گذشته در مجموعه اسپایر تماشاگر پیروزی یک گله عراقی ها 
مقابل قطر بود. استیلی در این خصوص گفت:با توجه به حساسیت مسابقات پیش رو 
و ضرورت بررسی آخرین وضعیت حریفان که البته از ماه های گذشته توسط تیم آنالیز 
ما آغاز شده برای تماشای این مسابقه به دوحه آمدم. البته شرایط ویژه ای در نظر گرفته 
شده بود که بازی پشت درهای بسته برگزار شود اما خوشبختانه به هر شکل ممکن 

توانستیم وارد مجموعه اسپایر شویم و بازی را تماشا کردیم که مسابقه بسیار خوبی بود.
 تیم آنالیز ما همچنان با دقت اطلاعات و برنامه های حریفان را در فرصت کوتاه 

باقیمانده مورد ارزیابی قرار می دهد تا با شناخت مناسب وارد مسابقات شویم.

علی اکبریان: 

آقای دایی به دادم برس، از زندان خسته شدم

ستاره دهه 7۰ فوتبال ایران، از پشت میله های زندان برای علی دایی پیغام فرستاد. 
او گفت: آقای دایی! برادری بزرگی در حقم کن و یک روز برای ملاقاتم زحمت بکش و 

بیا. به کمک و بزرگی ات خیلی نیاز دارم.
»علی اکبریان« یکی از بازیکنان با استعداد فوتبال ایران در دهه 7۰ بود. هواداران 
استقلال او را »روماریو« صدا می زدند. فوتبالیستی که قدر استعدادش را ندانست و 
سال هاست به جای حضور در میدان، پشت میله های زندان با پشیمانی از گذشته 

خود، برای آزادی لحظه شماری می کند.
او با خبرنگار ورزشی ایر نا مصاحبه ای انجام داد که متن آن را در زیر می خوانید:

*علی اکبریان در زندان؛ چطور پایت به این جا باز شد؟
اشتباه، حماقت و یا هر چیز دیگری که اسمش را می خواهید بگذارید. پیش از این 
که به این پرسش شما پاسخ بدهم می خواهم برایتان توضیح دهیم که منی که زمانی 

روماریوی ایران صدایم می زدند چطور آلوده به مواد مخدر شدم.
*تعریف کن، حتما برای خیلی ها جالب است؟

فوتبال را در اوج و به دلیل آسیب دیدگی کنار گذاشتم. آن زمان مثل حالا نبود که 
علم پزشکی این قدر پیشرفت کرده باشد و فوتبالیست ها بعد از پارگی رباط خوب 
شوند و چند ماه بعد دوباره به فوتبال برگردند. در حالی که می توانستم سال ها در 
سطح اول فوتبال ایران بازی کنم کفش ها را آویختم و بزرگ ترین ضربه زندگی ام 
را خوردم. افسردگی شدیدی گرفتم و متاسفانه با برخی از دوستانم که ناباب بودند 
ارتباط پیداکردم. دروغ نمی گویم، در روزهایی که فوتبال بازی می کردم از مشروبات 
الکلی و سیگار متنفر بودم و حتی یک بار نیز به سمت آن ها نرفتم با این تفاسیر به 

خودم آمدم و دیدم شیشه مصرف می کنم.
*اشتباه بزگی مرتکب شدی. فوتبالیستی که برای خودش اسم و رسمی 

داشت چطور با افراد معتاد صمیمی شد؟
آن دوستان که اسمشان را نامرد می گذارم مثلا به من نزدیک شدند تا در بدترین 
روزهای زندگی ام کنارم باشند و کمکم کنند تا از آن عبور کنم. شما فوتبال بازی نکرده 
اید اما خدا پدر آن کسی را بیامرزد که اولین بار گفت فوتبالیست ها دو بار می میرند، 
یکی وقتی کفش هایشان را آویزان می کنند و بار دوم لحظه مرگشان. به خداوندی 
خدا وقتی دیگر نتوانستم به بازی ادامه دهم روزی ۱۰ بار از خدا می خواستم مرا 
بکشد. در این شرایط روحی روانی آن ها به من گفتند اگر چند بار این مواد را بکشی نه 
معتاد می شوی و نه چیزی، فقط در سریع ترین زمان ممکن این روزها سپری خواهد 

شد و مثل یک آدم عادی به زندگی بر می گردی اما وقتی به خودم آمدم یک معتاد 
حرفه ای شده بودم که اگر مواد به او نمی رسید از بین می رفت.

*از این که چطور دستگیر شدی حرفی نزدی.
برای من خوب نبود که بروم و مواد مخدر تهیه کنم. به یکی از دوستانم پول دادم تا 
برایم شیشه تهیه کند. او این کار را برایم انجام داد و وقتی قصد دادن شیشه را داشت 
ماشین پلیس را در خیابان ما مشاهده می کند و از ترسش بسته مواد مخدر را به حیاط 
خانه مان پرتاب می کند. تازه بعد فهمیدم که اصلا شیشه ای در کار نبود و آن بسته ای 

که به حیاط انداخت حاوی 3۵۰ گرم کراک بود.
*چه ارتباطی به تو داشت؟ مواد مخدر برای دوستت بود و می توانستی به 

ماموران بگویی فقط مصرف کننده هستی.
این هم از حماقت دومم بود. پدر دوستم به من گفت او سابقه دار است و اگر این مواد 
به اسم او تمام شود برایش حبس طولانی می برند اما تو علی اکبریان هستی و کمکت 
می کنند و نهایت جریمه و پس از چند روز بازداشت آزاد می شوی. من احمق نیز قبول 
کردم و گفتم این مواد برای من بوده است. باور کنید اصلا نمی دانستم حکم 3۵۰ گرم 

کراک حبس ابد است. تازه این موضوع را در دادگاه متوجه شدم.
*چند سال در زندان بودی و از مرخصی استفاده کردی تا به خانواده ات سر 

بزنی اما دوباره با مواد مخدر دستگیر شدی، درست است؟
متاسفانه بله.

*این بار چه کسی مقصر بود؟ نه دوستی مواد به حیاط خانه ات پرتاپ کرد و نه 
از فوتبال خداحافظی کرده بودی که افسرده باشی.

زندان و بی پولی بدجوری اوضاعم را خراب کرده بود. یک ریال پول نداشتم و باید 
برای مدرسه دخترم ۵۰۰ هزار تومان پرداخت می کردم. در آن شرایط به هر دری زدم 
تا این پول را فراهم کنم. به صد نفر رو انداختم اما همه می گفتند نداریم و یا چند روز 
صبر کن. مرخصی ام در حال تمام شدن بود که نتوانستم این مبلغ را فراهم کنم. 
به یکی از دوستانم قبل از زندانی شدن پولی قرض داده بودم، با او تماس گرفتم تا 
آن را پس بدهد اما در جواب گفت دستم خالی است اما مقداری شیشه دارم و اگر 
می خواهی بیا آن را بگیر و آبش کن. چاره ای برایم باقی نمانده بود رفتم شیشه را 
گرفتم و برای فروختنش با یکی از دوستانم به سمت کرج در حال حرکت بودیم که در 
بین راه ماشین پنچر شد و وقتی در حالی عوض کردن لاستیک بودیم ماموران نیروی 
انتظامی که مشکوک شده بودند ما و ماشین را مورد بازرسی قرار دادند و ۲۰۰ گرم 

شیشه را پیدا کردند.
** ایرنا:برای این جرم به چند سال حبس محکوم شدی؟

این بار وقتی مرا به دادگاه بردند قاضی حکم ۲۰ سال حبس را صادر کرد.
*قرار بود در حکم حبس ابدت تخفیف قائل شوند اما فرصت خوبی را از دست 

دادی.
حکم حبس ابدم به ۱6 سال حبس کاهش پیدا کرد و اگر این اتفاق لعنتی نمی افتاد 
خیلی زود از زندان آزاد می شدم اما امیدواری زیادی دارم تا دوباره فرصتی به من دهند.

*یک بار فرصت را به راحتی و با یک اشتباه از دست دادی.
قبول دارم. در آن مدت پیگیری برخی، تاکید می کنم برخی از فوتبالی ها، باعث شد 
به مرخصی بروم و شاید تدوام آن می توانست منجر به تخفیف چشمگیر در حکمم 
شود و حتی بخشیده شوم ولی بی پولی چنین اجازه ای نداد. اما به خدا قسم توبه 

کرده ام و می خواهم هر چه زودتر این روزهای لعنتی تمام شود.
*از کجا معلوم که اگر دوباره از زندان آزاد شدی دوباره به سمت خلاف کشیده 

نشوی؟
مگر یک آدم چند بار اشتباهاتش را در زندگی تکرار می کند؟ با خودم عهد بسته ام 
که دیگر به سمت خلاف کشیده نشوم. قول داده ام اگر از گرسنگی نیز مردم کوچک 
ترین اشتباهی انجام ندهم و پایم را کج نگذارم. در این مدت که در زندان بوده ام به 
اندازه کافی مجازات شده ام و عذاب کشیده ام. فقط از مسئولان تقاضا دارم که مرا به 
آغوش خانواده ام بازگردانند که بالای سر دخترم باشم که وقتی دوستانش می پرسند 
پدرت کجاست، خجالت نکشد. توبه کرده ام و می خواهم خدا من را ببخشد و اگر 

امکان دارد فرصت دیگری به من بدهد که برگردم و زن و بچه ام را شاد کنم. 
*در زندان فوتبال تماشا می کنی؟

واقعا جا دارد از مسئولان زندان قزل حصار تشکر ویژه ای داشته باشم که در این 
مدت لطف زیادی در حق من کرده اند. تا پایان عمرم محبت های آنها را فراموش 
نمی کنم. این عزیزان همیشه و در هر شرایطی کمکم کرده اند. بازی های استقلال 
و پرسپولیس را تماشا می کنم و اشک می ریزم. همیشه به خودم می گویم تو روزی در 
این تیم های پرطرفدار بازی می کردی و الان باید در فوتبال مربیگری می کردی اما 
پشت میله های زندان در آرزوی دوباره آزاد شدن لحظه شماری می کنی. یک زمانی 
در همین زندان قزل حصار، فوتبالیست ها را جمع می کردم و به این جا می آوردم تا 
زندانیان خوشحال شوند اما حالا.... یک خواهش ویژه از یک چهره فوتبالی دارم که از 

شما خواهش می کنم درخواست مرا به او برسانید.
*به چه کسی؟

علی دایی. شنیده ام علی آقا خیلی می تواند به من کمک کند. او اگر یک روز 
زحمت بکشد و به زندان بیاید گره زیادی از مشکلات من باز می شود. از قول من 
برای او بنویسید آقای دایی! شما که اسطوره فوتبال ایران هستی و همه در دنیا شما 
را به اسم شهریار فوتبال ایران می شناسند برادری بزرگی در حقم کن و یک روز برای 
ملاقاتم زحمت بکش و بیا. به خدا توبه کرده ام و تا آخرین روزی که در دنیا باشم خلاف 

نمی کنم. این روزها به کمک و بزرگی ات خیلی نیاز دارم.
*درخواست فرجام خواهی کرده ای؟

بله. چند ماه پیش مسئول دادگاه فرجام خواهی کرج به زندان آمده بود. وقتی مرا 
دید با ناراحتی پرسید من بازی های تو را تماشا می کردم، این جا چه کار می کنی؟ از 
رفتارهایت پشیمان شده ای یا نه؟ جواب دادم بله و اگر کمک کنید دیگر به سمت 

خلاف نخواهم رفت.
*فکر می کنی اتفاقی بیفتد؟

امیدوارم. برایم دعا کنید.
*اگر از زندان آزاد شدی بازهم سمت فوتبال می آیی؟

حتما. برای خودم برنامه ریزی کرده ام. می خواهم کلاس های مربیگری را پشت سر 
بگذارم و دوباره به فوتبال برگردم.

* در پایان حرفی نداری؟
به هر کسی که مرا می شناسد می گویم که خلاف نکند چون آخر و عاقبت ندارد. 

فقط بدنامی و زندان است. 

برانکو:

 قهرمانی در هر سه جام را می خواهم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تاکید کرد که تیمش برای قهرمانی در تمامی جام ها به میدان 

می رود.
برانکو ایوانکوویچ، سرمربی سابق دینامو زاگرب و فعلی تیم فوتبال پرسپولیس در صحبت هایی 
درباره عملکرددینامو زاگرب برابر بنفیکا در لیگ اروپا به صحبت پرداخت. دیداری که در بازی رفت 
تیم کروات با یک گل به پیروزی رسید. برانکو در ابتدا درباره جذب بودیمیر، گفت : بودیمیر را به این 
خاطر جذب کردیم که من به این نتیجه رسیدم که نیاز به یک بازیکن بلند قامت در خط حمله داریم. 
به مهاجمی نیاز داشتم که شرایط کار در تیم بزرگ را بداند. او در دینامو پا به توپ شده و این را می داند 
که چه فشاری بر روی بازیکنان وجود دارد و من نیز مطمئن هستم که او در ادامه عملکرد بسیار خوبی 
برای ما خواهد داشت. پرسپولیس هم مانند دینامو تیمی است که در همه بازی ها برای کسب برد به 
میدان می رود. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه صحبت های خود، اضافه کرد: پرسپولیس 
باشگاه بزرگی است و من مطمئنم که هواداران انتظارات زیادی از ما دارند و کسب جام اجتناب ناپذیر 
است. ما می خواهیم علاوه بر کسب جام فوتبال خوب و جذابی را نیز به نمایش بگذاریم، چون 
پرسپولیس تیم بزرگی در ایران است و این چیزی است که هواداران از ما این انتظار را دارند. وی ادامه 
داد: ما در این سال تاکنون توانسته ایم سوپر کاپ را به دست بیاوریم و در فینال لیگ قهرمانان آسیا 
حضور داشته باشیم. در حال حاضر هم در نیمه نهایی جام حذفی قرار داریم و در لیگ هم برای کسب 
قهرمانی تلاش می کنیم. من می خواهم سه جام امسال با پرسپولیس ببرم. سوپرکاپ را در حال 
حاضر از آن خود کرده ایم و تلاش خواهیم کرد تا به جام حذفی و لیگ هم برسیم. اگر هم در لیگ 
قهرمانان آسیا به مرحله پایانی صعود کنیم و قهرمان شویم، هیچ کسی خوشحال تر از ما نخواهد بود.

علیرضا واحدی نیکبخت:

 استقلال مدعی قهرمانی در لیگ برتر است
بازیکن پیشین استقلال گفت: استقلال با پیروزی مقابل نفت سلیمان به مدعی جدی قهرمانی در 

مسابقات لیگ برتر تبدیل شد و حالا می تواند با کمی هوشیاری به صدر جدول برسد.
»علیرضا واحدی نیکبخت« اظهار داشت: استراحت به برخی بازیکنان اصلی در دیدار مقابل نفت 
مسجد سلیمان تصمیم بسیار درستی بود که شفر اتخاذ کردو زیرا استقلال باید با تمام قدرت به 

مصاف نماینده امارات در لیگ قهرمانان آسیا برود. 
وی افزود: استقلال با پیروزی مقابل نفت سلیمان به مدعی جدی قهرمانی در مسابقات لیگ برتر 

تبدیل شد و حالا می تواند با کمی هوشیاری به صدر جدول برسد.
بازیکن اسبق استقلال خاطرنشان کرد: استقلال علاوه بر این که به نفت مسجد سلیمان یک گل 
زد موقعیت های بیشتری نیز برای گلزنی داشت اما آنها از دست رفت تا از یک پیروزی پرگل محروم 
شود. نیکبخت درباره عماکرد وینفرد شفر بر روی نیمکت استقلال اظهار داشت: او در نیم فصل دوم 
عملکرد قابل قبولی داشته است و حالا با در اختیار داشتن ابزار لازم که همان بازیکن محسوب می 

شود ثابت کرد مربی توانمدی است و امیدوارم بتواند این نتایج را با استقلال ادامه دهد.
وی ادامه داد: بازی با العین جدالی حساس برای آبی پوشان تهرانی محسوب می شود و آن ها 
کار سختی برابر نماینده امارات پیش رو دارند. هر دو تیم در بازی اول خود در لیگ قهرمانان آسیا 
شکست خورده اند و می خواهند شانس های صعودشان را برای رسیدن به مرحله بعدی این رقابت 
ها حفظ کنند. پیشکسوت استقلال در پایان گفت: اگر استقلال اشتباهات بازی با الدحیل را تکرار 
نکند و بتواند از حمایت تماشاگران استقلالی بهره ببرد می تواند با کسب سه امیتاز کامل این مسابقه 

خودش را برای رسیدن به مرحله بعدی لیگ قهرمانان آسیا آماده کند.

تحلیل و گزارش از مجید روان ستان

می خواهند،  گل  تماشاگرها  گل!  یعنی  فوتبال  تردید  بدون 
هم  فوتبال  قوانین  حتی  و  هستند  زدن  گل  آرزوی  در  بازیکنان 

سال های متمادی به دنبال آسان کردن راه های گل زدن است.
برای گل زدن باید موقعیت ساخت و نکته بارز در همین است که 
باشگاه ها حاضرند هزینه های بسیاری خرج ساق هایی کنند که 
آن ها را به گل نزدیک تر کند. استقلال این روزها خیلی خوب گل 

می زند و بازی هایش پر گل و جذاب است.
شاید در دورانی که فوتبال شکوفا شد، اعجوبه ها نقش مؤثری 
در بازی سازی و حتی گلزنی داشته اند و حتی می توان به راحتی از 
آن ها نام برد، اما امروزه فوتبال نه یک بازیکن بلکه با یک سیستم 
به اجرا گذاشته می شود؛ از جمله سیستمی که راز موفقیت وینفرد 
شفر آلمانی در استقلال بوده و تا حد زیادی نشان می دهد آن ها 
چقدر این روزها در امر گلزنی موفق تر از بقیه تیم ها عمل می کنند. 
شاید بتوان این سیستم را با اغماض »ضد پرس« نامید. توضیح آن 
در یک جمله، تحت فشار قرار دادن حریف بلافاصله به دنبال از 

دست دادن توپ است، اما این تمام داستان نیست.
* یک تیر دو نشان

در اجرای این سیستم تیم خیلی سریع باید از فاز حمله وارد دفاع 
شود و این کار را مانند یک واحد سازمان یافته انجام دهد. تمام تیم 
باید برای پس گرفتن توپ هجوم بیاورد و در حالت ایده آل بلافاصله 
آن را تصاحب کنند. در واقع اعضای تیم با یک تیر دو نشان می زنند؛ 
هم مالکیت توپ را به دست می آورند و هم مانع از ضدحمله حریف 
می شوند. این نوع بازی در بسیاری از تیم های اروپایی نیز به اجرا 
درمی آید و اکثر مربیان بزرگ به دنبال بازیکنانی هستند تا در اجرای 

این گونه سیستم به کار تیمشان بیایند.
* توجیه منطقی

در اینجا یک سؤال مطرح می شود که این سیستم چقدر توجیه 
اروپا ۲7  قهرمانان  لیگ  فصل ۲۰۱۲-۲۰۱3  در  دارد؟  منطقی 
درصد گل  ها روی ضدحملات تیم ها زده شد. در فصل ۲۰۱۴-
۲۰۱3 این آمار به ۲3 درصد رسید و در فصل پیش به ۲۰/6 درصد 
کاهش پیدا کرد. طبق گزارش اندی راکسبورو مدیر فنی یوفا، در 
فصل ۲۰۰6-۲۰۰۵ در حدود ۴۰ درصد گل تیم ها در بازی های، 
باز روی ضدحمله ها به ثمر رسیده بود. به بیان دیگر می توان گفت 
که متوسط گل زدن روی ضدحمله در دهه اخیر به نصف رسیده 

است.
* ضد پرس!

در حال حاضر تیم های بزرگ خیلی خوب می دانند که رفتن از فاز 
حمله به دفاع درست، به اندازه رفتن از دفاع به حمله اهمیت دارد و 
یکی از بهترین راه های رسیدن به این هدف »ضد پرس« است و در 
حال حاضر در لیگ برتر ما، چه کسی این کار را بهتر از همه انجام 
می دهد؟ وینفرد شفر! مهم ترین مسئله در اجرای این تاکتیک، 

فشرده شدن سریع تیم در منطقه ای است که توپ از دست رفته، 
عاملی حیاتی که می تواند تبدیل به »شمشیر دو دم« شود و چون 
حریفتان هم می تواند با ارسال بلند در فضایی که به وجود آمده، 
به شدت تیمتان را به خطر بیندازد. به راستی راهکار اجرای درست 

این تاکتیک چیست؟
* بهترین لحظه برای توپ گیری

یک تیم برای اجرای این تاکتیک چند پیش نیاز می خواهد که 
مهم ترین عامل آن میزان مالکیت توپ در حالت کلی و شیوه بازی 
تیم قبل از اجرای »ضد پرس« است. به محض از دست دادن توپ، 
بازیکنان باید خیلی سریع به یکدیگر نزدیک شوند و مانند یک کلیت 
واحد بازیکن صاحب توپ را پرس کنند. درست مانند کاری که در 
»پاسکاری ریز« و بازی در فضای کوچک انجام می شود. از نظر 
مربیان بزرگ، بهترین لحظه برای توپ گیری بلافاصله بعد از زمانی 
است که تیم توپ را از دست داده است و حریف هنوز دارد فکر 
می کند که توپ را کجا بفرستد. چشم بازیکن برای اینکه تکل بزند یا 
توپ را قطع کند از بازی دور مانده و ضمن اینکه او انرژی مضاعفی 
برای این کار مصرف کرده است و همین امر باعث آسیب پذیر شدن 

او می شوند.
* دید تیزبین شفر

البته نباید فراموش کرد برای اجرای این تاکتیک در عین حال 
بازیکنان نباید این قدر به هم نزدیک شوند که از پوشش فضا غافل 
بمانند. معمولًا آرایش مناسب در هنگام مالکیت و آرایش مجدد در 
هنگام از دست دادن توپ به هم پیوسته هستند. تیم اگر شکل 
و  فضاها  از  است  قادر  به راحتی  حریف  باشد  نداشته  مناسبی 
به خصوص فاصله ای که بین خطوط شما به وجود آمده، استفاده 
کند. استقلال شفر در این فصل در بسیاری از بازی های توانسته 
به این مهم برسد. این مربی آلمانی بی جهت بازیکنانی مثل اللهیار 
صیادمنش، گادوین منشا، آیاندا پاتوسی و اسماعیل گونسالوس 
را به خدمت نگرفته، چرا که می داند در عمل چه از بازیکنان خود 
می خواهد. اللهیار صیادمنش از زمانی که در ترکیب تیمش قرار 
گرفته، فضاسازی زیادی برای تیمش ایجاد کرده که این از دید 

تیزبین شفر دور نمانده است.
* شیوه مورد توجه بسیاری از مربیان

تقریباً پنج سالی می شود که این شیوه مورد توجه بسیاری از 
مربیان بزرگ مانند یورگن کلوپ، پپ گواردیولا و ... قرار گرفته است. 
یکی از بهترین شیوه های پرس را آ.ث. میلان در دهه ۸۰ میلادی 
با مربیگری آریگو ساکی به اجرا می گذاشت. این تئوریسین بزرگ 
فاصله ایده آل بین مهاجم نوک و چهار بازیکن خط دفاع را ۲۵ متر 
می دانست، ضمن اینکه او معتقد بود وقتی توپ در جناح چپ 
قرار دارد، بازیکن گوش راست باید در میانه زمین جا بگیرد. البته 
پپ گواردیولا نیز در بایرن برای بهبود درک بازیکنان از فضا، یکی از 
زمین های تمرین را به مناطق مختلف تقسیم کرده بود و در بارسا نیز 

از شیوه یک و سه بهره می برد.

* شیوه یک و سه چیست؟
شیوه یک و سه بدین معنا بود که وقتی توپ لو می رفت یک 
بازیکن به سمت توپ هجوم می برد و سه بازیکن به سمت آن منطقه 
می دوند تا تمام زوایای ممکن برای پاس دادن را ببندند. البته نباید 
فراموش کرد که گواردیولا در اجرای تاکتیک مورد نظرش در بایرن 
و بارسا ابزاری داشت که شاید فوتبال ما و وینفرد شفر فاقد آن 
باشد. در این تاکتیک آسان ترین گزینه برای بازیکن صاحب توپ 
حریف در هنگام پرس، ارسال پاس بلند به پشت مدافعان است و 
اینجا می توان به ارزش دروازه بانان در نقش پر کردن فضای پشت 

مدافعان پی برد.
* گل های استقلال به فولاد را ببینید

یک بار دیگر به گل های استقلال به فولاد نگاه کنید. گل اول 
استقلال در یک ضدحمله توپ به فرشید باقری رسید، پاس بلند 
این یکی برای گادوین منشا و ضربه دیدنی این بازیکن، گل برتری 
آبی ها را رقم زد و این باعث شد تا حریف مدتی دچار سردرگمی 
شود. هم چنین گلی که فولاد توسط حسن بیت سعید زد در اثر پرس 
بود، اما بازگشت سریع استقلال پس از دریافت گل، قابل توجه 
است. روی یک پاس بلند گادوین منشا در داخل محوطه حریف 
صاحب توپ شد و بدون نگاه آن را جایی فرستاد، آیاندا پاتوسی 
خود را به توپ رساند و او را به تور چسباند. گل سوم استقلال نیز 

همین حکایت را داشت.
* زدن گل های فراوان

استقلال در هفته نهم وقتی سایپا را دو بر یک شکست داد، در سه 
دیدار متوالی در امر گلزنی به مشکل خورد. آن ها در این فاصله به 
مدت 3۰۸ دقیقه ناکام بودند، اما این مربی آلمانی چه وردی برای 
شاگردانش خواند که آن ها از هفته سیزدهم تا هفته بیستم طی ۸ 
دیدار، ۲۱ گل به ثمر رسانده است؟ بدون تردید این ها همه خبر از 
کار کردن در تمرینات بوده و بیانگر این است وینفرد شفر به خوبی 
می داند زیبایی فوتبال به زدن گل های فراوان است نه بازی های 

یک گله!
* فرق شفر با سایر مربیان

مردی که در ابتدای حضورش در استقلال قول داد تیمش با تمام 
وجود و شجاعانه بازی کند، با قدرت فنی اش توانسته این موضوع 
را نشان دهد. فراموش نکنید استقلال شفر در بازی رفت مقابل 
تراکتورسازی یکی از بهترین نمایش های چند فصل اخیر خود را 
به اجرا گذاشت؛ دیداری که در آن استقلال First Touch یا همان 
 First .ضربه اول را به عنوان یک تاکتیک جدید به نمایش گذاشت
Touch در فوتبال به معنای تماس اول بازیکن با توپ یا ضربه اول به 
توپ است. ما می توانیم در اینجا فرق مربیانی مانند وینفرد شفر را با 

سایر مربیان شاغل در لیگ ببینیم.

تحلیل شیوه کار مربی آلمانی استقلال تهران

شفر در استقلال چه وردی برای شاگردانش می خواند؟

علی دایی: 

اگر بتوانم به اکبریان کمک می کنم
آقای گل فوتبال جهان به در خواست علی اکبریان برای حضور در 
زندان پاسخ مثبت داد و اعلام کرد: اگر بتوانم و کمکی از دستم برآید 

حتما انجام خواهم داد.
ستاره سابق فوتبال ایران از پشت میله های زندان برای علی دایی 
پیغام فرستاد. علی اکبریان در گفت و گو با ایرنا گفت: علی آقا خیلی 
می تواند به من کمک کند. او اگر یک روز زحمت بکشد و به زندان 

بیاید گره زیادی از مشکلات من باز می شود. 
وی افزود: از قول من برای او بنویسید آقای دایی! شما که اسطوره 
فوتبال ایران هستید و همه در دنیا شما را به اسم شهریار فوتبال ایران 
می شناسند بزرگی در حقم کنید و یک روز برای ملاقاتم زحمت 
بکشید و به زندان بیایید. به خدا توبه کرده ام و تا آخرین روزی که در 
دنیا باشم خلاف نمی کنم. این روزها به کمک و بزرگی  شما خیلی 

نیاز دارم.
»علی دایی« روز شنبه در گفت و گویی در واکنش به درخواست 
»علی اکبریان« اظهار داشت: اگر بتوانم و کمکی از دستم برآید حتما 
انجام خواهم داد.  آقای گل فوتبال ایران تاکید کرد: در صورتی که 
شرایط مهیا باشد برای ملاقات با او حتما به زندان خواهم رفت تا 

قدمی برای این چهره فوتبالی بردارم.
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رابطه گریپ فروت و داروی تیروئید

حدود 100 دارو وجود دارند که  در صورت مصرف به همراه گریپ فروت یا آب گریپ 
فروت می توانند به وضعیتی خطرناک منجر شده یا حتی زندگی فرد را تهدید کنند، اما 
لووتیروکسین، یک هورمون تیروئیدی که برای درمان کم کاری تیروئید استفاده می شود، 

یکی از آنها نیست.
اما آب گریپ فروت ممکن است اندکی توانایی بدن برای جذب این دارو را کاهش 
دهد، از این رو، اگر اغلب آب گریپ فروت مصرف می کنید، سطوح لووتیروکسین در 
بدن ممکن است کمتر از حد عادی بوده و موجب اختلال در درمان شود. چندین داروی 
دیگر، از جمله داروهایی پرمصرف مانند برخی استاتین ها، برخی داروهای رقیق کننده 
خون غیر وارفارین، داروهای مخدر مانند اکسی کدون، فنتانیل خوراکی، متادون و برخی 
داروهای درمان سرطان می توانند در صورت مصرف به همراه آب گریپ فروت بسیار 
خطرناک باشند. نیازی نیست تا مقدار زیادی گریپ فروت یا آب گریپ فروت مصرف 
کنید تا اثر چشمگیری را به همراه داشته باشد. به عنوان مثال، اگر داروی سیمواستاتین 
را به همراه یک لیوان آب گریپ فروت مصرف کنید، همانند آن است که دوز سه برابری 
از دارو را دریافت کرده باشید، اگرچه اثر آن با توجه به میزان حساسیت هر فرد می تواند 
بسیار بیشتر یا بسیار کمتر باشد. به رغم نگرانی در مورد سمیت، که می تواند در برخی 
موارد بسیار جدی باشد، مصرف آب گریپ فروت احتمالا به یک واکنش نامطلوب بالینی 
در بیشتر بیماران منجر نخواهد داشت. بیشترین خطر ممکن است از مصرف مکرر گریپ 
فروت در طول روز ناشی شود که می تواند موجب افزایش سطوح داروی تحت تاثیر قرار 
گرفته در جریان خون شود. میوه های دیگر خانواده مرکبات مانند پرتقال، لیمو ترش، 
و پوملو )گریپ فروت چینی( نیز می توانند اثری مشابه را ایجاد کنند. در هر صورت، با 
پرهیز از مصرف گریپ فروت یا تجویز دوز مصرفی از دارو که تحت تاثیر این میوه قرار نمی 
گیرد، می توان از بروز مشکل پیشگیری کرد. از دیگر داروهایی که تحت تاثیر گریپ فروت 
قرار می گیرند می توان به برخی داروهای ایدز، برخی داروهای ضد بارداری، داروهای 
استروژن درمانی، آنتی هیستامین ها، ویاگرا، برخی داروهای قلب مانند کوینیدین، 
برخی داروهای ضد روان پریشی، داروهای دستگاه گوارش، برخی داروهای سرکوب 
کننده سیستم ایمنی و برخی داروهای فشار خون اشاره کرد. تحت شرایط عادی، این 
داروها در دستگاه گوارش، جایی که آنزیمی به نام CYP3A4 آنها را غیر فعال کرده، 
متابولیزه می شوند، از این رو، ماده فعال نسبتا کمی جذب بدن می شود. اما گریپ 
فروت حاوی مواد شیمیایی طبیعی به نام فورانوکومارین ها است که این آنزیم را مهار 
کرده و بدون آن، روده مقدار بیشتری از دارو را جذب و سطوح آن در جریان خون افزایش 
می یابد. نتیجه این شرایط می تواند نارسایی کلیوی، مشکلات تنفسی مرگبار، خونریزی 
دستگاه گوارش، یا یک آریتمی قلبی تهدیدکننده زندگی باشد که شرایط فرد و دارو در 
این زمینه نقش دارند. اثر گریپ فروت بر داروی لووتیروکسین برعکس است. نوشیدن آب 
گریپ فروت یا آب پرتقال می تواند انتقال دهنده ها را مهار کرده و جذب دارو را کاهش 
دهد. این اثر زیاد دوام نمی آورد، اما می تواند به ناکارآمدی درمان و اختلال در بهبود 
شرایط بیماری تیروئید منجر شود. به گفته کارشناسان، لووتیروکسین باید تنها به همراه 
آب و با معده خالی به عنوان نخستین کاری که هنگام صبح انجام می دهید، مصرف 
شود و یک ساعت پس از آن نیز از مصرف هر گونه ماده غذایی و نوشیدنی پرهیز شود. هر 
چیزی به جز آب می تواند به سوء جذب لووتیروکسین منجر شود. مکمل ها و داروهای 
دیگر نیز می توانند در جذب لووتیروکسین اختلال ایجاد کنند. بین مصرف آن و داروهای 
ضد اسید، ویتامین ها یا مکمل هایی که حاوی آهن یا کلسیم هستند حداقل باید چهار 
ساعت فاصله باشد. مصرف منظم مواد غذایی حاوی سویا، گردو، یا فیبر غذایی نیز می 
تواند جذب لووتیروکسین را کاهش دهد. اگر نسبت به این که سطوح درستی از دارو را 
در جریان خون جذب می کنید، تردید دارید با پزشک خود در این زمینه صحبت کنید تا 

شرایط بررسی شده و در صورت نیاز دوز مصرفی دارو اصلاح شود.

یک متخصص پوست :

در خانه تکانی، مراقب پوست خود باشید

یک متخصص پوست ضمن اشاره به سنت خانه تکانی در آستانه فرا رسیدن سال نو، 
درباره چگونگی استفاده صحیح از مواد شوینده و جلوگیری از عوارض آن بر پوست، 

توضیح داد.
دکتر داریوش دائر در این باره گفت: افراد حتما باید هنگام استفاده از این مواد از 
دستکش استفاده کنند،  بویژه هنگام استفاده از مواد شوینده ای که حالت مایع دارند. 

این قبیل احتیاط ها در افرادی که زمینه قبلی اگزما دارند باید جدی تر گرفته شود.
دائر ضمن برشمردن عوارض اگزما که شامل قرمزی، پوسته پوسته شدن، خارش یا 
به وجود آمدن شیارهایی با خون و خون آبه می شود، افزود: در صورت بروز این عوارض 
که ناشی از سهل انگاری در استفاده مستقیم دست ها با مواد شوینده است، قبل از 
مراجعه به پزشک متخصص از محلول های ترمیم کننده مانند کرم های حاوی »کالاندولا« 
یا »کالامین« استفاده کرده و در صورتی که پس از یک یا دو  روز تغییری در وضعیت ظاهر 

آن ایجاد نشد، به پزشک مراجعه کنند.
وی در خصوص پرسشی درباره عوارض ناشی از کار زیاد با آب گفت: شست وشوی 
زیاد دست ها نیز باعث می شود لایه محافظ چربی روی پوست از بین رفته و مانع تشکیل 
لایه های جدید پوست شود. توصیه ما این است که در شست و شوی دست ها زیاده روی 
صورت نگیرد. همچنین برای خشک کردن دست ها از حوله یا دستمال کاغذی لطیف 

استفاده کرده و به دفعات زیاد در روز از کرم های مرطوب کننده استفاده کنند.
دائر همچنین استفاده از دستکش های پلاستیکی را در برخی موارد برای کسانی که 
سابقه حساسیت پوستی دارند، آسیب رسان دانست و گفت: بهترین حالت استفاده از 
دستکش به این ترتیب است که بهتر است ابتدا دستکش نخی با رنگ روشن را دست 

کرده و سپس دستکش پلاستیکی را دست کنند.
وی همچنین در ادامه صحبت هایش با اشاره به تغییر فصل و مسافرت های نوروزی 
گفت: با توجه به تغییر فصل و مسافرت افراد به مناطق کویری و ساحلی، نباید استفاده 
از کرم ضد آفتاب فراموش شود. در برخی افراد آفتاب گرفتن یا برنزه کردن سبب به 
وجود آمدن اگزما در سطح وسیع می شود. همچنین بهتر است بین ساعات ۹ صبح تا 3 
بعدازظهر در معرض آفتاب قرار نگیرند و کرم ضدآفتاب خود را هر 3ساعت یکبار تجدید 
کنند. علاوه بر صورت، دست ها و گردن باید برای عضوهایی که در معرض آفتاب قرار 

دارند نیز از کرم ضدآفتاب استفاده کرد.
این متخصص پوست در پایان صحبت هایش، مناسب ترین کرم ضدآفتاب با توجه به آب 
و هوای ایران را با »اس پی اف 30« دانست و گفت: البته هرچقدر این عدد افزایش یابد،  
می تواند محافظت بیشتری ایجاد کند. در مجموع اما این عدد بین 30 تا 100 است و در 

محافظت پوست  فقط چند درصد با یکدیگر تفاوت دارند.

ارتباط میگرن با خشکی چشم
پزشکان بر اساس بررسی های جدید خود اظهار داشتند که خشکی چشم می تواند با  

میگرن مرتبط باشد.
به گزارش ایسنا، در این بررسی ها آشکار شد که مبتلایان به میگرن به خصوص افراد 
میانسالی که دچار سردردهای میگرنی هستند بیشتر احتمال دارد به بیماری مزمن 

خشکی چشم مبتلا شوند.
متخصصان آمریکایی با مطالعه روی اطلاعات ۷3 هزار نفر که مدت 10 سال تحت 
کنترل بودند و با در نظر گرفتن نوع داروهای مصرفی احتمالی آنان و فاکتورهای دیگر 
دریافتند که مبتلایان به میگرن حدود ۲0 درصد بیشتر در معرض ابتلا به بیماری 

خشکی چشم هستند.
این متخصصان همچنین خاطر نشان کردند که این ارتباط به خصوص در زنان با بالا 
رفتن سن بیشتر می شود. برای مردان ۶۵ ساله یا بالاتر ابتلا به میگرن احتمال بیماری 
خشکی چشم را نزدیک به دو برابر افزایش می دهد و زنان با رده سنی مشابه نیز حدود 

۲.۵ برابر بیشتر در معرض ابتلا به این عارضه چشمی هستند.
به گزارش سایت تخصصی هلث دی نیوز، دکتر "ریچارد دیویس" یکی از متخصصان 
حاضر در این مطالعه گفت: پزشکان باید در معاینه افرادی که سابقه ابتلا به میگرن دارند 

خطر بیماری خشکی چشم را نیز مورد بررسی قرار دهند.  

همه آنچه لازم است درباره کاهش وزن با آلوئه ورا بدانید

لاغری با آلوئه ورا
آیا افزایش وزن بیش از حد، خواب را از چشمانتان ربوده؟ 
ورزش و رژیم غذایی هم بی فایده است؟ اگر پاسختان مثبت 
است، یکی از کارهای مفیدی که می توانید انجام دهید این 
است که راه حل های کاهش وزن با گیاه شگفت انگیز آلوئه ورا را 

بدانید!
سابق بر این در مورد فواید آلوئه ورا برای سلامتی و همچنین 
در مورد مزایای آن برای سلامتی پوست و مو و زیبایی مطالبی را 
ارائه کرده ایم؛ علاوه بر این ها، باید بگوییم که این گیاه جادویی 
به کاهش وزن هم کمک می کند و همه ی این دلایل با هم شما 
را ترغیب می کند تا بیشتر از آن استفاده کنید! بهترین نکته در 
مورد استفاده از آلوئه ورا برای کاهش وزن این است که این روش 

کاملًا طبیعی است و هیچ عارضه جانبی ندارد.
نوشیدنی آلوئه ورا مایع زردرنگی است که از توبول ها یا همان 
لوله های کوچک این گیاه استخراج می شود. آلوئه ورا معمولًا 
در کشورهای آفریقایی، آسیای مرکزی و در منطقه قفقاز یافت 
می شود. در هند، این گیاه اغلب در گلدان های سفالی یا گِلی 
رشد می کند. طعم تند و تیز آب آلوئه ورا یک عامل مؤثر برای از 

دست دادن وزن است.
آلوئه ورا چگونه به کاهش وزن کمک می کند؟

آلوئه ورا به چند روش به کاهش وزن کمک می کند که در ادامه 
به معرفی برخی از آن ها پرداخته ایم: 

1- آلوئه ورا یک سم زدای طبیعی است
آلوئه ورا به دلیل این که یک منبع خوبی از پلی ساکاریدها و 
آنتی اکسیدان های قوی است باعث تقویت سیستم ایمنی و 
جلوگیری از رشد رادیکال های آزاد در بدن می شود. در واقع این 
گیاه سیستم داخلی بدن را بدون سم نگه می دارد و یک بدن 
خالی از سموم و توکسین ها برای کاهش وزنِ سالم، ضروری 

است.
2- آلوئه ورا موجب تقویت متابولیسم می شود

گیاه آلوئه ورا اثرات مثبتی بر دستگاه گوارش ما می گذارد که 
باعث تقویت قابل ملاحظه ای در متابولیسم می شود. مصرف 
منظم آب آلوئه ورا باعث کاهش مشکلاتی چون ریفلاکس اسید 
معده، زخم معده و تنظیم حرکات روده می شود که این موارد 
موجب تسریع روند سوختن کالری ها و در نتیجه افزایش سرعت 

متابولیسم و افزایش سرعت کاهش وزن می شود.
محتوای ویتامین B موجود در آلوئه ورا نیز نقش مهمی در 
افزایش متابولیسم، پیشگیری از ساخت چربی و جلوگیری 
از اشتهای کاذب دارد. بنابراین، با استفاده از آن، کاهش وزن 

برایتان خیلی ساده تر می شود.
3- آلوئه ورا به عنوان یک ملین طبیعی عمل می کند

است.  شده  شناخته  طبیعی  ملین  یک  عنوان  به  ورا  آلوئه 
مصرف روزانه آب آن می تواند منجر به هضم بهتر شود. هضم 
سالم نیز موجب عملکرد مناسب روده بزرگ، کولون تمیز و معده 
سالم می شود. بنابراین یا روزتان را با نوشیدن یک لیوان آب آلوئه 
ورا شروع کنید یا درست قبل از ورزش آن را مصرف کنید تا 

سریع تر وزنتان را کاهش دهید.
4- آلوئه ورا از پرخوری جلوگیری می کند

کاهش  واسطه ی  به  را  قندخون  سطح  است  قادر  ورا  آلوئه 
سرعت جذب گلوکز، کاهش دهد که این اتفاق مانع تجمع 

چربی در بدن می شود.
این گیاه همچنین فرد را برای مدتی طولانی سیر نگه می دارد، 
وزن  کاهش  باعث  و  کرده  جلوگیری  پرخوری  از  نتیجه  در 

می شود.

علاوه بر تمام ویژگی های بالا، آلوئه ورا دارای مقادیر فراوانی 
از ویتامین ها، مواد معدنی، اسیدهای آمینه و اسیدهای چرب 
است که می تواند به راحتی نیازهای معمول یک فرد به مواد 
مغذی را، حتی در زمان پیروی از رژیم های غذایی خیلی سخت، 

تامین کند.
چگونه می توان آب آلوئه ورا را استخراج کرد؟

اگر به نوشیدن آب آلوئه ورا برای کاهش وزنتان فکر می کنید اما 
هیچ ایده ای برای چگونگی استفاده از آن ندارید، در اینجا روش 

تهیه ی آن در منزل را برایتان آورده ایم.
آب آلوئه ورا از برگ های تازه ی این گیاه به دست می آید. این 
کار یک فرایند ساده دارد که می تواند در مراحل زیر انجام شود:

کاملًا  را  شود  گرفته  عصاره شان  است  قرار  که  برگ هایی   *
شستشو دهید.

* پوست رویی برگ را بردارید، آن را خرد کرده و آبش را بگیرید.
یخچال  در  و  کرده  رد  صافی  از  می توانید  را  عصاره  این   *

نگهداری کنید.
چگونگی مصرف آب آلوئه ورا برای کاهش وزن

ورا،  آلوئه  آب  قاشق چای خوری  روزانه یک  توصیه می شود 
پانزده دقیقه قبل از صرف غذا، نوشیده شود.

دوره مصرف آب آلوئه ورا برای کاهش وزن باید یک یا دو هفته 
طول بکشد. اگرچه این نوشیدنی کاملا سالم است، اما قبل از 

مصرف آب آلوئه ورا توصیه می شود با پزشک مشورت کنید.
در اینجا چندین راه وجود دارد که در آن می توانید آلوئه ورا را در 
برنامه کاهش وزنتان قرار دهید. این ها به شما کمک می کنند تا 

از حداکثر مزایای این گیاه شفادهنده لذت ببرید.
1. آب آلوئه ورای ساده

* برگ های تازه آلوئه ورا را برداشته و کاملًا تمیز کنید.
* اکنون آن ها را در امتداد طولشان برش دهید تا لبه های 

خارمانند آن از بین برود.
* لایه رویی برگ ها را به دقت بردارید و ماده ژل مانند بین آن 

را دربیاورید.
* آن را به خوبی خرد کرده و آبش را صاف کنید.

شما می توانید هر روز یک قاشق چای خوری از این نوشیدنی 
را به صورت تازه مصرف کنید و مابقی آن را برای مصارف روزهای 

آینده در یخچال نگه دارید.
2. ژل آلوئه ورای ساده

اگر بخواهید، می توانید ژل آلوئه ورای تازه را نیز مصرف کنید.
* برای این منظور، شما باید برگ تازه آلوئه ورا را تمیز کنید.

* طرف های خاردار و لایه رویی برگ را بردارید.
* ژل را خارج کرده و هر روز یک قاشق چای خوری از آن را 

مصرف کنید. 
3. آب آلوئه ورای رقیق شده

یکی دیگر از راه های مصرف آب آلوئه ورا این است که آن را 
رقیق کنید.

* به یک لیوان آب ساده یک قاشق غذاخوری ژل آلوئه ورا 
اضافه کنید.

از آن  بار  * این ترکیب را به خوبی مخلوط کرده و روزی دو 
بنوشید.

 4- مخلوط آب آلوئه ورا
* یک لیوان از آب  میوه یا سبزی مورد علاقه خود را آماده کنید.
* نصف لیوان آب تازه آلوئه ورا را به آن اضافه کرده و خوب 

مخلوط کنید.
* این مخلوط را هر روز استفاده کنید.

نمی پسندید،  را  ورا  آلوئه  مزه ی  که  هستید  کسانی  از  اگر 
مخلوط کردن آب میوه و سبزی های مختلف با آن موجب بهتر 

شدن طعمش می شود.
5. آلوئه ورا و آب لیمو

* آب را با یک قاشق غذاخوری آب آلوئه ورای تازه مخلوط 
کنید.

* آب یک عدد لیموی تازه را درون آن بفشارید.
* خوب مخلوط کرده و هر روز از آن بنوشید.

اگر بخواهید، می توانید به این مخلوط، شیرین کننده ای مانند 
استویا اضافه کنید تا طعم تلخش خنثی شود. 

6- آلوئه ورا با عسل

هم آلوئه ورا و هم عسل برای کاهش وزن مفیدند. از این رو، 
شما می توانید از مخلوط هر دو برای کمک به از دست دادن این 

وزن اضافی استفاده کنید.
* یک قاشق غذاخوری عسل را با آب آلوئه ورای رقیق شده 

مخلوط کنید.
* هر روز یک لیوان از این مخلوط را میل کنید.

این مخلوط به تنهایی طعم خوبی دارد و می توانید آن را بدون 
اضافه کردن شیرین کننده ای مصرف کنید.

7- اسموتی های آلوئه ورا
اسموتی های آلوئه ورا یک راه خوشمزه برای استفاده از این 
گیاه در رژیم غذایی است. در ادامه چند دستورالعمل از آن را 

برایتان آورده ایم:
اسموتی کلم و آلوئه ورا

یک قاشق غذاخوری از ژل تازه ی آلوئه ورا، 3 تا 4 برگ کلم که 
به قطعات کوچک برش خورده است و کمی آب را در مخلوط کن 
خوب ترکیب کنید. سپس، چند تکه میوه خشک، زنجبیل خرد 
شده و به مقدار خیلی کم نمک به آن اضافه کنید و یک بار دیگر 

مخلوط کنید. این اسموتی را حداقل ۲ تا 3 بار در روز بنوشید.
اسموتی آلوئه ورا و زغال اخته

یک دوم فنجان ژل آلوئه ورای تازه، یک دوم فنجان زغال اخته، 
پودر  غذاخوری  قاشق  یک  چیا،  دانه  غذاخوری  قاشق  یک 
نارگیل، یک فنجان شیر نارگیل، یک قاشق چای خوری روغن 
نارگیل، یک قاشق چای خوری شربت افرا، چند تکه انبه و یک 
مشت برگ ریحان را در مخلوط کن بریزید. خوب مخلوط کنید تا 
یک مخلوط یکدست و خامه ای شکل حاصل شود. آن را دو بار 

در روز مصرف کنید.
اسموتی آلوئه ورا با میوه ها و خیار 

یک  دوم فنجان ژل آلوئه ورای تازه، یک عدد خیار کوچک 
انبه ی خرد شده،  پوست کنده و خرد شده، یک دوم فنجان 
دو عدد پرتقال پوست کنده، یک دوم فنجان اسفناج شسته و 
خرد شده، یک قاشق چای خوری آب لیموی تازه، یک قاشق 
پودر  چای خوری  قاشق  یک دوم  تازه،  نارگیل  آب  غذاخوری 
اسپیرولینا و چند قطعه یخ را در مخلوط کن ریخته کاملًا مخلوط 
کنید تا به یک مایع صاف با بافت کرمی برسید. آن را حداقل ۲ تا 

3 بار در روز مصرف کنید.
عوارض جانبی آب آلوئه ورا

آب آلوئه ورا اغلب به عنوان یک نوشیدنی شگفت انگیز شناخته 
می شود؛ اما همین نوشیدنی فوق العاده می تواند دارای عوارض 
جانبی هم باشد. در ادامه به چند موردی که باید از آن آگاه 

باشید، اشاره می کنیم:
* مصرف زیاد آب آلوئه ورا گاهی اوقات باعث التهاب معده، 

کم آبی و اسهال می شود.
* افراد مبتلا به فشارخون پایین باید از مصرف آن پرهیز کنند؛ 
چرا که مصرف آن ممکن است باعث افت بیشتر فشارخون در 

آن ها شود.
* این نوشیدنی برای زنان باردار، مادران شیرده و کودکان نیز 

توصیه نمی شود.
* بثورات جلدی، واکنش های آلرژیک و خارش نیز برخی از 

عوارض جانبی معمول این نوشیدنی هستند.
آب آلوئه ورا یک انتخاب شگفت انگیز برای کاهش وزن است؛ 
با این حال، قبل از مصرف آن باید با پزشک مشورت کنید تا در 
مورد دوز توصیه شده و تهدیدات آن، در صورت لزوم، بیشتر 

بدانید.

رونوشت آگهی انحصار وراثت   
خانم معصومه امینی دارای شناسنامه شماره 8۲۶  به شرح دادخواست به 
کلاسه ۲4۷۵/۹۷ از این شورا در خواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین 
توضیح داده شد که شادروان محمود نیلقازبه شناسنامه ۹  در تاریخ ۹۷/۹/۲۷ 
اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر 

است به  
1 – علی نیلقاز   ۶۶۶0۲۲0۲۷۵   13۷۷ پسر

۲ – خاطره نیلقاز   ۶۶۶00۲33۶4   13۷۲  دختر
3 – معصومه امینی   8۲۶   13۵4   همسر 

اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید 
تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی 

ظرف یکماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.م.الف ۵03۶ 
دبیر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهریار 

..…………………………………………
رونوشت آگهی انحصار وراثت   

خانم راضیه جباری روشنی دارای شناسنامه شماره 4۹011۶31۶۷  به شرح 
دادخواست به کلاسه ۲4۷3/۹۷ از این شورا در خواست گواهی حصر وراثت 
نموده و چنین توضیح داده شد که شادروان فاطمه حیدری داور به شناسنامه ۲1  
در تاریخ ۹4/11/1۲ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت 

آن مرحوم منحصر است به  
1 – راضیه جباری روشنی   4۹011۶31۶۷   138۲  دختر
۲ – نازنین جباری روشنی   4۹018۶48۹0   138۷   دختر

3 – مهتاب درویش منور  1۷۵۷  134۹  مادر
4 – علی محمد حیدری داور  1۵1۲   1348  پدر

اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید 
تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی 

ظرف یکماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.م.الف ۵03۵ 
دبیر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهریار

..…………………………………………
برگ اجرائیه

پرونده دادرسی 1۶4/1/۹۷      
مشخصات محکوم له

نام: بهناز  نام خانوادگی:باقری  
محکوم به:بموجب دادنامه شماره ۶۵1 مورخ ۹۷/۶/۲۶ شورای حل اختلاف 
شهریار شعبه یک قطعیت حاصل کرده است حکم به محکومیت محکوم علیه به 
مبلغ پرداخت مبلغ هشت میلیون  و پانصد هزار تومان بابت اصل خواسته و مبلغ 
صد و پنجاه وسه هزار تومان بابت هزینه دادرسی و خسارت تاخیر و تادیه از تاریخ 
۹۷/3/۲ لغایت وصول آن در حق محکوم له صادرمی گردد به انضمام نیم عشر 

دولتی در حق صندوق دولت 
مشخصات محکوم علیه

نام : فردین نام خانوادگی :قیسوندی  محل اقامت : مجهول المکان
محکوم علیه مکلف است ازتاریخ ابلاغ اجرائیه:1-پس ازابلاغ اجرائیه ظرف ده 
روزمفاد آنرا بموقع اجرا بگذارد.۲-ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد.3-مالی 
معرفی کند که اجرا واستیفاء محکوم به ازآن میسرباشد ودرصورتیکه خود راقادربه 
اجرای مفاد اجرائیه نداند باید ظرف مهلت ده روزصورت جمع دارائی خود را به 
قسمت اجرا تسلیم کند.اگرمالی ندارد صریحا اعلام نماید هرگاه ظرف سه سال 
بعد ازانقضاء مهلت مذکورمعلوم شود که قادربه اجرای حکم وپرداخت محکوم به 
بوده اید.لیکن برای فراردرپرداخت اموال خودرامعرفی نکنید یا صورت خلاف واقع 
ازدارایی خود بدهید بنحوی که اجرای تمام یا قسمتی ازمفاد اجرائیه متعسرباشد 
به مجازات حبس از۶1روزتا۶ماه محکوم خواهید شد.4-علاوه برموارد بالا که 
قسمتی ازماده34قانون اجرای احکام مدنی میباشد به مواردی ازقانون اجرای 
احکام وقانون آئین دادرسی مدنی مصوب۷۹/1/۲1وهمچنین مفاد قانون نحوه 
درج  اجرائیه  ظهربرگ  مصوب10آبان 13۷۷که  مالی  های  محکومیت  اجرای 

گردیده است توجه نموده وبه آن عمل نماید.م.الف ۵03۹
رئیس حوزه اول شورای حل اختلاف شهریار

..…………………………………………
ریاست محترم شعبه 7 شورای حل اختلاف شهریار

سلام – احتراما در ارتباط با پرونده کلاسه 81۶/۷/۹۷ موضوع تعیین نفقه 
خانم بتول جعفری با توجه به دستور شورا و  با عنایت به انتخاب اینجانب بعنوان 
کارشناس از سوی آن شورا محترم باستحضار میرساند: زوجه خانم بتول جعفری 
فرزند حسن ساکن شهریار )فرارت(  با شغل خانه داری )کار خانگی( با تحصیلات 
سیکل متولد13۵4 درتاریخ  ۷1/۹/۲۷ بامهریه پانصد هزار تمان نرخ روز33 
میلیون تومان با آقای ابوالفضل قره حسنلو ازدواج رسمی نموده است. خوانده 
آقای ابوالفضل قره حسنلو فرزند اسد الله ساکن شهریار )مجهول المکان( متولد 
134۹ با مدرک تحصیلی سیکل ، با شغل جوشکار و آهنگر می باشد . زوجین 

دارای سه فرزند مشترک هستند بنام 1- زهرا متولد 13۷3 متاهل ۲- فاطمه متولد 
13۷4 متاهل و 3- امیر محمد متولد 138۵ سال ششم ابتدایی که با خواهان 
زندگی می کند . بنا به ادعای زوجه زوج از سال ۹0 منزل مشترک را ترک کرده 
است زوجه اعلام نمود : زوج جوشکار بود چند روز کار می کرد و چندین روز بیکار 
بود و بشدت معتاد به انواع مواد بود . دفترچه بیمه نداریم و یارانه هارا نمیگیریم . 
منزل مشترک پول پیش با اجاره تمام شد )سه میلیون تومان ( و سال ۹1 من رفتم 
منزل مادرم . پدر زوج فوت کرد و مادرش در کرج بودند من خبری ندارم . مال و 
اموال و وسایل مغازه را فروخت .... زوج اظهار داشته : با توجه به مجهول المکان 
بودن زوج با فرزندان وی صحبت شد اعلام نمودند من ۷ سال است از پردم خبری 
ندارم . هنگام عروسی من پدرم رفت و از بستگان پدری هم هیچ اطلاعی ندارم . 
مادرم پیش مادربزرگم است و خانه های مردم کار می کند ، یارانه ها به کارت پدرم 
بود احتمالا پدرم میگیرد ... حسب سوابق موجود در پرونده مذاکره حضوری و 
تلفنی با زوجین اطلاع اظهارات آنان و با توجه و وضعیت اجتماعی زوجین ، نفقه 
زوجه از تاریه دستور شورا ۹0/۷/1 تا پایان سال ۹0 ماهیانه 1۲0/000 تومان و 
از تاریخ ۹1/1/1 تا پایان سال ۹1 ماهیانه 130/000 تومان و از تاریخ ۹۲/1/1 
تا پایان سال ۹۲ ماهیانه 1۵0/000 تومان و از تاریخ ۹3/1/1 تا پایان سال ۹3 
ماهیانه ۲00/000 تومان و از تاریخ ۹4/1/1 تا پایان سال ۹4 ماهیانه ۲30/000 
تومان و از تاریخ ۹۵/1/1 تا پایان سال ۹۵ ماهیانه ۲۶0/000 تومان و از تاریخ 
۹۶/1/1 تا پایان سال ۹۶ ماهیانه 3۲0/000 تومان و از تاریه ۹۷/1/1 تا صدور 
حکم ماهیانه 400/000 تومان تعیین و اعلام می گردد . مجموعه نفقه زوجه تا 
تاریخ ۹۷/10/11 – 1۹/۹4۶/000 تومان محاسبه و اعلام میگردد. م الف ۵03۷

...............................
آگهی تحریر ترکه

بدینوسیله به اطلاع می رساند بموجب درخواست اشرف عظیمی تارقلی – محمد 
عظیمی وکیل حمید سقه سری بطرفیت طاهره عظیمی تارقلی – ابراهیم عظیمی – 
ننه اللهی قرار تحریر ترکه  مرحوم عوض عظیمی تارقلی  فرزند محمد ساکن اندیشه 
فاز 3 خ توحید خ نیایش کوچه توحید پ 1۶ موضوع پرونده کلاسه ۵/۹۷-۹0۹  در 
حوزه دوم شورای حل اختلاف شهرستان شهریار صادر و وقت اجرای قرار در روز سه 
شنبه مورخ ۹۷/10/11 ساعت 1۲ تعیین گردیده لذا از وراثه و نماینده قانونی آنها 
بستانکاران و مدیونین به متوفی و کسان دیگری که حقی بر ترکه متوفی دارند دعوت 
می شود در وقت مقرر در حوزه پنجم شورای حل اختلاف شهرستان شهریار واقع 
در شهرک اداری ساختمان شورای حل اختلاف حضور داشته باشند عدم حضور 

هریک از مدعوین مانع اجرای قرار نمی باشد.  م الف ۵038
دبیر حوزه پنجم شورای حل اختاف شهرستان شهریار 

..…………………………………………
شماره دادنامه906   97/12/4 

مرجع رسیدگی:حوزه یازدهم شورای حل اختلاف شهرستان شهریار
خواهان:احمد ابراهیمی 

خواندگان : آقایان 1 – غلامرضا ۲ – علیرضا همگی مرادی   
خواسته: مطالبه وجه  

گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات 
قانونی قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل 

مبادرت به صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی آقای احمد ابراهیمی بطرفیت آقایان 1 – غلامرضا ۲ – علیرضا 
همگی مرادی بخواسته مطالبه مبلغ چهل و سه میلیون ریال  بابت یک فقره سفته 
به شماره خزانه دار کل 83۶۶14  بانضمام خسارات وارده باتوجه به عرضحال 
تسلیمی ومستندات پرونده وملاحظه نظریه مشورتی اعضای شورای حل اختلاف 
واقدامات بعمل آمده ازسوی آن شورا نظرباینکه وجوداصل سفته درید خواهان 
حکایت ازاستقراردین بمیزان خواسته واشتغال ذمه خوانده واستحقاق خواهان 
درمطالبه وجه دارد وباتوجه به مجهول المکان بودن خوانده حسب درخواست 
خواهان وبتجویزازماده ۷3 قانون آیین دادرسی مدنی مفاد دادخواست ووقت 
رسیدگی ازطریق نشرآگهی درروزنامه کثیرالانتشار ابلاغ گردیده لیکن دلیلی 
مدلول بر ابراء ذمه یااداء دین ارائه واقامه ننموده لهذا قاضی شورا با استصحاب 
بقای دین ومصون ماندن دعوی و مستندات خواهان از هرگونه ایراد وخدشه دعوی 
مطروحه را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله ازماده ۹ قانون شوراهای حل 
اختلاف مصوب ۹4/8/10 مستندا به ماده 403 قانون تجارت و با رعایت مواد   
1۹8-۵1۹ و ۵۲۲ قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب درامورمدنی 
حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ چهل و سه میلیون ریال بابت اصل 
خواسته ومبلغ یک میلیون و ششصد و ده هزار ریال بابت هزینه دادرسی وخسارت 
درحق  آن  وصول  لغایت   ۹۷/10/18 دادخواست  تقدیم  ازتاریخ  تاخیرتادیه 
خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف بیست روز قابل واخواهی 
درهمین حوزه وسپس ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم 

دادگستری شهرستان شهریار می باشد.م.الف ۵04۷
قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-سید عمار تاجیک



 یکشنبه -نوزدهم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64767
اجتماعی

گزارش از: مهناز بیرانوند

مدتی است پویشی تحت عنوان »زنان نسل تحریم« از سوی برخی نهادهای مردمی و زنان 
کارآفرین به منظور حمایت از آنها در زمان تحریم های ظالمانه اقتصادی به راه افتاده است تا 

نشان دهند با وجود این تحریم ها بانوان ایرانی مقتدرانه ایستاده اند.
اینکه تحریم ها چه تاثیری از نظر اقتصادی بر کشور گذاشته خود یک موضوع است و اینکه 
زنان ایرانی و کارآفرین توانسته اند برخی از این تحریم ها را دور بزنند و به فعالیت های اقتصادی 
خود ادامه دهند، موضوعی دیگر است. این بانوان نشان دادند که زنان نسل تحریم در مقابل 

دشواری  های اقتصادی می  ایستند و مقاومت می کنند.
جمعی از زنان کارآفرین با هدف ارتقای باور اجتماعی نسبت به توانمندی زنان به ویژه 
در شرایط دشوار اقتصادی کنونی و با ایمان به اینکه »زنان پیشرو، آینده ایران را با غرور و 
سربلندی خواهند ساخت«، اقدام به راه اندازی پویش زنان نسل تحریم کرده  اند. این پویش 
با شعار »آنهایی که ناامید می شوند هرگز برنده نخواهند شد« در شبکه  های اجتماعی توئیتر، 

اینستاگرام، آپارات و تلگرام با آی دی women_sanctions@ فعال شده  است.
به نظر می رسد این پویش با نگاهی به تلاش زنان ایرانی در شرایط کنونی جامعه، به ظرفیت 
آنها برای حضور در خط مقدم تلاش برای حل مشکلات اقتصادی و معیشتی تاکید دارد. 
همچنین بانوان کارآفرین با نشان دادن بخشی از تلاش  های خود برای اشتغال و درآمدزایی 

می کوشند که نشان دهند حتی در شرایط تحریم  سخت کنونی می توانند موفق شوند.
زنان این مرز و بوم همیشه در تمامی صحنه ها پیشقدم بوده اند و به عنوان نیمی از جمعیت 
80 میلیونی ایران، گام های بزرگی برای پیشرفت ایران اسلامی بر داشته اند. این بار در زمان 
تحریم هم گام های استوار خود را با اقتدار بیش تر بر می دارند تا به دشمنان نشان دهند با 
وجود همه کمبودها و کاستی ها، 'هستند'. اینکه زنان ایران با وجود همه کمبودها و مشکلات 
راه پیشرفت و ترقی را پیش گرفته اند، خود نوعی امید به آینده و زندگی شرافتمندانه است، 
چون برخی از این بانوان بدون هیچ امکاناتی کار خود را شروع کرده اند و در شرایط تحریم 
های آمریکا قد علم کرده اند، اکنون شاهد پیشرفت های چشمگیر آنان در همه زمینه ها 
هستیم. اگرچه تحریم ها گام های اقتصادی را دشوار کرد و برای زنان نیز شرایط بسیار سختی 
را به دنبال داشت، اما آنان ساکت ننشستند و امید به زندگی را در دلشان زنده کردند، ایستادند 
تا همه بدانند زنان نسل تحریم، مانند زنان دوران دفاع مقدس هستند، ایستاده اند تا نشان 
دهند که همیشه پشتیبان کشورشان در شرایط سخت خواهند بود.  اگرچه این روزها شرایط 
اقتصادی برای همه افراد جامعه سخت تر شده است، اما زنان برومند ایران با شرکت در فعالیت 
های اقتصادی و اجتماعی، بار دیگر به همگان نشان می دهند که این نسل نیز در برابر شرایط 
نامساعد اقتصادی، دوام می آورد و نمی گذارند به زندگی شان لطمه ای وارد شود. زنان ما هیچ 
وقت ناامید نمی شوند اما با حمایت های همه جانبه به طور یقین تمامی این زنان کارآفرین 
که کمترین تبلیغ را برای فعالیت های خود داشته اند؛ بهتر دیده خواهند شد. آنها معتقدند از 
دیروز تا امروز بوده اند و فرداها هم خواهند بود و در برابر همه مشکلات ایستادگی می کنند. 
چه زیباست وقتی که زنان ایران را در تمام فعالیت های اقتصادی شریک می بینیم، اما با همه 
این شرایط هنوز میزان مشارکت اقتصادی بانوان با توجه به ظرفیت های موجود اقتصادی 
و نبوغ اندیشه اقتصادی آنها با وضعیت مطلوب فاصله قابل ملاحظه ای دارد زیرا به واسطه 
اشتغال کاذب و غیررسمی و پایین بودن میزان دستمزد بانوان، آمار دقیق و درستی از اشتغال 
زنان نداریم. در این میان فعالیت زنان کارآفرین در نوع خود ستودنی است چون آنها هستند 
و به اقتصاد کشور و خانواده خودشان کمک می کنند. زنان در جهان امروز همچنان به نقش 
 آفرینی بی  بدیل خود در خانه، جامعه و در میدان اندیشه و کار تداوم می  بخشند، با این تفاوت 
که حالا می  توانند با بهره  مندی از رسانه  ها، خدمات خود را به جامعه بشری معرفی کنند.  
زنان نسل تحریم زنانی با انگیزه و امید هستند که با تلاش و پشتکار خود و با همتی خستگی 
ناپذیر در فراز و نشیب این روزها و در برابر جنگ اقتصادی سر بلند و پیروز ایستادگی کرده اند. 
این پویش نیز گامی است تا این زنان کارآفرین به همه معرفی شوند. پس برای پیشرفت زنان 
ایران از هم حمایت می کنیم. زنان کارآفرین، زنان انگیزه و امید، زنان فراز و نشیب، زنان تلاش 
و پشتکار، زنان خستگی ناپذیر، زنان پیشرفت و زنان موفق در برابر جنگ اقتصادی سربلند و 
پیروز هستند و این پویش نیز باعث شده است که بسیاری از زنان فرهیخته و کارآمد جامعه به 

آن بپیوندند تا از این طریق از بانوان ایران زمین حمایت بیشتری شود.  شهربانو امانی عضو 
شورای شهر تهران نیز از این پویش مردمی زنان نسل تحریم حمایت کرده است و می گوید: 
زنان نسل تحریم زنانی هستند که علاوه بر تنگناهایی که تحریم ها برای آنان ایجاد کرده است، 
با تبعیض های جنسیتی هم روبه رو هستند. از این زنان حمایت کنیم چون معتقدیم هیچ 
جامعه ای بدون شرایط برابر انسانی امکان توسعه و تکامل ندارد. شهیندخت مولاوردی هم 
به این کمپین پیوسته است و می گوید: زنان کارآفرین، استوار برای ایران و امیدوار برای فردا 
هستند.  معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری نیز که همیشه از زنان 
در بخش های مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی حمایت کرده، این بار از این پویش 
حمایت جدی کرده است و در کانال تلگرامی و توئیتری خود نوشته است: با تحریم ها اقتصاد 
و آینده ایران را هدف گرفتند. زنان کارآفرین ما برای آینده فرزندانشان پرتلاش ادامه می دهند. 

آنهایی که ناامید می شوند، هرگز برنده نخواهند شد.
* نباید هراسید

برخی دیگر از بانوان ایرانی با حمایت از زنان نسل تحریم معتقدند، اگرچه زنان کارآفرین 
ایرانی با امکانات کم، کارهای بزرگ انجام داده اند اما باید دست های توانمند آنها را در دست 
بگیریم و همراهشان باشیم. در ادامه این حمایت ها در پویش زنان نسل تحریم، برخی بانوان 
فعال درعرصه های اجتماعی می گویند در مقابل تمام تبعیض ها و سختی ها ایستادند 
تا ثابت کنند زنان نسل تحریم از امیدهایشان نخواهند گذشت. زنان نسل تحریم با باور به 
توانمندی خود و جامعه زنان ایران اینجا هستند.  ما معتقدیم که زنان نسل تحریم، زنانی پیشرو 
هستند که آینده ایران را با غرور و سربلندی خواهند ساخت. پس می توان آنها را در این شرایط 
اقتصادی حمایت بیشتری کرد تا همچنان شاهد پیشرفت و ترقی این بخش از جامعه ایران 
باشیم. اگر چه این پیشرفت ها را همه به چشم خود دیده ایم اما شنیدن بخشی از صحبت 
های بانوان کارآفرین در بخش های اقتصادی شنیدنی است. چون آنها به زبان ساده و با تلاش 
و پشتکار همیشگی گام هایی را برداشته اند که شاید بسیاری از مردان این سرزمین قادر به 
انجام آن نباشند. نسرین فلاحی کارشناس الکترونیک فعالیت حرفه  ای خود را از سال ٨٣ آغاز 
کرده است. وی که با فروش تجهیزات ابزار دقیق تولید شده به وسیله شرکت های اروپایی و 
آمریکایی کار خود را شروع کرده است، می گوید: بعد از مدتی به این موضوع فکر کردم که چرا 
در ایران این ابزار را تولید نکنیم. در حال حاضر نزدیک به ٢٠ نفر مشغول به کار داریم که حتی 
با وجود تحریم ها و نوسانات نرخ ارز، در تولید محصولات ما تاثیری نداشته است. ما ایستاده 
ایم. مرضیه سنویی، مدیرعامل شرکت اکسیر گل سرخ در سال 84 با داشتن یک طرح فناورانه 
راجع به تولید اسانس های گیاهی از گیاهان درجه دو و سه در مرکز رشد پارک علم و فناوری 
فعالیت خود را شروع کرده است. وی می گوید: هیچ کدام از داروهای ما بدون مجوز تولید 
نمی  شود. ارتباطی با عطاری ها نداریم و داروهای تولیدی ما با استفاده از یک روش علمی 
در داروخانه ها عرضه می شود. زهرا رهایی که دیگر زن کارآفرین بخش صنعت، گروه مواد 
شیمیایی و حوزه نانو و مدیرعامل شرکت ناوک شیمی پخش است، می گوید: از سال 94 
تصمیم به راه اندازی فعالیت های کسب و کارگرفتم. هدف اولیه این شرکت تامین مواد اولیه 
بود و استراتژی ما واردات مواد شیمیایی به داخل کشور بود. بعد از مدتی متوجه پتانسیل های 
مواد شیمیایی در حوزه صادرات شدیم و موفق شدیم گوگرد در قیر را به کشورهای مختلف 
صادر کنیم. حرکت از سوی واردات به سمت تولید و تلاش برای عبور از چالش ها و تاب آوری 

در عرصه متلاطم اقتصادیف از مهمترین دستاوردهای افتخارآمیز ماست.
ناهید هاشمی یکی دیگر از زنان موفق ایران که توانسته در صنعت پلاستیک و بسته بندی 
کارآفرینی کند؛ درباره فعالیت های خود می گوید: ٢٧ سال سابقه کار در صنعت بسته بندی 
دارویی پلاستیکی کشور دارد و اکنون سه سال است که در صنعت شوینده ها ورود کرده و 
معتقد است باید به خودمان تکیه کنیم چون دانش بنیادی از ایران است و طرح الکل، شیمی 

و ریاضی و نجوم از ایران بوده است و نباید به هیچ عنوان بهراسیم.
افسانه کامیاب، مدیرعامل شرکت گنجینه گوهر پارس در پارک علم و فناوری زاهدان نیز 
به عنوان یکی از زنان کارآفرین در حوزه سنگ های قیمتی است. او نیز می گوید: در حوزه 
سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی فعالیت جدی دارم و معتقدم زنان ایرانی در هر زمینه ای می 
توانند موفقیت های چشمگیری کسب کنند. زهرا زجاجی از زنان موفق ایران که در حوزه 
وسایل فانتزی آشپزخانه و سیسمونی فعالیت داشته است، در این باره می گوید: تولید انبوه 
این وسایل فانتزی آشپزخانه را نداریم، تنها با سفارش مشتری فعالیت خود را انجام می دهیم. 
اگرچه کار را از خانه به صورت خوداشتغالی شروع کردم ولی کم کم با دیدن کیفیت کارها از 
سوی مشتریان، برنامه توسعه ای انجام دادم و اکنون ٩ زن سرپرست خانوار با من همکاری 
دارند. نسرین یوسفی عارفی یکی دیگر از زنان موفق است که توانسته در حوزه طراحی و ایجاد 
مزرعه های خورشیدی و سامانه های خورشیدی پنج کیلو واتی خانگی کارآفرینی کند. وی 
موفقیت زنان را نتیجه تلاش و کوشش همیشگی آنها می داند. یوسفی که اکنون مدیرعامل 
شرکت بازرگانی کران تجارت سپهر نوین از استان خراسان جنوبی است، می گوید: در این 
چند سال پروژه های زیادی را در زمینه سامانه های خورشیدی انجام داده ایم و چون همواره 
کشور ایران مورد تحریم های ظالمانه قرار گرفته است، ما سعی کردیم مسیرمان را از راهی 
پیش ببریم که با این تحریم ها مقابله کنیم. این همه تلاش بانوان برای دور زدن تحریم های 
اقتصادی و ایستادن در برابر این فعالیت های ظالمانه ستودنی است، پس بیایید همه دست 
در دست هم دهیم و با حمایت همیشگی از این بانوان، گام هایی استوارتر برای سربلندی 

ایران برداریم.

مشاور وزیر نیرو در امور ایثارگران:

تمام گلزار شهدای کشور دارای آب و برق هستند

مشاور وزیر نیرو در امور ایثارگران با اشاره به توجه ویژه وزارت نیرو به بحث فرهنگ ایثار و 
شهادت گفت: در حال حاضر هیچ یادمان و گلزار شهدایی در کشور نداریم که فاقد آب و 

برق باشد.
محمد مرادی در جلسه شورای مشاوران امور ایثارگران وزارت نیرو که در سالن کوثر شرکت 
آب و فاضلاب قم برگزار شد با اشاره به توفیقات ارزنده کشور در سال جاری اظهار داشت: 
امسال چالش هایی هم به ویژه در مسائل اقتصادی برای کشور اتفاق افتاد که زیبنده 

انقلاب نیست.
وی بیان اینکه امیدواریم با همت و تلاش مضاعف مسئولان و پایداری مردم عزیز از این 
مرحله با سربلندی عبور کنیم، گفت: سال آینده سال جهاد است و باید با تأسی به فرهنگ 

ایثار و شهادت مشکلاتی که در کشور وجود دارد را به حداقل برسانیم.
مشاور وزیر نیرو در امور ایثارگران با بیان اینکه نباید فرهنگ ایثار و شهادت را در هشت 
سال دفاع مقدس خلاصه کنیم، تصریح کرد: امروز آب و برقی که با تلاش شبانه روزی 

تأمین و توزیع می شود مصادیق بارز فرهنگ ایثار و شهادت است.
وی با اشاره به صدور  بیانیه گام دوم انقلاب از سوی رهبر معظم انقلاب خطاب به ملت 
ایران گفت: باید در حوزه وظایف خود عمل به این منشور اخلاقی، اجرایی، انقلابی، 

سیاسی و عملیاتی را آغاز کنیم و گام دوم انقلاب و راه شهیدان را به درستی برداریم.
مرادی با اشاره به اینکه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران خدمات زیادی را به مردم 
ارائه کرده و کشور در این زمینه شتاب خوبی گرفته است، برخی از مشکلات ایجاد شده 
برای مردم در مسائل اقتصادی را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: هر کس در حوزه 
کاری خود، در جامعه یاس و ناامیدی ایجاد کند رفتارش مغایر با دستورات رهبر معظم 
انقلاب است. وی با بیان اینکه در هیچ حوزه ای در کشور به اندازه امورایثارگران قانون و 
دستورالعمل نداریم، تأکید کرد: اجرای دستورالعمل ایثارگران سند افتخار وزارت نیرو است 
اما همچنان باید بیش از گذشته به این دستورالعمل پایبند باشیم. تمام گلزارهای شهدای 
کشور دارای آب و برق هستند مشاور وزیر نیرو در امور ایثارگران با اشاره به اهتمام ویژه وزارت 
نیرو به بحث فرهنگ ایثار و شهادت گفت: در حال حاضر هیچ یادمان و گلزار شهدایی در 

کشور نداریم که فاقد آب و برق باشد.
* گام بلند آبفای قم در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این جلسه در گزارشی به تشریح 
فعالیت های شرکت آب و فاضلاب قم در راستای سیاست های اقتصادی مقاومتی پرداخت 

و استفاده از انرژی های تجدید پذیر را از جمله این فعالیت ها برشمرد.
وی در این راستا به تبیین استفاده از پتانسیل خطوط انتقال آب قم پرداخت و با اشاره 
به اینکه فاصله تصفیه خانه آب قم تا این شهر حدود 80 کیلومتر است، خاطرنشان کرد: 

این خط انتقال با ارتفاع 880 متر پتانسیل استحصال بیش از 20 مگاوات انرژی را دارد.
دکتر صادق پور با بیان اینکه نخستین نیروگاه برقابی بر روی این خط با توان تولید 3 
مگاوات معادل انرژی مورد نیاز 7 هزار نفر به بهره برداری رسید، یادآور شد: این نیروگاه با 
17 میلیارد تومان سرمایه گذاری با سرمایه بخش خصوصی به بهره برداری رسید و توان 
تولید 20 میلیون کیلووات ساعت برق در سال را دارد. وی احداث نیروگاه های خورشیدی 
را از دیگر اقدامات صورت گرفته در راستای استفاده از انرژی های تجدید پذیر عنوان کرد و 
گفت: نصب و راه اندازی آسان، بازدهی بالا و به صفر رساندن هزینه های نگهداری از جمله 
مزایای نیروگاه های خورشیدی به شمار می رود. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
با بیان اینکه در مرحله نخست، نیروگاه خورشیدی در دو فاز در مساحت 200 مترمربع و 
با هزینه دو میلیارد ریال در ستاد مرکزی آبفا به بهره برداری رسید، خاطرنشان کرد: این 
نیروگاه با ظرفیت 45 کیلووات، بیش از 20 درصد نیاز برق ساختمان اداری شرکت را تأمین 
می کند و در واقع الزام قانونی شرکت را در این زمینه محقق می سازد. وی با اشاره به احداث 
نیروگاه خورشیدی مخازن سالاریه با ظرفیت 100 کیلووات ابراز داشت: این پروژه علاوه بر 
کمک به پایداری برق شبکه، در شرایط پیک مصرف موجب درآمدزایی برای شرکت از محل 

عقد قرارداد خرید تضمینی برق به مدت 20 سال با ساتبا خواهد بود .
دکتر صادق پور احداث نیروگاه های خورشیدی معصومیه، سالاریه، علوی قم را از جمله 
پروژه های در دست اجرای شرکت آب و فاضلاب برشمرد و گفت: این نیروگاه ها در پایداری 

برق در شبکه و پدافند غیرعامل برای تأسیسات کمک زیادی به ما می کند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد

فعالیت 42 سمن در حوزه جوانان قم
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: تعداد سمن های فعال حوزه جوانان در این 

استان از 12 سمن در سال 92، به 42 سمن در سالجاری افزایش یافته است.
رسول مُنعِم روز شنبه در ستاد ساماندهی امور جوانان قم افزود: سمن های حوزه جوانان 
فعالیت هایی از جمله برگزاری کارگاه های آموزشی قبل، بعد و حین ازدواج دارند و در این 

راستا برنامه هایی برای ترویج ازدواج و تعالی خانواده انجام داده اند.
وی اضافه کرد: بهره گیری از ظرفیت سازمان های مردم نهاد علاوه بر این که نقش مهمی 

در کوچک سازی دولت دارد، باعث کاهش آسیب های اجتماعی می شود.
وی اضافه کرد: برای ساماندهی فعالیتهای جوانان و همچنین برگزاری برنامه های اوقات 
فراعت، 2 طرح خانه جوان در بخش های کهک و خلجستان قم در حال احداث است که 

تاکنون 80 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و سال آینده افتتاح می شود.
منعم ادامه داد: در استان قم نیز فرهنگسرای جوان برای تقویت برنامه های فرهنگی 
حوزه جوانان فعالیت می کند. وی گفت: امسال 16 میلیارد ریال تسهیلات برای اشتغال 
جوانان و سمن های فعال قم اختصاص یافت که سهم خوبی در ایجاد اشتغال داشته ، 
همچنین با همکاری بانک های عامل وام ازدواج به مبلغ 150 میلیون ریال به زوج های 
متقاضی پرداخت شده است. وی گفت: سال گذشته سه جلسه ستاد ساماندهی امور 
جوانان قم و امسال هشت جلسه برگزار شده و تعداد مصوبات این جلسه ها به ترتیب 15 و 
57 مورد بوده است. به گفته مدیرکل ورزش و جوانان قم، این اداره کل برنامه هایی از جمله 
کارگاه های فرهنگی و معرفتی، تجلیل از 146 خانواده شهیدان ورزشکار، تقویت حضور 
روحانیون و مبلغان در اردوهای ورزشی، حمایت از اردوهای راهیان نور، استفاده از ظرفیت 

خانه های جوان در اوقات فراغت و بازدید از مراکز اوقات فراغت را در دستور کار دارد.
*رونمایی از سند پنج ساله اوقات فراغت تا اردیبهشت سال آینده 

معاون امور فرهنگی و جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم نیز دراین جلسه گفت: ستاد 
گرامیداشت هفته جوان از امروز در قم فعال شده که فضاسازی و تبلیغات محیطی برای 
نکوداشت این هفته در دستور کار است. روح الله رمضانی افزود: تکریم جوانان موفق 
در اداره های کل، تسهیلات و تخفیفات به جوانان، غبارروبی و عطرافشانی حرم مطهر 
حضرت معصومه)س(، برگزاری جشنواره حضرت علی اکبر)ع( و تجلیل از جوانان نخبه 
استان از مهم ترین برنامه های این هفته می باشد. وی با اشاره به شناسایی جوانان برتر 
در حوزه های مختلف، بیان کرد: سامانه ای برای ثبت نام و خوداظهاری جوانان در نظر 
گرفته شده است و دستگاه ها نیز می توانند جوانان مخاطب و زیرمجموعه را به اداره کل 
ورزش و جوانان معرفی می کنند. وی خاطرنشان کرد: سندی برای اوقات فراعت جوانان 
استان در حال تدوین است که در قالب نامه به همه دستگاه ها ارسال می شود تا اطلاعات 
تکمیل و سند پنج ساله اوقات فراغت تکمیل گردد. رمضانی با اشاره به رونمایی این سند 
تا اردیبهشت ماه سال آینده، گفت: نمایشگاه اوقات فراغت نیز اواخر خردادماه سال آینده 
برگزار می شود و در این نمایشگاه کارگاه ها و برنامه های خاصی برای آگاهی خانواده ها از 

برنامه های اوقات فراغت تدارک دیده شده است.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

35درصد مساحت قم زیر نظارت 
حفاظت محیط زیست است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: حدود 35 درصد مساحت این استان 
زیر نظارت مدیریت و نظارت این اداره کل قرار دارد که بالاتر از میانگین کشوری است.

سید رضا موسوی بیان کرد: مناطق حفاظت شده 10 درصد، مناطق شکار ممنوع 15 
درصد و تالاب های استان نیز 10 درصد مساحت استان را به خود اختصاص داده است.

وی در ادامه به تنوع زیستی بالای قم اشاره کرد و گفت: در این استان بیش از 34 درصد 
پستانداران، 32 درصد پرندگان، 21 درصد خزندگان، 10 درصد دوزیستان، 9 درصد 

گیاهان و 6 درصد ماهیان آب شیرین، در مقایسه با وضعیت کل کشور، وجود دارند.
وی افزود: 270 گونه پرنده در سطح مناطق حفاظت شده، تالاب ها و سایر زیست گاه 
های استان سرشماری شده اند.  وی ادامه داد: همچنین در قم، 26 گونه از پستانداران 
و40 گونه از خزندگان و دوزیستان نیز وجود دارند و این استان یکی از مراکز مهم حیات 
وحش کشور به حساب می آید. مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: به منظور 
جلوگیری از انجام هرگونه تخلف زیست محیطی، نظارت و پایش در مناطق و زیستگاه های 
حساس استان به صورت شبانه روزی انجام می شود. وی از برخورد قاطع با شکارچیان و 
متخلفان زیست محیطی در مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع و تالاب های استان خبر 
داد و افزود: بر اساس قوانین و ضوابط با متخلفان قاطعانه برخورد و پرونده تخلفات آنها به 

مراجع قضایی ارجاع داده می شود. 
مناطق شکار ممنوع قم شامل منطقه حفاظت شده پلنگ دره با وسعت 32 هزار هکتار، 
منطقه شکار ممنوع کهک با وسعت 33 هزار هکتار، منطقه شکار ممنوع کهندان با وسعت 
54 هزار هکتار، تالاب شکار ممنوع حوض سلطان با وسعت 37 هزار هکتار و منطقه شکار 

ممنوع مسیله با وسعت 60 هزار هکتار است.

مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان:

 فولاد مبارکه در کاهش مصرف آب پیشتاز است
مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان به همراه جمعی از مدیران بحران فرمانداری های 
شهرستان های این استان ضمن بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه، این شرکت را در 

کاهش مصرف آب پیشتاز خواند.
منصور شیشه فروش گفت: این بازدید با هدف آشنایی عوامل مدیریت بحران استان 
اصفهان و کارگروه های تخصصی این مدیریت با اقدام های فولاد مبارکه در زمینۀ پروژه های 
زیست محیطی، کاهش مصارف انرژی، گاز، برق، آب و چگونگی تعامل با بخش های 

مدیریت بحران انجام شد و با نتایج خوبی همراه بود.
وی گفت: در این برنامه ابتدا با تشکیل کارگروه تخصصی در فولاد مبارکه به بررسی 
دستورالعمل هایی که مدیریت بحران در زمینۀ مصرف بهینۀ انرژی ابلاغ کرده پرداختیم و 
در ادامه در بازدید میدانی انجام شده، تمام موارد از نزدیک دیده شد و خوشبختانه مشخص 
گردید تمام موارد ابلاغی با جدیت تمام در فولاد مبارکه اجرایی شده و نتایج شایان توجه 
و متمایزی مانند کاهش مصرف آب را به همراه داشته است. در حقیقت این اتفاق مهم، 

برآیند اقداماتی است که فولاد مبارکه در زمینۀ مدیریت بحران انجام داده است.
مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان ادامه داد: پروژه های متعددی در سیستم های 
تولید و خدمات پشتیبانی و جنبی فولاد مبارکه تعریف و اجرا شده که می توان به کاهش 
مصرف آب در خطوط تولید و تغییر در سیستم فضای سبز اشاره کرد. در فضای سبز 
کارخانه فولاد مبارکه گونه هایی شامل درخت های مقاوم به شوری و خشکی دیده می شود 
که بر اساس بوم شناسی منطقه انتخاب و کاشته شده است. این فضا به سیستم های آبیاری 
نوین و قطره ای مجهز شده و نیز به جهت کاهش مصرف آب، خشک منظری جایگزین 
چمن شده است. در بسیاری از محل ها نیز در این کارخانه از ظرفیت پساب استفاده 
می شود و آب جاری از سیستم حذف شده است. همین اقدام ارزشمند باعث کاهش 
مصرف آب فولاد مبارکه شد و در راستای برنامه های مدیریت بحران در سطح فولاد مبارکه 
به سرانجام رسید. وی افزود: در زمینۀ مصرف انرژی به ویژه گاز و برق، سیستم های مورد 
استفاده در فولاد مبارکه بررسی شد و مورد بازدید قرار گرفت. در بررسی گزارش ها مشخص 
بار و رفع مشکلات کشور، هم به شبکه های  است که فولاد مبارکه در جهت مدیریت 

سراسری کمک کرده و هم در جهت کاهش مصرف انرژی، خودگردانی داشته است.
شیشه فروش گفت: با توجه به حمل ونقل مواد اولیه و محصولات فولاد مبارکه و استفادۀ 
این شرکت از خدمات جاده ای در حجم بالا، در جهت پیشگیری از تصادف و دست یابی به 
حمل ونقل ایمن، سیستم های پیمانکاری مکلف شده اند موارد ایمنی در جاده ها را رعایت 
و اجرایی کنند که این مهم نیز بررسی شد و نتایج خوبی مشاهده گردید. نکتۀ بعدی که از 
اهمیت ویژه ای نیز برخوردار است انجام کار ایمن و رعایت اصول ایمنی در کار و استفاده از 

لوازم حفاظت فردی و بهداشت حرفه ای در بین کارکنان است..

شهردار بندرعباس مطرح کرد

تدوین لایحه بودجه سال 98 بر اساس برنامه 
راهبردی عملیاتی پنج ساله

ایمان:بندرعباس -  پرویزی 
لایحه  گفت:  بندرعباس  شهردار 
اساس  بر  آینده  سال  بودجه  پیشنهادی 
ساله  پنج  عملیاتی   – راهبردی  برنامه 
برای  و  نگارش  بندرعباس  شهرداری 
تصویب تحویل شورای اسلامی شهر شده 

است.
عباس امینی زاده در یکصدمین جلسه 
علنی شورای اسلامی شهر بندرعباس که 
سال  بودجه  لایحه  بررسی  کار  دستور  با 
آینده برگزار شد، اظهار کرد: هزینه های 

تمام شده خدمات، پروژه ها و سایر بخش ها به شدت افزایش یافته است.
وی افزود: برای سال آینده، با افزایش دو تا سه برابری هزینه ها به نسبت قبل روبرو هستیم 

و متاسفانه با مسئله عدم امکان محاسبه نرخ تورم در سال 98 نیز روبرو هستیم.
شهردار بندرعباس خاطرنشان کرد: بر همین اساس، بودجه پیشنهادی به نحوی با 
انعطاف تدوین شده که بتوان در چارچوب قانون، و بر حسب نیاز تغییرات لازم را اعمال 
کرد. امینی زاده گفت: برنامه و بودجه شهرداری برای سال آینده بر اساس برش یک ساله از 

سند راهبردی عملیاتی پنج ساله شهرداری بندرعباس است.
وی ادامه داد: با وجود برگزاری 10 جلسه تخصصی در ارتباط با بررسی لایحه پیشنهادی 
بودجه 98 در کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر، اکنون نیز در صحن علنی 

آماده بهره گیری از نظرات کارشناسی اعضا هستیم.
اضافه می شود، شهردار بندرعباس اوایل بهمن ماه لایحه پیشنهادی بودجه سال 98 را 
جهت بررسی و تصویب، تقدیم هیئت رییسه شورای اسلامی شهر کرد. این لایحه با افزایش 

42 درصدی، به رقم هشت هزار و 400 میلیارد ریال رسیده است.

همزمان با روز درختکاری انجام شد؛

کاشت هزار اصل نهال بومی در بندرعباس
شهردار بندرعباس از کاشت هزار اصله 
انواع نهال بومی همزمان با روز درختکاری 

خبر داد.
عباس امینی زاده با گرامیداشت روز ملی 
درختکاری اظهار کرد: جایگاه درخت و 
طبیعت همواره در بین مردم اصیل ایران 

اسلامی ویژه بوده است.
وی افزود: به همین جهت، سالانه علاوه 
بر کاشت نهال هایی که در ایام مختلف، 
تعداد قابل توجهی انواع نهال نیز همزمان 
با روز درختکاری وارد عرصه های طبیعی 

شهرها و حاشیه شهرها می شود.
شهردار بندرعباس خاطرنشان کرد: امسال نیز شهرداری بندرعباس در نظر دارد همزمان 

با این مناسبت و در آستانه بهار طبیعت، هزار اصله نهال را وارد عرصه کند.
امینی زاده بیان کرد: این نهال ها شامل گونه های بومی مانند گارم زنگی، چنال، انجیر 
معابد، سزوانیا، چوج و غیره است. شهردار بندرعباس تصریح کرد: آموزش و فرهنگ سازی 
توسعه و نگهداشت فضای سبز در بین کودکان یک ضرورت غیر قابل انکار است، زیرا 
کودکان امروز باید ضمن آشنایی با اهمیت فضای سبز و طبیعت در آینده نیز نگهدارنده آن 
باشند. وی اضافه کرد: در همین راستا با همکاری آموزش و پرورش 800 دانش آموز نیز در 

مراسم اصلی روز درختکاری بندرعباس حضور داشتند و اقدام به کاشت نهال ها نمودند.
بر اساس این گزارش، مراسم ویژه روز درختکاری روز15 اسفند ماه در محل انتهای بلوار 

راه آهن ضلع غربی از ساعت 8 و 30 دقیقه صبح با حضور مردم و مسئولان برگزارشد.

 با حضور معاون مدیر بین الملل استانداری نرماندی فرانسه؛

تقویت روابط اقتصادی اصفهان و نرماندی 
فرانسه مورد تاکید قرار گرفت

معاون مدیر بین الملل استانداری نرماندی فرانسه با نایب رییس و عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی اصفهان دیدار و گفتگو کرد.

مصطفی رناسی نایب رییس اتاق بازرگانی اصفهان در این دیدار با اشاره به توانمندی 
استان در بخش های صنعتی ،کشاورزی و خدماتی گفت:همکاری بین استان های 
نرماندی و اصفهان در زمینه های مختلف می تواند روابط بین بنگاه های کوچک و متوسط 
اقتصادی )SME( را تقویت کند. وی ضمن دعوت از فعالان اقتصادی اتان نرماندی فرانسه 
برای بازدید از استان اصفهان گفت:تبادل هیات های تجاری و سرمایه گذاری دو طرف 
می تواند روابط اقتصادی و کشور ایران و فرانسه را تقویت سازد. وی با اشاره به مزیت های 
گردشگری استان اصفهان گفت:صنعت گردشگری یکی از مزیت های مشترک اصفهان و 
نرماندی است و می تواند در این زمینه تبادل گردشگر داشته باشیم. لولا تسر معاون مدیر 
بین الملل استانداری نرماندی فرانسه در این دیدار گفت:استان نرماندی در بخش تولید 
انرژی ،پالایش نفت و پتروشیمی نقش مهمی در اقتصاد فرانسه دارد. وی سطح روابط 
اقتصادی بین نرماندی با ایران بویژه استان اصفهان را پایین ارزیابی کرد و گفت:با وجود 
ظرفیت های بالای اقتصادی در دو طرف در زمینه حجم مبادلات تجاری چندان موفق 
نبودیم. وی از اتاق بازرگانی اصفهان خواست که با شناسایی فرصتهای تجاری و سرمایه 

گذاری دو طرف زمینه تبادل تجاری با اتاق نرماندی فرانسه را فراهم سازد.
وی خاطر نشان کرد:تنها بخش گردشگری اصفهان و نرماندی  فعال است. 

مدیران جدید شرکت توزیع برق هرمزگان 
معرفی شدند

در احکامی از سوی مهندس ذاکری مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق ، مدیر برق ناحیه 
سه بندرعباس، مدیر امور تعمیرات و نگهداری بندرعباس و مشاورین مدیرعامل انتخاب 
شدند. در آیین معرفی مدیران جدید شرکت، مهندس مصطفی ترک زاده مدیر سابق برق 
بندرخمیر به عنوان مدیر جدید برق ناحیه یه بندرعباس منصوب شد. در حکمی دیگر 
نیز مهندس ابوالقاسم علی پور به عنوان مشاور مدیرعامل انتخاب شد. وی پیش از این 
مدیر برق ناحیه سه بندرعباس بود. در احکامی دیگر نیز، مهندس محمدرضا دایری پور 
به عنوان مشاور فنی مدیرعامل و محسن فروتنی به عنوان مدیر امور تعمیرات بندرعباس 

منصوب  شدند.

گزارشی از پویش زنان نسل تحریم؛

زنان کارآفرین هراسی از تحریم ندارند
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دور زدن ملت ایران  به بهانه دور زدن تحریم ها  

شراکت حامیان و کاسبان تحریم 
تحریم های ظالمانه علیه کشورمان با اخلال در روند مبادلات شفاف خارجی به 
بستری برای فساد تبدیل شد که از دل آن بابک زنجانی ها و متهمان پرونده فساد 6.6 
میلیارد یورویی صادرات پتروشیمی خارج شدند که به بهانه دور زدن تحریم ها اقدام 

به دور زدن ملت ایران و چپاول ثروت های ملی کردند. 
بررسی پرونده فساد مالی 6  میلیارد و 656 میلیون یورویی صادرات پتروشیمی 
)معادل 100 هزار میلیارد تومان( که در دور قبلی تحریم ها و در دولت دهم رخ داده، 
توجه جامعه را بار دیگر به موضوع فساد و تخلفات مالی به بهانه دور زدن تحریم ها 
جلب کرده است.اگرچه نباید از تلاش های صادقانه ای که توسط برخی افراد، وزارتخانه 
ها و دستگاه ها برای صادرات نفت، فرآورده های نفتی، مواد معدنی و سایر کالاها و 
انتقال پول حاصل از صادرات آنها به کشور انجام می شود، چشم پوشی کرد، اما نمی 
توان این واقعیت را نادیده گرفت که به دلیل تحریم ها، روند عادی معاملات بانکی و 
مالی با دنیا دچار خدشه شده و احتمال لغزش وجود دارد؛ بنابراین باید نظارت ها بیشتر 
و تخصصی تر شود تا تخلفی رخ ندهد.پرونده فساد 6  میلیارد و 656 میلیون یورویی 
یورویی پتروشیمی حاوی نکات قابل توجه و تامل بر انگیزی است که از جمله آنها می 
توان به منافع مشترک حامیان و کاسبان تحریم، شیوه های تخلف در جابجایی پول و 
مشارکت فرزندان و خانواده های متخلفان اشاره کرد.در دور قبلی تحریم ها یعنی در 
دولت های نهم و دهم گروهی به بهانه تحریم ها اقدام به اعمال فشار به مسوولان وقت 
کرده و تلاش کردند سازوکار قدیمی فروش نفت و فرآورده ای نفتی را تغییر دهند که 

نتیجه آن ظهور »بابک زنجانی« و متهمان پرونده صادرات پتروشیمی بود.
اکنون نیز گروهی به بهانه تحریم های دونالد ترامپ به فکر به یغما بردن درآمدهای 
نفتی و خلق بابک زنجانی های جدید افتاده اند که باید در مقابل جوسازی های آنها 

هشیار بود.
* بابک زنجانی، معروفترین مفسد اقتصادی دوران تحریم

تاکنون، معروف ترین و بزرگترین فساد در زمان تحریم ها مربوط به پرونده »بابک 
زنجانی« بوده است، اما شاید پرونده فساد پتروشیمی بتواند گوی سبقت را از بابک 
زنجانی برباید.پرونده های فساد زیادی مربوط به تخلفات زمان تحریم در کشور مورد 
بررسی قرار گرفته که از جمله آنها می توان به پرونده تخلف در خرید دکل گمشده 
نفتی و خرید شناورها اشاره کرد، اما بابک زنجانی به عنوان نماد فساد در زمان تحریم 

به شمار می رود.
بابک زنجانی محموله های نفتی را به بهانه فروش در زمان تحریم از دولت دهم 
تحویل گرفت، اما هیچ گاه پول آن را پس نداد؛ وی ادعا می کند که به دلیل تحریم 
نتوانست این پول را به کشور بازگرداند.ارزش محموله های نفتی فروخته شده توسط 
وی بیش از 2 میلیارد یوروست که با وجود صدور حکم اعدام حاضر نشده است این 
پول را به کشور بازگرداند.وزیر نفت درباره وی گفته بود »بابک زنجانی یک پدیده 
استثنایی در تاریخ کلاهبرداری بین المللی است«.زنجانی و شرکایش در سال های 
گذشته، بارها وعده پرداخت بدهی هنگفت خود را مطرح کردند اما این وعده ها 

هیچگاه محقق نشده است.
آنها با هدف ایجاد فرصت برای خود و وقت کشی، چندین بار اعلام کرده بودند در 
بانک های داخلی و خارجی، مبالغ ارزی کلانی را در اختیار دارند و حاضرند بابت بدهی 
خود آن مبالغ را در اختیار وزارت نفت قرار دهند.آنها، هر بار نیز با معرفی یک بانک 
خارجی به وزارت نفت و مسئولان بانک مرکزی، خواهان وصول مطالبات شرکت ملی 
نفت ایران از آن محل شده اند که البته پس از بررسی بانک مرکزی، واهی بودن ادعای 

بابک زنجانی و خالی بودن حساب های معرفی شده آشکار شده است.
بابک زنجانی بارها تحریم ها را برای طفره رفتن از پرداخت بدهی بهانه کرده بود اما 
با وجود رفع تحریم ها پس از اجرای برجام، هر از گاهی با طرح ادعاهایی مانند آمادگی 
شرکایش برای پرداخت بدهی، وقت کشی می کرد؛ اکنون نیز که با اقدام دونالد ترامپ، 
تحریم های آمریکا دوباره بازگشته است، وی دوباره تحریم بانکی را بهانه می کند.به 
علت بدهی بیش از 2 میلیارد یورو و خودداری از پرداخت پول، دادگاه وی را به اعدام 
محکوم کرده اما با امید همکاری وی در بازپرداخت این مبلغ، تاکنون از اجرای حکم 

اعدام خودداری شده است.
خودداری این متهم در پرداخت مطالبات سبب شده است اموال وی به مزایده 
گذاشته تا بخشی از بدهی وی تسویه شود؛ هر چند گفته می شود اموال وی فقط تا 

600 میلیون یورو از بدهی را پوشش می دهد.
* پتروشیمی، رکوردار فساد در زمان تحریم می شود

تشدید تحریم های آمریکا و متحدانش در زمان تحریم قبلی، بهانه ای شد تا جمعی 
از مدیران فاسد صنعت پتروشیمی با استفاده از همکاران خود، شبکه ای را برای به یغما 
بردن ثروت های مردم راه اندازی کنند که می توان از آن به عنوان بزرگترین پرونده 
فساد در زمان تحریم یاد کرد.14 متهم این پرونده در دولت دهم و در زمان تحریم 
های قبلی حدود 6  میلیارد و 656 میلیون یورو تخلف کردند.بررسی قضایی این پرونده 
به تازگی آغاز شده و هنوز همه ابعاد این فساد آشکار نشده است، اما نگاهی اجمالی به 
این پرونده نشان می دهد که شیوه نادرست خصوصی سازی، تحریم، بروز اختلال در 
روند مبادلات بانکی با نظام بین الملل و ضعف نظارت همگی دست به دست هم دادند 

تا یکی از بزرگترین تخلف های مالی سال های اخیر شکل بگیرد.
بازرگانی  اتهام مدیرعامل سابق شرکت  به  نخستین جلسه دادگاه رسیدگی 
پتروشیمی و 13متهم دیگر در شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به جرائم اخلال گران 
و مفسدان اقتصادی به ریاست قاضی مسعودی مقام، صبح 15 اسفند برگزار شد. قاضی 
مسعودی  مقام در ابتدای نخستین جلسه رسیدگی به پرونده گفت: »پرونده حاضر 
درخصوص اتهام مشارکت و معاونت در اخلال کلان اقتصادی در حوزه پتروشیمی به 

مبلغ 6  میلیارد و 656 میلیون یورو است«.
حسینی، نماینده دادستانی نیز گفت: در بخش اول، متهمان به عنوان مدیران 
شرکت از خریداران خارجی مبالغ کلان به نفع خود دریافت می کردند و در بخش دوم 
به بهانه دور زدن تحریم ها، شرکت هایی را در خارج از کشور تاسیس می کردند و پول 

آن را اول به حساب خود انتقال می دادند.
* گره خوردن منافع حامیان و کاسبان تحریم

از نکات قابل توجه در پرونده فساد 6  میلیارد و 656 میلیون یورویی پتروشیمی، 
منافع مشترک حامیان تشدید تحریم ها علیه ایران و کاسبان تحریمی است که به 
بهانه دور زدن تحریم ها ادعای همراهی با ملت ایران می کنند.یکی از زنان متهم پرونده 
فساد پتروشیمی در حالی به بهانه دور زدن تحریم ها در صادرات پتروشیمی با این تیم 
مشارکت داشته که همسر وی از فعالان سیاسی تندرو ساکن در آمریکا و از حامیان 
تشدید تحریم ها علیه ایران است.به نظر می رسد منافع حامیان تحریم ها و کاسبان 
تحریم ها به خوبی به هم گره خورده و در این میان، تنها مردم هستند که منافع و روند 

تامین معیشت شان پایمال می شود.

رییس فراکسیون اصناف مجلس: 

موجودی کالاهای اساسی 
برای 2سال کشور کفایت می کند 

رییس فراکسیون اصناف مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه کالاهای اساسی 
موردنیاز مردم برای 2 سال آینده در انبارها ذخیره شده است، گفت: قیمت متفاوت 

یک کالا در چهار مغازه یک خیابان شهر، ناشی از عملکرد ضعیف بازرسان است. 
شهباز حسن پور بیگلریاظهارداشت :ما در گذشته در شرایط بحرانی کشور را اداره 
کردیم به گونه ای که در برخی شهرها 48ساعت گندم و آرد نداشتیم، این در حالی 
است که امروزه حداقل برای 2 سال آینده کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در انبارها 

ذخیره شده است.
وی با بیان اینکه در طول 6 ماه گذشته مجلس ده ها جلسه غیرعلنی با حضور 
وزرای مربوطه به منظور بررسی وضعیت کالاهای اساسی مورد نیاز مردم برگزار کرد، 

گفت: در هیچ دوره ای کالا به میزان کنونی در انبار وجود نداشت.
این نماینده مردم در مجلس دهم تاکید کرد: اگر چه فراکسیون اصناف با بیش 
از 170 عضو تامین کالاهای اساسی مردم را با چشمان باز رصد می کند، اما ما 
توقع داشتیم بازرسان اصناف با همکاری قضات با متخلفان برخورد کند یا از طریق 

نمایندگان طرحی دوفوریتی برای برخورد با سوداگران را پیگیری کنند.
وی ادامه داد: ممکن است به دلیل نوسانات ارزی میزان قاچاق افزایش پیدا کرده 

باشد، اما برخورد با قاچاق باید با جدیت پیگیری شود.
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسه 
رییس مجلس با اصناف کشور یادآور شد: در این جلسه بسیج اعلام آمادگی کرد هر جا 
بازرسان نمی توانند، آنها به صورت داوطلبانه اقدامات لازم را برای نظارت بر بازار انجام 
دهند، اما رئیس اتاق اصناف کشور و رئیس اتاق اصناف تهران اعلام کردند بازرسان ما 

آمادگی برخورد با سوءاستفاده گران را دارند.
وی با اشاره به صحبت های اصناف تصریح کرد: به زعم روسای اتاق اصناف کشور 
و تهران دست هایی وجود دارد تا اصناف را کنار زده و بازرسان دولتی مجدد جای 
بازرسان آنها را بگیرند. مجلس بر اجرایی شدن اصل 44 قانون اساسی تاکید می کند، 
براساس فرمایشات مقام معظم رهبری اصل 44 به عنوان یک اصل مترقی است و باید 

کارها به بخش خصوصی واگذار شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه اقتصاد کشور به 
دلیل اداره توسط دولت طی 110 سال گذشته ناکارآمد بوده است، خاطرنشان کرد: 

95 درصد اصناف مسائل اخلاقی، شرعی، ضوابط و قوانین را رعایت می کنند.

نکتـه

خبــر

سفر رئیس جمهوری به عراق نقطه اوج رایزنی و دیدارهایی هایی 
است که طی روزهای گذشته بین مسوولان ایرانی و مقامات کشور 

همسایه صورت گرفته است.
آستانه سفر رئیس جمهوری به عراق، حجم مراودات و رایزنی 
های دیپلماتیک و اقتصادی بین تهران و بغداد به شکل چشمگیری 
افزایش یافته که آخرینِ آن گفت وگوی تلفنی وزرای امور خارجه 

برای تبادل نظر و گفت وگو درباره این سفر مهم بود.
پیش از گفت وگوی دیشب »محمدجواد ظریف« و »محمدعلی 
حکیم«، وزیر صمت نیز با همتای عراقی خود در تهران دیدار کرد. 
»رضا رحمانی« با اشاره به مذاکرات صورت گرفته در جهت ارتقای 
روابط استراتژیک تهران- بغداد، از هدف گذاری صورت گرفته برای 
تجارت سالانه 20 میلیارد دلاری بین دو کشور همسایه سخن 
گفت. در همین پیوند، رئیس جمهوری دو روز پیش و در جریان 
سفر به استان گیلان با »محمد الحلبوسی« رئیس مجلس عراق 
دیدار کرد. »حسن روحانی« با تاکید بر اینکه اراده رهبری، دولت و 
مجلس جمهوری اسلامی ایران همکاری برادرانه و نزدیک با عراق 
است، بیان داشت: امنیت و ثبات عراق و جمهوری اسلامی ایران 
در یکدیگر تاثیرگذار است.رئیس جمهوری با اشاره به همکاری های 
دو کشور برای ثبات در منطقه، مبارزه با تروریسم و همچنین 
توسعه روابط همه جانبه گفت: حضور مسوولان عراقی در ایران 
و بویژه روابط نزدیک پارلمانی برای گسترش روابط دو ملت مغتنم 
و مفید است. اکنون مقام های بغداد در تدارک میزبانی از روحانی 
هستند که برای نخستین بار است در قامت رییس جمهوری طی 
6 سال گذشته به عراق سفر می کند. فشار تحریم های آمریکایی 
و شرایط حاکم بر منطقه، تضمین و توسعه مناسبات سیاسی و 
اقتصادی با یکی از مهمترین شرکای استراتژیک را به مساله ای 
ضروری برای تهران تبدیل کرده است؛ هدفی که از محورهای اصلی 
دیدارهای اخیر میان مقام های ایرانی و عراقی است و اظهارات اخیر 
رییس جمهوری عراق آن را تایید می کند. با توجه به اینکه رییس 
جمهوری و نخست وزیر تکنوکرات عراق بارها تاکید کرده اند که 
حسن همجواری، تنش زدایی و منافع ملی را مبنای عمل خود در 
عرصه سیاست خارجی و منطقه ای قرار خواهند داد، ناظران منافع 
مشترک ایران و عراق در مناسبات دوجانبه را چالشی جدی برای 

آمریکا در مسیر خدشه دار کردن روابط دو کشور می دانند. 
* پیش استقبال رییس جمهوری عراق از روحانی 

رییس جمهوری کشورمان در حالی طی روزهای آینده عازم 
عراق می شود که همتای عراقی او به طور ویژه به استقبال او رفته 
و بر اهمیت این دیدار تاکید کرده است. »برهم صالح« رییس 
جمهوری عراق دیروز سه شنبه گذشته در گفت و گو با رسانه 
ها داشتن »روابط بسیار خوب« با ایران را در راستای منافع عراق 
توصیف کرد و از ظرفیت و مزیت های مبنا قرار گرفتن این روابط 

به عنوان »پایه سازمان منطقه ای« مورد نظر خود سخن گفت. 
صالح با اشاره به اهمیت اصل تنش زدایی در روابط کشورها به 
ریشه های تاریخی، فرهنگی و اجتماعی روابط تهران- بغداد پرداخت 

و گفت: این مسایل را با جزییات مطرح می کنم تا اهمیت روابط 
ایران و عراق را به جهانیان و خودمان یادآور شوم. 

رییس جمهوری عراق افزود: هر کشوری میراثی از گذشته دارد 
و قرارداد 1975 نیز از همین قبیل است و هر دو کشور بر اساس آن 
تعهداتی دارند. مذاکراتی میان ایران و عراق در جریان است و هنوز 
پایان نیافته است. ما منتظر سفر آقای روحانی هستیم و ان شاء الله 
این مذاکرات منجر به توافقات و تفاهماتی خواهد شد که در راستای 

پیشرفت روابط دو کشور است. 
صالح بار دیگر تاکید کرد که سیاست عراق این است که جزو 
قطب بندی های سیاسی نباشد و عراق را از درگیری ها و تنش های 
بیهوده دور نگه دارد. رییس جمهوری عراق پیش از این هم بارها از 
لزوم پرهیز از کشمکش های منطقه ای و ایجاد توازن در سیاست 
خارجی خود صحبت کرده بود. اظهارات او در جریان سفر به کویت 
مبنی بر اینکه »ما نمی خواهیم عراق بار تحریم های آمریکا علیه 
ایران را به دوش بکشد« گویای نقشه راه سیاست خارجی عراق در 
قبال تقابل میان آمریکا و ایران است. با همین پیش فرض، اظهارات 
اخیر صالح را می توان دست رد بغداد به تلاش های بی وقفه آمریکا 
در همراه کردن عراق با سیاست های ضد ایرانی واشنگتن دانست. 
وی پیش از این و اندک زمانی پس از آغاز دور دوم تحریم های 
آمریکا علیه کشورمان یعنی در آبان ماه امسال به تهران سفر کرد تا 
راه های گسترش همکاری ها را با مسوولان جمهوری اسلامی ایران 

مورد بررسی قرار دهد. 
* ناکامی های پی در پی آمریکا در عراق 

آمریکا در راستای اجرایی سازی »فشار حداکثری« و تنگ تر 

کردن حلقه فشار علیه کشورمان، بر عراق به عنوان یکی از مهمترین 
شرکای استراتژیک جمهوری اسلامی ایران تمرکز کرده است. پس 
از اینکه تلاش های واشنگتن و همپیمانان منطقه ای آمریکا برای 
تاثیرگذاری بر انتخابات پارلمانی عراق و تغییر کلی رویکرد دولت 
برآمده از آن در جهت تقویت گرایشات آمریکایی آن بی نتیجه ماند، 
اقداماتی در راستای اعمال فشار مضاعف بر بغداد برای همراهی 
با تحریم های ثانویه علیه کشورمان در دستور کار واشنگتن قرار 
گرفت. قرارگرفتن برهم صالح در جایگاه رییس جمهوری و نیز 
»عادل عبدالمهدی« در جایگاه نخست وزیری و اعلام مواضع 
رسمی آنها در عدم همراهی با آمریکا در تحریم های ضد ایرانی، 
از دشواری کار آمریکایی ها در اعمال فشار حداکثری علیه ایران 
نشان داشت. عبدالمهدی در جلسه نخست کابینه خود با بیان این 
جمله که »عراق بخشی از نظام تحریم علیه ایران نخواهد بود«، به 
صراحت مسیر سیاست خارجی خود را در راستای منافع ملی عراق 
و حسن همجواری با همسایه دیرینه خود تعیین کرد؛ مساله ای که 
در جریان سفر رییس جمهوری عراق به کشورمان در آبان ماه هم 
مورد تایید و تاکید قرار گرفت و نگرانی های واشنگتن را افزایش داد. 
ایران و عراق در جستجوی سازوکاری برای کاهش محدودیت های 
ناشی از تحریم های آمریکا در توسعه و تعمیق مناسبات خود به ویژه 
در حوزه اقتصادی اند؛ سازوکارهایی چون جایگزینی دینار به جای 
دلار در مبادلات اقتصادی، ایجاد منطقه آزاد تجاری در مرزهای دو 
کشور، صادرات و واردات به صورت تهاتری و ... که می تواند روزنه 
های مناسبات اقتصادی و تجاری میان دو کشور را گشوده نگاه دارد. 
حجم عمده ای از صادرات ایران به عراق به صادرات گاز طبیعی 

اختصاص دارد. با این حال طی ماه های گذشته حجم صادرات 
غیرنفتی ایران به عراق نیز حدود 47 درصد نسبت به مدت مشابه 

در سال گذشته رشد داشته است. 
معافیت عراق از تحریم های آمریکا علیه ایران تا سه ماه دیگر 
اعتبار دارد و ایران و عراق باید برای دور زدن تحریم های آمریکا در 
این حوزه تدبیری جدی بیاندیشند. سفرهای اخیر مسوولان ایرانی 
چون وزیر امور خارجه، نیرو نفت به عراق آن هم بلافاصله پس از 
سفر »مایک پمپئو« وزیر خارجه آمریکا به عراق، نیز در راستای 
تسهیل مسیر مناسبات سیاسی و اقتصادی و کاستن از محدودیت 

های آمریکا علیه توسعه روابط با ایران انجام شد. 
با این حال به گفته رییس جمهوری عراق، این کشور به مذاکرات 
خود با آمریکا درباره تحریم های ایران ادامه می دهد و انتظار دارد 
ایالات متحده شرایط ویژه کشورش در این زمینه را مدنظر قرار 
دهد. در حال حاضر حجم مبادلات دو کشور حدود 13 میلیون دلار 
است. تدبیری اندیشی تهران و بغداد در جستجو و اجرایی سازی 
راهکارهای موجود، به رغم فشارهای ناشی از تحریم ها، دستیابی 
به هدف 20 میلیارد دلار که مدنظر تهران و عراق است را امکان 

پذیر می سازد. 
*  جزییات برنامه های رییس جمهور در عراق

 معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری گفت: 
دکتر »حسن روحانی« رییس جمهوری اسلامی ایران به دعوت 
رسمی رییس جمهوری و نخست وزیر عراق روز دوشنبه به این 
کشور سفر می کند.»پرویز اسماعیلی« افزود: رییس جمهوری روز 
دوشنبه این هفته بیستم اسفند 97 سفر سه روزه خود را به بغداد 
آغاز می کند و در بدو ورود مذاکرات دو جانبه ای با رییس جمهوری 
و نخست وزیر عراق در خصوص روابط فیمابین و همکاری های 
منطقه ای دو کشور خواهد داشت. معاون ارتباطات و اطلاع رسانی 
دفتر رییس جمهوری یادآور شد: علاوه بر این، هیات های عالیرتبه 
دو کشور نیز طی نشست هایی مشترک و همین طور جداگانه با 
همتایان خود، آخرین وضعیت توافقات و همکاری ها و همچنین 
فرصت های جدید برای توسعه و تعمیق روابط دو کشور دوست و 

همسایه را بررسی می کنند. 
وی ادامه داد: نتایج این دیدارها توسط سران دو کشور و در 
کنفرانسی خبری برای رسانه ها تشریح می شود. معاون ارتباطات 
و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری، جلسه با رییس و نمایندگان 
مجلس عراق، شرکت در همایش تجاری با حضور بخش های 
دولتی و خصوصی ایران و عراق و همچنین دیدار با سایر مسوولان 
بلند پایه عراقی و برخی نخبگان، گروه های سیاسی و اجتماعی این 
کشور را از دیگر برنامه های دکتر روحانی در سفر به عراق برشمرد.

اسماعیلی همچنین از دیدار رییس جمهوری با حضرت آیت الله 
العظمی سیستانی از مراجع عظام تقلید و زیارت عتبات عالیات در 

این سفر خبر داد. 
وی یادآور شد: دکتر روحانی روز چهارشنبه 22 اسفندماه به 

میهن اسلامی باز می گردد.

اگر دولت محمود احمدی نژاد را دولت اخراج وزرا بدانیم دولت 
حسن روحانی دولت استعفای وزرا خواهد بود. در کمتر از شش سالی 
که روحانی رئیس جمهور بوده، هفت وزیر در کابینه او نامه استعفا 

نوشته اند.
حسن روحانی هفتمین رئیس جمهوری اسلامی ایران و رئیس 
دولت های یازدهم و دوازدهم است. در طول تاریخ چهل ساله 
جمهوری اسلامی کابینه های متفاوت و گاهاً متنوعی از سوی رؤسای 
دولت ها روی کار آمده اند. از کابینه محمدعلی رجایی به ریاست 
جمهوری ابوالحسن بنی صدر که اختلاف سلیقه زیادی بین آن دو 
وجود داشت تا کابینه حسن روحانی که گفته شده تمامی جناح های 
سیاسی در آن حضور دارند. اما تفاوت دولت روحانی با دیگر دولت ها 
تعداد بالای استعفای وزرا در کابینه اوست که آخرینشان محمدجواد 
ظریف بود.پس از دولت موقت مهندس بازرگان و استعفای او، دولت 
شورای انقلاب بر سر کار آمد و با برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
در سال 1358 ابوالحسن بنی صدر به عنوان اولین رئیس جمهوری 
اسلامی ایران انتخاب شد. طبق قانون اساسی ابتدای انقلاب، قدرت 
اجرایی دولت در دستان نخست وزیر بود و رئیس جمهور بیشتر نقشی 
تشریفاتی داشت. بنی صدر که از همان ابتدا بنای ناسازگاری گذاشته 
بود سرانجام مجبور شد به نخست وزیری محمدعلی رجایی رضایت 
دهد. دولت اول، آبان 58 تا مرداد 60 بر سر کار بود. ابراهیم احدی 
وزیر دادگستری تنها وزیر در دولت محمدعلی رجایی بود که به علت 
محدود بودن اختیاراتش، در سال 60 از وزارت استعفا داد. ریاست 
جمهوری بنی صدر دوام چندانی نیاورد و با عزل او در خرداد 1360، 
رجایی به ریاست جمهوری رسید.دولت دوم به ریاست جمهوری 
رجایی و نخست وزیری باهنر تنها یک ماه بر سر کار بود )از مرداد 60 تا 
شهریور 60( و در این مدت کوتاه، فرصت استعفای وزیری فراهم نشد. 
با شهادت رجایی و باهنر سومین انتخابات ریاست جمهوری برگزار و 
آیت الله سید علی خامنه ای رئیس جمهور شد و میرحسین موسوی 
به نخست وزیری رسید. در دولت سوم که از مهر 60 تا مهر 64 بر 
سر کار بود چهار وزیر از سمت خود کناره گیری کردند. عبدالمجید 
معادی خواه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به دلیل برخی اتفاق ها و با 
توصیه امام )ره( در 4 مرداد 61 از سمت خود کناره گیری کرد. در این 
دولت هفت وزیر به خاطر اختلاف سلیقه شدید با نخست وزیر قصد 
کناره گیری از کابینه را داشتند اما به خاطر شرایط کشور و جنگ 
تحمیلی در 11 مرداد 62 تنها حبیب الله عسگراولادی وزیر بازرگانی 
و احمد توکلی وزیر کار نامه استعفای خود را نوشتند و از دولت کنار 
رفتند.دولت چهارم جمهوری اسلامی هم با همان ترکیب ریاست 
جمهوری آیت الله خامنه ای و نخست وزیری موسوی از مهر 64 تا 26 
مرداد 68 تشکیل شد و تنها تلفاتش بهزاد نبوی وزیر صنایع سنگین 

بود که البته در 29 مرداد 68 استیضاح و از سمتش کنار گذاشته شد. 
بنا بر این در هشت سال دولت موسوی سه استعفا و یک استیضاح 
صورت گرفت و چهار وزیر از سمت خود کنار رفتند.با تغییرات در 
قانون اساسی در سال 1368، مقام نخست وزیری حذف شد و ریاست 
دولت به رئیس جمهور رسید. با انتخاب اکبر هاشمی رفسنجانی به 
عنوان چهارمین رئیس جمهور، پنجمین دولت جمهوری اسلامی 
از 26 مرداد 68 تا 12 مرداد 72 تشکیل شد. در این دولت سید 
محمد خاتمی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 3 خرداد 71 از 
سمتش استعفا داد و در سال 69 هم ایرج فاضل وزیر بهداشت با 
استیضاح در مجلس از این سمت کنار رفت.دولت ششم هم با ریاست 
هاشمی رفسنجانی از 12 مرداد 72 تا 12 مرداد 76 بر سر کار بود که 
این دولت هیچ برکناری، استعفا یا استیضاحی نداشت و بنا بر این در 
طول هشت سال ریاست جمهوری هاشمی تنها دو وزیر یکی با استعفا 

و یکی با استیضاح از سمت خود کنار رفتند.
با انتخابات دوم خرداد 76 دولت هفتم جمهوری اسلامی با 
ریاست جمهوری سید محمد خاتمی از 12 مرداد 76 تا 12 مرداد 
80 تشکیل شد. در دولت اول خاتمی محمدرضا عارف وزیر پست در 
سال 79 از این وزارتخانه به سازمان برنامه و بودجه منتقل شد و محمد 
سعیدی کیا وزیر جهاد سازندگی در سال 79 با ادغام این وزارتخانه با 
وزارت کشاورزی جای خود را به محمود حجتی داد. عبدالله نوری 
وزیر کشور هم در 31 خرداد 77 استیضاح شد تا این دولت استعفایی 
نداشته باشد.دولت دوم خاتمی هم که 12 مرداد 80 تا 12 مرداد 84 
بر سر کار بود استعفایی نداشت و تنها طهماسب مظاهری وزیر اقتصاد 
در سال 83 از سوی رئیس جمهور برکنار شد و احمد خرم وزیر راه و 
ترابری هم با استیضاح در 12 مهر 83 از سمتش کنار رفت تا خاتمی 
در هشت سال ریاست جمهوری خود استعفای هیچیک از وزرایش را 
تجربه نکند. در دو دولت او دو جابجایی، دو استیضاح و یک برکناری 

در میان وزرا صورت گرفت.
نهمین دولت جمهوری اسلامی با ریاست جمهوری محمود 
احمدی نژاد به عنوان ششمین رئیس جمهور از 12 مرداد 84 تا 12 
مرداد 88 تشکیل شد. احمدی نژاد مثل بیشتر کارهایش در تعامل با 
وزرایش هم رفتارهای عجیب و غریب داشت و رکورد جابجایی در 
کابینه را به خود اختصاص داد. در دولت اول احمدی نژاد اولین قربانی 
پرویز کاظمی وزیر رفاه بود که در مهر 85 از سوی رئیس جمهور 
برکنار شد. بعد از او نوبت به محمد ناظمی اردکانی وزیر تعاون رسید 
که در 6 آبان 85 برکنار شود. جمال کریمی راد وزیر دادگستری هم 
بر اثر تصادف در جاده سلفچگان در 7 دی 85 از دنیا رفت تا در 
کمتر از 17 ماه سه وزیر از کابینه احمدی نژاد خارج شوند.اما داستان 
دولت عجیب احمدی نژاد به همین جا ختم نشد و در 9 آبان 86 ابتدا 

علیرضا طهماسبی وزیر صنایع از سمت خود کناره گیری کرد و سپس 
محمود فرشیدی وزیر آموزش و پرورش در 10 آذر 86 با استعفای 
خود، برکناری اش را از سوی رئیس جمهور محترمانه تر کرد. در 21 
مرداد 86 هم کاظم وزیری هامانه وزیر نفت توسط رئیس جمهور برکنار 
شد تا سال 86 هم با سه تلفات در دولت احمدی نژاد سپری شود.در 
سال 87 وضعیت بدتر شد. در اردیبهشت 87 داوود دانش جعفری 
وزیر اقتصاد از سمتش برکنار شد که البته مثل فرشیدی برای آنکه 
محترمانه باشد این برکناری با عنوان استعفا مطرح شد. مصطفی 
پورمحمدی وزیر کشور هم در همین ماه از سوی رئیس جمهور از 
سمتش کنار گذاشته شد. در تیر 87 محمد رحمتی وزیر راه دیگر 
وزیری بود که از سوی احمدی نژاد کنار گذاشته شد و در 14 آبان 
87 هم علی کردان وزیر کشور با استیضاح در مجلس از وزارت 
کنار رفت.داستان برکناری های وزرا در دولت احمدی نژاد در سال 
آخر دولتش هم ادامه یافت و با بالا گرفتن اختلافات بر سر حضور 
جریان انحرافی در اطراف رئیس جمهور، غلامحسین محسنی اژه ای 
وزیر اطلاعات در 3 مرداد 88 از سوی احمدی نژاد برکنار شد. در 4 
مرداد 88 خبر برکناری محمدحسین صفارهرندی از وزارت ارشاد 
و انتخاب محمدعلی خواجه پیری به سرپرستی این وزارتخانه در 
رسانه ها منتشر شد، ولی چند ساعت بعد با توجه به اینکه در صورت 
برکناری صفارهرندی دولت احمدی نژاد به خاطر برکناری های پیاپی 
و حضور سرپرست در رأس وزارتخانه ها از رسمیت می افتاد، خبر این 
برکناری تکذیب شد اما صفار در واقع برکنار شده بود.داستان دولت 
اول احمدی نژاد در دولت دومش هم ادامه پیدا کرد و او که از 12 
مرداد 88 تا 12 مرداد 92 ریاست دولت دهم جمهوری اسلامی را بر 
عهده داشت در کابینه دوم خود هم دست به اقدامات عجیب زد که 
شاید عجیب ترینش برکناری منوچهر متکی وزیر امور خارجه در 22 
آذر 89 بود، آن هم زمانی که در سفر به آفریقا و یک مأموریت خارجی 
حضور داشت! در 12 بهمن 89 هم حمید بهبهانی وزیر راه و ترابری از 
سوی مجلس استیضاح و از سمتش برکنار شد. در 28 فروردین 90 
حیدر مصلحی وزیر اطلاعات به دلیل اختلافات شدید با احمدی نژاد از 
سمتش برکنار شد اما با مداخله رهبر انقلاب به وزارت بازگشت؛ اتفاقی 
که منجر به قهر 11 روزه احمدی نژاد و خانه نشینی او شد.در مرداد 90 
سید مسعود میرکاظمی وزیر نفت به خاطر طرح ادغام این وزراتخانه 
با وزارت نیرو از سمتش کناره گیری کرد. هرچند این ادغام صورت 
نگرفت اما میرکاظمی دیگر به سمت خود باز نگشت. در 11 آذر 91 
هم رضا تقی پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات توسط احمدی نژاد 
برکنار شد. اتفاقی که در 7 دی 91 برای مرضیه وحید دستجردی 
وزیر بهداشت افتاد. آخرین تلفات دولت احمدی نژاد هم عبدالرضا 
شیخ الاسلامی وزیر کار و امور اجتماعی بود که در 15 بهمن 91 

استیضاح و برکنار شد.با وجود این اتفاقات، احمدی نژاد در هشت سال 
ریاستش بر کابینه، 13 نفر از وزرایش را از دولتش اخراج کرد، دو نفر از 
آنها استعفا دادند، سه نفر استیضاح شدند و یک نفر از دنیا رفت تا دولت 
هشت ساله محمود احمدی نژاد در مجموع 19 جابجایی در سطح 
وزرا داشته باشد و عجیب ترین و پر رفت و آمد ترین دولت جمهوری 
اسلامی لقب بگیرد.اما هفتمین رئیس جمهوری اسلامی ایران حسن 
روحانی است که ریاست دولت یازدهم را از 12 مرداد 92 تا 12 مرداد 
96 بر عهده داشته است. در دولت اول روحانی ابتدا رضا فرجی دانا 
وزیر علوم و تحقیقات در 29 مرداد 93 استیضاح شد و کنار رفت. 
پس از آن در فصل تغییرات کابینه در 27 مهر 95 سه وزیر دولت 
روحانی برای آنچه تلاش برای تقویت کابینه خوانده شد از سمت 
خود کناره گیری کردند؛ علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش و محمود گودرزی وزیر ورزش 
و جوانان.دولت دوم حسن روحانی به عنوان دولت دوازدهم جمهوری 
اسلامی ایران هم از 12 مرداد 96 تاکنون شکل گرفته که در این 19 
ماه ترکیبی از استیضاح و استعفا را در خود داشته است. در 17 مرداد 
97 علی ربیعی وزیر کار به عنوان اولین قربانی این دولت استیضاح 
شد و کنار رفت. مسعود کرباسیان وزیر امور اقتصادی و دارایی هم در 
4 شهریور 97 به همین سرنوشت دچار شد. گویا روزهای پایانی مهر 
روزهای کناره گیری از دولت روحانی است چرا که این بار در 28 مهر 
97 عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی و محمد شریعتمداری وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در این روز از سمت خود استعفا دادند و کنار 
رفتند. سید حسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت هم در 13 دی 97 
از وزارت کناره گیری کرد تا دولت روحانی تا همین جای کار رکورد 
کناره گیری وزرا را به نام خود ثبت کند و حتی تعداد استعفای وزرای 
دولت او از دو دولت احمدی نژاد هم که رکورد بیشترین جابجایی را 
داشت )که البته بیشتر آنها برکناری بودند نه استعفا(، بیشتر شود. با 
این وجود این پایان ماجرا نبود و استعفای محمد جواد ظریف وزیر 
امور خارجه در 6 اسفند 97 به عنوان هفتمین استعفا در دو دولت 
روحانی مطرح شد هر چند رئیس جمهور بر خلاف استعفاهای قبل با 
این کناره گیری موافقت نکرد.با استعفای ظریف دولت روحانی در کمتر 
از شش سال هفت استعفا و سه استیضاح داشته است که هر چند 
هنوز با رکورد تاریخی احمدی نژاد فاصله دارد اما این تعداد جابجایی 
در میان وزرای کابینه در دو دولت روحانی آن هم در کمتر از شش 
سال این نگرانی را به وجود آورده که در دو سال و نیم باقی مانده از این 
دولت، اگر این موج استعفاها ادامه پیدا کند با توجه به وضعیت کشور 
و فشار همه جانبه ای که وجود دارد آیا روحانی می تواند به سلامت دو 
دوره ریاست جمهوری خود را به پایان برساند یا اتفاقات دیگری در 

دولت رقم خواهد خورد.

روحانی فردا به عراق سفر می کند

تهران و بغداد روی دور تند همکاری

آیا روحانی می تواند به سلامت دوردوم ریاست جمهوری خود را به پایان برساند ؟

7استعفا در کمتر از ۶ سال

یک حقوقدان می گوید: مشکل اصلی که مدت هاست گریبانگیر دستگاه قضا شده، 
ایـن اسـت کـه این نهـاد، تئوری قضایـی ندارد و همین سـبب حاکمیـت تناقض های 
تئوریک قضایی بر قوانین و مقررات شـده است.حجت الاسـلام سـیدابراهیم رئیسی که 
سـال ها مناصب مختلف در دسـتگاه قضا تجربه کرده اسـت، حالا در کسـوت ریاسـت 
قـوه قضاییـه مـی رود تا فصـل جدیـدی در دوره کاری ایـن نهاد پراهمیـت و تأثیرگذار 
را رقـم بزنـد. او در حالـی بر کرسـی ریاسـت قوه قضاییـه تکیه خواهـد زد که به گفته 
کارشناسـان، قوه قضاییه در طول دهه های گذشته مشـکلات عدیده ای داشته و اصلاح 

ایـن قـوه نیـاز بـه اراده قوی دارد و تنها با تغییر افراد مشـکلی حل نخواهد شـد.
*مسائل اساسی قوه قضاییه در 40 سال گذشته پابرجاست

کامبیـز نـوروزی، حقوقـدان و روزنامه نـگار، بـا بیـان این که مسـائل اساسـی در قوه 
قضاییه در طول 40 سـال گذشـته پابرجاسـت و ما تفاوت های معناداری را در دوره های 
مختلـف ریاسـت بر این قوه مشـاهده نکردیـم، در گفت وگو با ایرنا پـلاس می گوید: اگر 
مـا از بعضـی جزئیـات کم اهمیـت عبور کنیـم و کل دوره ریاسـت قوه قضاییه از سـال 
67 بـه بعـد را موردبررسـی قـرار دهیـم، به جز تغییرات مختصـر، تغییرات معنـاداری 
نمی بینیم.نوروزی به سـه مسـئله اساسـی در دسـتگاه قضایی اشـاره می کند که باعث 
شـده سـه رئیـس قوه قضاییـه نتوانند چنـدان موفق عمل کنند. بـه اعتقـاد او یکی از 
مشـکلات سیسـتم قضایی ما بعد از پیروزی انقلاب نداشـتن تئوری قضایی مشـخص 
اسـت، به طوری که متولیان دسـتگاه قضایی نتوانسـتند تئوری را تدوین کنند که هم 
فقه قضایی و هم قضاوت مدرن را در دل خود داشـته باشـد و همین باعث شـده اسـت 
تناقض هـای تئوریک قضایی جـدی در قوانین و مقررات قضایی ما حاکم شـود.نوروزی 
می افزایـد: »آقـای یـزدی در دوره خـودش بـا اجرای قانـون دادگاه های عـام باعث ایجاد 

مسـایلی شـد که هنوز هم دسـتگاه قضایـی و مردم باید بـار آن را به دوش بکشـند.«
* بی ثباتی قوانین و مقررات

ایـن حقوقـدان مسـأله بعدی دسـتگاه قضایی کشـور را بی ثباتی قوانیـن و مقررات 
می دانـد کـه آن هم نتیجه نداشـتن تئـوری قضایی مشـخص اسـت.نوروزی می گوید: 

قوانین سـازمان قضایی، آیین دادرسـی کیفری و آیین دادرسـی مدنی، اجرای احکام و 
بسـیاری قوانیـن مرتبط بـا آن ها دچار تغییرات روزمره هسـتند و این تغییـرات روزمره 
هـم دادگاه و هـم قضـات و هـم مدیـران ارشـد قضایـی و حتـی مـردم را بـا مشـکل و 
سـرگردانی مواجه می کند. همین موضوع باعث شـده اسـت قوانین قضایی کشـور در 
بیـن حوزه هـای مختلف قانونگـذاری بی ثبات ترین قوانین باشـند و ایـن بی ثباتی نظم 

قضایـی کشـور را با اختـلال مواجه کند.
مسـأله دومی که نوروزی آن را از آفت های امروز دسـتگاه قضایی کشـور برمی شمارد 
حجم بالای کار در دادگاه هاسـت. به گفته او پرونده های دادگسـتری در طول 40 سـال 
گذشـته چیـزی حـدود 3.5 برابر شـده و امسـال به حـدود 16 میلیون پرونده رسـیده 
اسـت. او مقصر این موضوع را خود قوه قضاییه، قانونگذاری ناکارآمد و دسـتگاه اجرایی 
ناکارآمـد می دانـد کـه باعث افزایش تعداد دعوای کیفری و حقوقی شـده اسـت و البته 

بازهـم بـار این بخش روی دوش قوه قضاییه اسـت.
* بررسی روزی 10 پرونده از سوی قضات حیرت انگیز است

نـوروزی می افزایـد: رسـیدگی بـه 16 میلیـون پرونـده گفتنـش راحـت اسـت، 
حیرت انگیز اسـت که قضات باید روزی بیش از 10 پرونده را بررسـی کنند و مسئولیت 
همـه این هـا بـر عهده قـوه قضاییه اسـت. وضعیـت این ها بر عهـده سیسـتم برنامه و 
بودجه ریزی کشـور و بخش های دیگر اسـت که فهم و درکی از وضعیت واقعی جامعه 
ایـران ندارنـد، ولـی بـار آن بـر دوش قـوه قضاییه اسـت.از طرفی، وضعیـت زندان ها هم 
تعریفی ندارد و هزینه های مالی و انسـانی زیادی را بر دوش قوه قضاییه گذاشـته اسـت. 
گـردش تعـداد زندانیان کشـور در سـال نزدیک به 700 هزار نفر اسـت. نـوروزی در این 
بـاره می گویـد: این رقـم بالایی اسـت، این زندانی هـا را قوه قضاییه نیافریده اسـت، این 
زندانی ها ناشی از مناسبات فاسد و ناسالم اجتماعی هستند که در دل یک برنامه ریزی 

اجتماعـی، فرهنگی و اقتصادی بی کفایت و نادرسـت تولید شـده اند.
* تا زمانی که سیاست در عدالت مداخله کند مشکلات پابرجاست

او راه حلـی دارد و می گویـد: قـوه قضاییـه می توانـد بـا اسـتفاده از جامعه شناسـان، 

حقوقدانـان و اقتصاددانـان مسـتقل همـکاری علمـی پرفشـاری داشـته باشـد تـا 
سیاسـت های کیفـری را به طـور اصولـی تدوین کند، اما متأسـفانه در این قسـمت قوه 
قضاییه کار خاصی نکرده و نتوانسـته تأثیرگذار باشـد و البته گرایش چندانی ندارد که 
با افراد مسـتقل و بی طرف کار کند.بالاخره آخرین مسـئله ای که به گفته او متأسـفانه 
در سـالهای گذشـته بر دسـتگاه قضا تأثیر گذاشـته این اسـت که سیاسـت بر قضاوت 
اثـر گذاشـته اسـت. البته معمولاً مسـئولان قوه قضاییه ایـن موضـوع را انکار می کنند 
و معتقدنـد کـه در قضاوت های این دسـتگاه سیاسـت مداخله نـدارد و همـه پرونده ها 
بـدون تبعیض و به طور قانونی رسـیدگی می شـود.با این حـال، نـوروزی می افزاید: افکار 
عمومی و حقوقدانان شـواهد فراوان دارند که این سـخن را نپذیرند و بر این باور باشـند 
که متأسـفانه سیاسـت در قضـاوت دخالت هـای زیـادی دارد. او معتقد اسـت که طبع 
سیاسـت، منفعت طلبـی و قدرت طلبـی اسـت و طبـع قضـاوت عدالت و آینـه عدالت 
بی طرفـی اسـت. اما سیاسـت همیشـه با جانبـداری همراه اسـت و سیاسـت می تواند 
قربانگاه عدالت باشـد. برای همین اسـت که تا زمانی سیاسـت بر عدالت مداخله کند، 
مشـکلات پابرجـا خواهد بود.نـوروزی ادامه می دهد: دسـتگاه قضایـی مهم ترین ضامن 
اجرایـی نظـم قضایی و حقوقی در کشـور اسـت و هر بـار هم که روسـای جدید آمدند، 
حرف هایـی زده انـد، امـا عمـلًا فایـده چندانی نداشـته اسـت. زمانی که آقای هاشـمی 
شـاهرودی آمدند گفتند که ویرانه تحویل گرفتند و زمانی هم که تشـریف بردند همه 

می داننـد کـه دسـتگاه قضایی چه وضعیتی داشـت.
به گفته او، مسـائل آن قدر پیچیده، عمیق و سیسـتماتیک شـده اسـت که حقیقتاً 
بـه تغییـرات فردی نمی توان بسـنده کرد و اصلاح نیـاز به یـک اراده قـوی دارد، به ویژه 
آنکه باید بین قضاوت و سیاسـت فاصله گذاری شـود. نورزی می گوید که آقای رئیسـی 
به عنـوان رئیـس جدید دسـتگاه قضا هنـوز برنامه ای بـه افکار عمومـی ارائـه نداده اند و 
بنابرایـن هنـوز نمی توانـم بگویم چه پیشـنهادی برای ایشـان دارم، اما آنچه گفته شـد 
مسـائلی اسـت که در دسـتگاه قضایی وجود دارد و هر کسـی که بتواند درصدی از این 

مسـائل را کـم کند، بایـد از او تقدیر کرد.

کامبیز نوروزی، حقوقدان:

اصلاح دستگاه قضا نیازمند فاصله گذاری بین قضاوت و سیاست است
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نيك ايمان ترينِ مردمان ، كسى است كه خوش 
اخلاق ترينِ آنها باشد و با خانواده اش مهربان تر 

باشد ، و من ، مهربان ترين شما با خانواده ام هستم 

یکشنبه - 19اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4767

مدیرکل ثبت احوال قم گفت: 44 درصد از طلاق های ثبت شده این استان از 
ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، در پنج سال نخست زندگی و 10 درصد نیز در 

کمتر از یک سال زندگی مشترک بوده است.
 خلیل مردای روز شنبه در جلسه ستاد ساماندهی جوانان قم، افزود: بیشترین 
فراوانی طلاق میان زنان بین سنین 20 تا 24 سال و میان مردان بین سنین 30 تا 
34 سال بوده است.وی اضافه کرد: به صورت میانگین روزانه 21 ازدواج و هشت مورد 
طلاق در دفاتر قم ثبت می شود.وی با بیان این که بیش از 99 درصد از ازدواج و 
طلاق های ثبتی قم، شهری است، بیان کرد: در سال جاری میانگین سن مردان در 
ازدواج های ثبت شده 29 سال و زنان 24 سال و میانگین سن مردان در طلاق های 
ثبت شده 35 و زنان 30 سال بوده است.مرادی افزود: بیشترین فراوانی ازدواج های 
ثبت شده میان زنان مربوط به گروه سنی 15 تا 19 سال با 31 درصد و میان مردان 
مربوط به گروه سنی 25 تا 29 سال با 35 درصد می باشد.وی ادامه داد: در 20 درصد 
از ازدواج های ثبت شده، اختلاف سنی زوج و زوجه صفر بوده و هر 2 در یک رده سنی 
قرار داشتند.وی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، هفت هزار و 
176 واقعه ازدواج در قم ثبت شده که نسبت به سال گذشته 841 واقعه کاهش یافته 
است.مدیرکل ثبت احوال قم افزود: همچنین در این مدت 2 هزار و 887 واقعه طلاق 
ثبت شده که 52 واقعه نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش نشان می دهد.به 
گفته وی، جمعیت استان قم یک میلیون و 338 هزار و 46 تَن برآورد می شود و گروه 

سنی 30 تا 34 سال با 140 هزار و 922 تَن بیشترین فراوانی را در جمعیت استان 
داراست.مرادی افزود: گروه سنی 15 تا 29 سال استان که جوانان هستند با 326 هزار 

و 853 تَن، 25 درصد از کل جمعیت قم را تشکیل می دهند.

*  کاهش ازدواج نگران کننده تر از افزایش طلاق است 
مدیرکل بهزیستی قم نیز در این جلسه گفت: در سال جاری، سامانه تصمیم با 
همکاری بهزیستی و دادگستری راه اندازی شد تا کسانی که تصمیم به طلاق دارند، در 

مرحله نخست به دادگاه خانواده مراجعه نکنند.
رضا سلیقه افزود: از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه، 25 درصد از خانواده هایی 
که تصمیم به طلاق توافقی داشتند، با شرکت در مشاوره های قبل از ازدواج، از اقدام 
به طلاق منصرف شدند.وی با اشاره به روند کاهش ازدواج در جامعه، بیان کرد: کاهش 
ازدواج نگران کننده تر از افزایش طلاق است و تبعات مخرب تری برای جامعه دارد که 

برای مقابله با این پدیده، باید ازدواج آسان را ترویج کنیم.
به گفته وی، آمار ازدواج سال 91، 13 هزار و 500، پارسال هشت هزار و 500 و 

امسال هفت هزار و 176 مورد در قم بوده است.
جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان با حضور اعضا در سالن امام جواد)ع( استانداری 
قم برگزار شد و اعضای ستاد گزارشی از اقدام های انجام شده برای کاهش طلاق و 

همچنین جایگاه قم در آسیب های اجتماعی ارائه دادند.

مدیرکل ثبت احوال استان قم اعلام کرد

44 درصد طلاق های قم در پنج سال نخست زندگی 

مدیرکل دفتر هماهنگی و نظارت بر امور جوانان وزارت 
ورزش و جوانان گفت: بر اساس پژوهش صورت گرفته 
درخصوص ازدواج سفید، در آینده نزدیک ،کشور با معضل 
هویت کودکانی که از این روابط به دنیا می آیند، روبرو 

می شود.
امید محدث روز شنبه در جلسه ستاد ساماندهی امور 
جوانان قم افزود: با توجه به این که ازدواج سفید در آینده 
تبعات زیانباری برای کشور خواهد داشت، باید عوامل 
ظهور این مساله در سطح جامعه بررسی و ریشه یابی 
شود. وی اضافه کرد: بررسی این مساله را در ستاد ملی 
امور جوانان آغاز نموده ایم و در این راستا مکاتباتی نیز 

با شوای عالی انقلاب فرهنگی و شورای اجتماعی کشور 
صورت گرفته است. 

وی تاکید کرد: اداره های ورزش و جوانان استان ها 
باید با استفاده از ظرفیت های خود در شناسایی عواملی 

که در این روابط موثر هستند، اقدام نمایند. 
محدث همچنین با اشاره به آموزش های قبل، حین 
و بعد از ازدواج، گفت: این وظیفه به سازمان بهزیستی و 
وزارت ورزش تفویض شده و در کاهش طلاق 11 ماه 

امسال، نقش مراکز مشاوره پررنگ است. 
به گفته وی، بیشتر طلاق ها ناشی از عدم آگاهی و 
شناخت زوج ها از یکدیگر است و نشان می دهد قبل 

از ازدواج آموزش های لازم دریافت نشده است که اگر 
جدیت کافی در برگزاری کارگاه های آموزشی لحاظ شود، 

طلاق کاهش می یابد. 
وی در ادامه با اشاره به این که حوزه جوانان، فرابخشی 
است، گفت: 25 دستگاه در ستاد ساماندهی امور جوانان 
عضو هستند که تشکیل این ستاد نشان دهنده اهمیت 

کار این ستاد می باشد. 
مدیرکل هماهنگی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
افزود: گزارش عملکرد دستگاه های عضو ستاد را پیگیری 
می نماییم و از ظرفیت آن ها در انجام مسائل مربوط به 

جوانان استفاده خواهد شد. 

مدیرکل دفتر هماهنگی و نظارت بر امور جوانان وزارت ورزش و جوانان :

کشوردرآینده با معضل کودکان حاصل از ازدواج سفید روبرو می شود

نامحـرمانه

اخبــار

دادگاه محمدرضا خاتمی برگزار نشد
وکیل نایب رییس مجلس ششم از برگزار نشدن نخستین جلسه دادگاه محمدرضا خاتمی خبر 
داد و گفت: ما صبح امروز - شنبه - در وقت مقرر در دادگاه حاضر شدیم که به دلیل بلاتصدی 
بودن دادگاه، نخستین جلسه رسیدگی برگزار نشد و مقرر شد که وقت دادگاه در آینده ابلاغ 
شود. حجت کرمانی وکیل محمدرضا خاتمی درباره اتهامات اعلام شده علیه موکل خود و جلسه 
رسیدگی به این اتهامات که قرار بود صبح امروز برگزار شود، اظهارداشت: پیرو مصاحبه موکلم با 
برنامه اینترنتی رودررو درباره تخلفات انتخاباتی ریاست جمهوری دهم، وی متهم به نشر اکاذیب 
شد. وی افزود: جلسه نخست رسیدگی به این اتهامات امروز - 18 اسفند- به دلیل بلاتصدی بودن 
دادگاه برگزار نشد که به محض اعلام وقت بعدی دادگاه در وقت تعیین شده برای رسیدگی و دفاع 

حاضر می شویم. کرمانی یادآور شد: وقت جلسه بعدی هنوز اعلام نشده است.
 

محسن رضایی: دولت خود را به خواب زده است
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در انتقاد از بودجه سال 98 گفت: کسری بودجه 98 را 
نشان می دهد که دولت خود را به خواب زده است.محسن رضایی در صفحه اینستاگرام خود 
نوشت: بودجه 98 را در هیئت عالی نظارت بررسی کردیم. دولت و مجلس نزدیک به سه چهارم 
بودجه را در شرکت های دولتی بسته اند که در اختیار مدیران است. بخش اعظم بودجه عمومی هم 
در اختیار دولت قرار دارد. از این مقدار چیزی در حدود ده درصد عمرانی است. این بودجه هیچ 
تناسبی با شرایط تحریمی و جنگ اقتصادی ندارد؛ اولًا صرفه جویی در آن دیده نشده است ثانیاً 
مشارکت مردمی در آن ضعیف است ثالثاً کسری بودجه 98 را نشان می دهد که دولت خود را به 
خواب زده است. روز پنجشنبه هیأت عالی نظارت برای بررسی انطباق و عدم مغایرت بودجه سال 

98 کشور با سیاست های کلی نظام به ریاست آیت الله آملی لاریجانی تشکیل شد.
 

واکنش کدخدایی به مصوبه پر سر و صدای مجلس
اخیرا نمایندگان مجلس در جریان بررسی طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس مصوب 
کردند که کاندیداتوری افرادی که 3 دوره متوالی نماینده مجلس بودند، برای دوره چهارم ممنوع 
شود. این مصوبه از نظر برخی نمایندگان مجلس، مغایر با قانون اساسی است. »عزت الله یوسفیان 
ملا« و سید حسین نقوی حسینی از جمله نمایندگان اصولگرا بودند که با این مصوبه مخالفت 
کردند و گفتند مغایر با قانون اساسی است. »عباسعلی کدخدایی«، سخنگوی شورای نگهبان، 
در گفتگو با خبرگزاری برنا درباره مغایرت این مصوبه با قانون اساسی گفت: »درباره مغایرت این 
مصوبه با قانون اساسی از سوی شورای نگهبان هیچ صحبتی نشده است. تا زمانی که مصوبه 

مجلس به شورای نگهبان ارسال نشود نمی توانم در این مورد اظهارنظر کنم.«

کنایه امیرمهدی ژوله به نظرسنجی تلویزیون 
 میرمهدی ژوله نویسنده و بازیگر آثار طنز با حاشیه های اخیر جشنواره تلویزیونی جام جم 
شوخی کرد.امیرمهدی ژوله در اینستاگرام نوشت: »تو جشنواره خودشون، خودشون با خودشون 
مسابقه میدن. بعد خودشون تو آرای خودشون دست می برن که خودشون از خودشون ببره.بعد 
خودشون اعلام میکنن که خودشون تقلب کردن. آخر سر قرار می شه خودشون با خودشون 
برخورد کنن. هشتگ چیکار میکنین خودتون با خودتون؟«در پاسخی جالب توجه به همین 
نوشته اینستاگرامی بهنوش بختیاری نوشت: »من که همون اوایل انصراف دادم. وقتی قراره 

اینطوری باشه همون اول آدم می فهمه.«

چرا کباب زیر ۱۵ هزار تومان نخوریم؟
سید علی اصغر میرابراهیمی، رییس اتحادیه رستوران داران و سلف سرویس های تهران به 
خبرآنلاین گفت: با توجه به نرخ گوشت که کیلویی 90 و تا 100هزار تومان باید گفت: هر سیخ 
کوبیده حداقل 15 تا 16هزار تومان قیمت دارد و به طور متعارف قیمت یک سیخ کوبیده خوب 
بین 21 تا 24 هزار تومان است. اگر گوشت مورد نیاز برای طبخ کباب کوبیده را حداقل کیلویی 
74 هزار تومان در نظر بگیریم، برای کباب 200 گرمی، باید 15 هزار تومان گوشت مصرف شود؛ 

بنابراین طبخ و فروش کباب کوبیده با قیمت هایی پایین تر از این میزان فاقد کیفیت لازم است.
 

ایرانی ها دخترزا هستند یا پسرزا؟
سیف الله ابوترابی سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور درباره پرطرفدارترین اسامی سال 97 
گفت: از آغاز سال جاری تاکنون، امیرعلی و فاطمه از اسامی پرطرفدار ایرانیان برای پسران و 
دختران بوده است. همچنین نام های محمد، علی، امیرحسین و ابوالفضل در بین نوزادان پسر و 
نام های زهرا، حلما، یسنا و زینب در بین نوزادان دختر بیشترین فراوانی را داشته است. در سال 

97 به ازای هر 106 دختر، 100 پسر متولد شده است. 

اصولگرایان کمر به نابودی روحانی بسته اند 
مصطفی هاشمی طبا می گوید: این روز ها همه از این حرف می زنند که رابطه اصلاح طلبان 
با دولت برخلاف آنچه گاهی گفته  می شود، رابطه ای تعاملی و همصدایی است و اینکه تعدادی 
از چهره های منتسب به این گروه  نقد هایی را به عملکرد دولت دوازدهم دارند، دلیل خوبی برای 
نشان دادن فضای تقابلی بین دو  مؤتلف سال های 92 و 94 نیست. در واقع این اصولگرایان هستند 
که کمر به نابودی آقای روحانی بسته و از هر بهانه ای بهره می گیرند تا چهره دولت را ناکارآمد 

نشان  بدهند.

کفاشیان استعفا کرد 
نایب رییس اول فدراسیون فوتبال استعفا داد.  علی کفاشیان از سمت خود در نایب رییسی 
اول فدراسیون فوتبال استعفا کرد.وی در احترام به قانون مصوب مجلس شورای اسلامی از سمت 

خود کناره گیری کرد.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم :

جاده روستای فردو 
تا اطلاع  ثانوی مسدود است 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: جاده روستای فردو واقع در 
بخش کهک این استان به دلیل بارش سنگین برف تا اطلاع ثانوی مسدود است. 

اکبر سلیمیان با اشاره به تداوم بارش برف در بخش کهک اظهار کرد: میزان برف در حاشیه 
جاده منتهی به روستای فردو و منطقه برف انبار به یک متر رسیده و کار بازگشایی جاده را با 
مشکل مواجه کرده است.وی با بیان اینکه بر اساس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان، با 
پایان بارش ها، شاهد کاهش برودت هوا و یخبندان در این بخش خواهیم بود ادامه داد: در شرایط 
جوی موجود ماشین آلات سنگین راهداری نیز توان ورود به منطقه را ندارند لذا از هم استانی های 
ارجمند می خواهیم از آمد و شد در این جاده خودداری کنند.سلیمیان با تاکید بر اینکه مسیرهای 
منتهی به مناطق بالادست فردو کاملا مسدود است، گفت: اکیپ های راهداری در همه جاده های 

مواصلاتی استان مستقر هستند و در بخش کهک نیز در حالت آماده باش کامل قرار دارند.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای بارش ها در قم، یک هزار و 300 تن ماسه و نمک پاشی در 
محورهای مواصلاتی استان صورت گرفته و 60 تن از کارکنان امدادی اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای قم نیز در هشت راهدارخانه به حال آماده باش هستند.وی با اشاره به هماهنگی های 
صورت گرفته با ستاد بحران استانداری قم برای واکنش سریع در هنگام بروز بحران های جاده ای 
عنوان کرد: درخواست ما از هم استانی  ها این است که تا اتمام بارش ها و پاکسازی کامل جاده ها، 
از انجام سفرهای غیرضروری در مسیرهای برف گیر خودداری کنند.فردو روستایی از توابع بخش 
کهک قم است، این روستا در 15 کیلومتری جنوب شرقی کهک و 47 کیلومتری جنوب شهر قم 
قرار دارد و اقلیم آن معتدل و کوهستانی است.بارش برف و باران از جمعه شب در قم آغاز شد و 

بارش ها در مناطق کوهستانی به صورت برف بوده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

سرانه فضای سبز در قم
 به ۱۲۱ مترمربع رسیده است 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت:سرانه فضای سبز هر شهروند قمی با 
احتساب اراضی جنگلی و مرتع های دارای پوشش گیاهی استان، به بیش از 121 مترمربع رسیده 

است. 
محمدتقی سجادی طی سخنانی با اشاره به اینکه پارک جنگلی ثامن الائمه)ع( در مساحتی 
بیش از 435 هکتار از محل اعتبارات سفر رهبر انقلاب اسلامی به قم اجرا شده است، اظهار داشت: 

آب موردنیاز این پارک جنگلی از محل پساب شهری تأمین می شود.
محمدتقی سجادی با بیان اینکه عملیات های بیابان زدایی در اطراف پارک جنگلی ثامن الائمه)ع( 
نیز درحال دنبال شدن است، تصریح کرد: امیدواریم در راستای تحقق اهداف موردنظر در این 
حوزه از ظرفیت و هم افزایی دستگاه های مختلف استفاده کنیم.وی از اجرای عملیات درختکار در 
فازهای مختلف پارک جنگلی ثامن الائمه)ع( یاد کرد و گفت: با مشارکت بخش خصوصی در حوزه 
صنعت، عملیات درختکاری در مساحتی بیش از 10 هکتار از پارک جنگلی ثامن الائمه)ع( دنبال 
می شود.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه تحقق اهداف موردنظر 
نظام اسلامی در حوزه منابع طبیعی فقط با تکیه بر ادارات کل منابع طبیعی شدنی نیست، عنوان 
کرد: برای اینکه بتوانیم چالش های این حوزه را رفع کنیم باید از مشارکت دستگاه ها و نهادهای 

مختلف استفاده کنیم.

حمله برج سازان به محیط زیست کاریکاتور

جواد تکجو

شهردار قم :

سالانه ۳ متر به سرانه  فضای سبز قم 
افزوده می شود

شهردار قم گفت: برای توسعه و افزایش سرانه  فضای سبز قم به ازای 
هر شهروند 3 متر در هرسال در نظر گرفته شده که امسال بالغ بر 70 درصد 

توسعه و رشد اتفاق افتاده است.
 دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در اهمیت مسئله درختکاری و افزایش 
سرانه های سبز اظهار داشت: تلاش می شود در برنامه های 5 و 20 ساله 
شهرداری قم به تمام اهداف تعیین شده در زمینهٔ توسعه سرانه های سبز 
برسیم.وی افزود: سیاست گذاری شهرداری قم افزایش 3 متر سرانه فضای 
سبز برای هر شهروند قمی به ازای هرسال است، این به این معنا بوده که 
شهرداری باید 150 هکتار هرسال به سرانه و سطح فضای سبز شهر قم 
اضافه کند.شهردار قم تأکید کرد: با توجه به اینکه مسئله استفاده از آب های 
خاکستری و پساب فاضلاب شهری قم در فضای سبز قطعی  شده، به 
نظر می رسد تا چشم انداز 1400 شهر قم، شهرداری بتواند هرسال 3 متر 
به سرانه  فضای سبز قم اضافه کند.سقائیان نژاد عنوان کرد: در توسعه و 
افزایش سرانه  فضای  سبز قم به ازای هر شهروند 3 متر در سال در نظر 
گرفته شده که  امسال بالغ بر 70 درصد توسعه و رشد اتفاق افتاده است، 
با اتمام زیرساخت های آب رسانی در سال 97 در سال 98 سرعت توسعه 
سرانه های سبز قم بسیار بیشتر از چهار سال گذشته خواهد بود.وی تأکید 
کرد: علاوه بر احداث دو بوستان 1000 هکتاری تا 5 سال آینده در شهر قم، 
در هر منطقه از مناطق هشت گانه شهری نیز نزدیک به 9 بوستان در سال 
98 احداث می شود.شهردار قم با اشاره به ضرورت استفاده از پسماندهای 
شهری تصریح کرد: شهرداری قم با تلاش های انجام شده از سال آینده 
بخش مهمی از نیازهای آبی خود را از طریق پسماند تأمین خواهد کرد، 
ورود پسماند به حوزه فضای سبز شاهد توسعه چشم گیری در حوزه فضای 

سبز شهر قم خواهیم بود.

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم :

آبگرفتگی خاصی در معابر 
سطح شهر قم گزارش نشد

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم در 
خصوص آخرین وضعیت شهر پس از بارش های اخیر گفت: با توجه به 
پیش بینی های انجام شده، آبگرفتگی خاصی در معابر سطح شهر قم 

گزارش نشده و وضعیت شهر عادی است.
 سید محسن میرهادی افزود: با رصد گزارش های هواشناسی، برنامه 
ریزی های لازم انجام شده، همه مناطق هشت گانه شهرداری در آماده 
باش هستند و در قسمت هایی که احتمال آبگرفتگی بود کیسه های شن 
قرار داده شده است.وی اضافه کرد: یک هزار و 500 نیروی خدماتی و 
فضای سبز شهرداری نیز در راستای مقابله با آبگرفتگی معابر در سطح شهر 
مشغول فعالیت هستند و در این راستا 100 دستگاه ماشین آلات مکانیزه 
از جمله موتور پمپ و تانکر برای جمع آوری آب های سطحی مشغول 
خدمات رسانی در شهر می باشند.وی ادامه داد: برای تسهیل در رفت و 
آمد شهروندان، کنترل های ویژه در اطراف حرم حضرت معصومه)س(، 
مسجد جمکران، معابر فرعی و چاه های بافت های فرسوده اعمال می 
شود.میرهادی با اشاره به این که تا این ساعت مشکل خاصی از آبگرفتگی 
معابر گزارش نشده، بیان کرد: آب گرفتگی های جزیی سطح معابر نیز 
به دلیل مشکلات ساختاری می باشد و در این راستا سامانه 137 پیام 
های شهروندان را دریافت و به بخش های ذیربط منتقل می کند تا در 
اولین فرصت رسیدگی شود.به گفته وی، بالادست رودخانه قمرود به صورت 
مستمر در حال رصد است و در صورتی که احتمال سیلاب وجود داشته 
باشد، علاوه بر مسدود نمودن ورودی های رودخانه، خودروهای پارک شده 

نیز از این مسیر خارج می شوند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم :

فضای سبز در بهبود شرایط اقلیمی قم 
نقش مؤثری دارد

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم بر نقش 
مؤثر درختکاری و فضای سبز در بهبود شرایط اقلیمی و آب  و هوایی قم 
تأکید کرد. مهرداد غضنفری با اشاره به اهمیت درختکاری و حفاظت از 
محیط زیست اظهار داشت: فضای سبز فواید بسیار زیادی برای تنفس داشته 
و کمک زیادی به سالم  ماندن ریه های انسان می کند.معاون هماهنگی 
امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم با اشاره به نقش فضای سبز و 
درختکاری در تغییر و بهبود شرایط اقلیمی و آب و هوایی قم تصریح کرد: 
تعبیر معروف و اصطلاح ادبی وجود دارد که ابرها در کویر و مناطق خشک 
بارش ندارند اما در مناطق سرسبز اشک شوق ریخته و بارش خواهند داشت.

غضنفری با بیان اینکه فضای سبز و درختکاری به بهبود محیط زندگی 
و نشاط بشر کمک زیادی می کند، تصریح کرد: همه ما نسبت به حفظ 
فضای سبز و بهبود محیط زیست خود مسئولیت داریم.معاون هماهنگی 
امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم ادامه داد: توصیه بنده این است 
که اگر هر فرد یک درخت حتی در خانه خود بکارد با انبوهی از درخت و 
فضای سبز در شهر روبرو می شویم که می تواند در پاک سازی هوا نقش 

زیادی داشته باشد.

 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم :

شهرداری کاشت درختان 
پهن برگ را در شهر قم توسعه دهد

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر قم گفت: شهرداری 
کاشت درختان پهن برگ را در دستور کار خود قرار دهد.

روح الله امراللهی اظهار داشت: متأسفانه در چند دهه اخیر حجم بزرگی 
از باغات انار و انجیر قم از بین رفته است.وی افزود: یکی از مشکلات امروز 
قم تغییر اقلیم به دلیل دستکاری در اقلیم بومی قم است، برای جبران این 
مشکل چاره ای جز افزایش سرانه های سبز به صورت مصنوع برای مقابله 
با خشکی هوا و کم رطوبت لازم در فصول گرم نیست.رئیس کمیسیون 
عمران و حمل  و نقل شورای شهر قم ادامه داد: حفظ باغات موجود در شهر 
در اولویت اقدامات شهرداری قم می باشد و شورای اسلامی شهر با تملک و 
حفظ باغات محدوده شهر موافق و همراه است.عضو شورای شهر قم ضمن 
اشاره به رویکرد مهم شورا و شهرداری قم مبنی بر مشجر کردن بوستان ها و 
نوارهای حاشیه شهری خاطرنشان کرد: الویت بخشی به توسعه پایدار فضای 
سبز و بهره گیری از گونه های گیاهی با میزان مصرف آب کمتر در کنار 
توسعه درخت کاری نسبت به استفاده از پوشش چمنی در فضاهای شهری 
اقداماتی است که در این زمینه انجام شده است.امراللهی با اشاره به لزوم 
افزایش سطح سایه اندازی درختان تصریح کرد: شهرداری کاشت درختان 

پهن برگ را در دستور کار خود قرار دهد.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شهرداری قم :

نیاز آبی فضای سبز قم از پساب 
خاکستری تأمین خواهد شد

رئیس کمیسیون خدمات شهری شهرداری قم گفت: برای استفاده 
از آب های خاکستری در آبیاری فضای سبز شهری توافقنامه های اولیه 
بسته شده است و در چند ماه آینده شهرداری قم برای تأمین آب موردنیاز 

فضای سبز به  صورت عمده از پساب خاکستری استفاده خواهد کرد.
 سید مجید سبحانی ثابت خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات امروز فضای 
سبز قم استفاده مشترک از آب شرب شهری در مصارف مختلف بوده که 
باید سعی شود در آینده نزدیک این مسئله به درستی تدبیر شود، با توجه 
به اقلیم خاص قم امکان کاشت هر نوع فضای سبز و گونه های مختلف 

امکان پذیر نیست.
سبحانی ثابت ابراز کرد: برای استفاده از آب های خاکستری در استفاده 
برای فضای سبز شهری توافقنامه های اولیه بسته شده است، و در چند ماه 
آینده شهرداری قم برای تأمین آب مورد نیاز فضای سبز به صورت عمده از 

پساب خاکستری استفاده خواهد کرد.

اخبــار

اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی  معاون 
استانداری قم گفت: دستگاههای فرهنگی 
استان باید برای سال آینده با اجرا کردن 
برنامه های تحول آفرین، نسبت به کاهش 
نهاد  مدیریت  و  ازدواج  افزایش  طلاق، 

خانواده اقدام نمایند.
شنبه  روز  هاشمی  محمدرضا  سید 
درجلسه ستاد ساماندهی امور جوانان قم، 
افزود: با وجود ظرفیتهای فرهنگی و دینی 
به ویژه حوزه علمیه در قم، ولی همچنان 
شاهد آسیب های اجتماعی هستیم که 
این استان از این نظر در رتبه های نخست 
کاهش  برای  کرد:  اضافه  دارد.وی  قرار 
گذشته 9  سال  اجتماعی  های  آسیب 
میلیارد ریال و امسال 60 میلیارد ریال در 
اختیار نهادهای ذیربط استان قرار گرفته 
که آنها باید خروجی قابل دفاعی از خود 
داشته باشند.وی ادامه داد: دستگاه هایی 
که موفق به هزینه کرد اعتبارات آسیب 
های اجتماعی نشده اند، اعتبارات را در 
اختیار واحدهایی که در این زمینه فعال 
بوده اند، قرار دهند.هاشمی با اشاره به این 
که آموزش 6 ساعت قبل از ازدواج ضروری 
است، اضافه کرد: عملکرد نهادهای ذیربط 
در حوزه طلاق ارزشمند می باشد و باعث 

کاهش این آسیب در استان شده است.
وی با تاکید بر این که ستاد ساماندهی 
امور جوانان باید در بخش ها نیز برگزار 
شود، گفت: رهبر معظم انقلاب در بیانیه 
گام دوم انقلاب 41 مرتبه به جوانان اشاره 
کرده اند که نکات کلیدی این بیانیه باید 
احصا شود و به عنوان دستور کار جلسه 
بعدی ستاد قرار گیرد.وی بیان کرد: با 
نگاه ویژه دولت، در 60 روستای قم خانه 
ورزش دایر شده، خانه ورزش 30 روستای 
دیگر آماده تجهیز است و خانه ورزش سایر 
روستاها در صورت تامین فضا و تجهیزات 

تا سه ماه نخست سال آینده احداث می 
شود.معاون استاندار قم همچنین با اشاره 
به لزوم برنامه ریزی برای حفظ امنیت و 
آرامش در شب چهارشنبه پایان سال، 
گفت: با توجه به این که چهارشنبه آخر 
سال مصادف با میلاد حضرت علی)ع( می 
باشد، پیش بینی می شود زائران زیادی 
وارد استان شوند.هاشمی افزود: دستگاه 
های فرهنگی از جمله اداره کل ورزش و 
جوانان برنامه های بانشاطی در سالن های 
تا شاهد آسیب  ببینند  ورزشی تدارک 
ها و مصدومیت های احتمالی جوانان و 

نوجوانان در این شب نباشیم.
فرماندار قم نیز گفت: برای هماهنگی 
در اجرای برنامه های هفته جوان، کمیته 
مسئول  های  دستگاه  از  متشکل  ای 
تشکیل شود تا ضمن هم افزایی، از موازی 
افزود:  سیار  شود.رضا  جلوگیری  کاری 
این برنامه ها از نظر ابعاد مختلف و محتوا 
کنترل شود، افراط نشود و احیانا مقابله ای 

با برگزاری این برنامه ها صورت نگیرد.
وی تاکید کرد: پایگاه های بسیج و 
مساجد نیز نسبت به برگزاری جشن ها 
در محله های کم برخوردار ترغیب شوند.

اجتماعی  و  فرهنگی  مدیرکل 
زمان  مدت  گفت:  نیز  قم  استانداری 
در  ازدواج  بدو  آموزش  کارگاه  برگزاری 
10 استانی که آمار طلاق بالایی دارند، 
از یک ساعت و نیم به 6 ساعت افزایش 
یافته است.عطاءالدین قاسمی افزود: در 
از جمله  هایی  دستگاه  ها،  کارگاه  این 
بهزیستی، دادگستری و سازمان تبلیغات 
اسلامی حضور دارند و اداره کل ورزش 
و جوانان در این کارگاه دیده نشده است 
که این مساله باید حل شود.به گفته وی، 
تشکل مرکزی برای آموزش متمرکز زوج 

ها از جمله راهکار کاهش طلاق است.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

اقدام دستگاه های فرهنگی در کاهش طلاق تحول آفرین باشد

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: 20 میلیون 
یورو و حداقل 150 میلیارد تومان هزینه تکمیل فاز 
نخست پروژه منوریل بدون احتساب هزینه واگن است.

 علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت پروژه منوریل 
شهر قم اظهار کرد: تعیین تکلیف این پروژه براساس 
برای آن  بینی شده  زمان پیش  و  نیاز  مورد  هزینه 
طی جلسه ای تا پایان سال با حضور مدیران استان، 
پروژه صورت خواهد  پیمانکار  و  نمایندگان مجلس 
گرفت، 20 میلیون یورو و حداقل 150 میلیارد تومان 
هزینه تکمیل فاز نخست پروژه منوریل بدون احتساب 

هزینه واگن است.
وی ادامه داد: اگر قرار بود که پروژه های منوریل 

و متروی شهر قم در زمان کنونی آغاز شود، باید این 
پروژه ها از منطقه پردیسان شروع می شدند، اما باید 
مقتضیات زمان اتخاذ این تصمیم ها در نظر گرفته شود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم افزود: بدون توافق 
با پیمانکار امکان جمع آوری ستون های منوریل بعد از 
حرم حضرت معصومه)س( وجود ندارد و چنین کاری 
بدون توافق با پیمانکار تبعات حقوقی برای شهرداری 
به دنبال خواهد داشت.قاری قرآن با اشاره به پروژه های 
و  کیوانفر  تقاطع  کرد:  اظهار  قم  شاخص شهرداری 
تکمیل فاز بلوار جمهوری جزو این پروژه ها در سال 
آینده است و شروع پروژه احداث تقاطع امینی بیات 
نیاز به تملک دارد.وی ادامه داد: بخش هایی از ادامه بلوار 

زائر آماده است و پیمانکار در این پروژه در حال کار تا 
منطقه پردیسان است و امکان بهره برداری از آن در 

نیمه نخست سال آینده وجود دارد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم افزود: تفاهم نامه 
ای طی هفته های اخیر با راه آهن در خصوص اجرای 

پروژه ها در جوار ریل راه آهن در شهر قم داشتیم.
از  امسال حدود 50 درصد  وی خاطرنشان کرد: 
پروژه های عمرانی پیش بینی شده شهرداری قم با 
وجود مشکلات اقتصادی به مرحله اجرا رسید که کمتر 
از انتظار طبق روال چند سال اخیر بود، ولی با این وجود 
عملکرد شهرداری قم در این خصوص بالاتر از میانگین 

بسیاری از شهرها است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :بدون احتساب هزینه واگن

راه اندازی فاز نخست منوریل۱50 میلیارد تومان اعتبار می خواهد

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: 25 درصد 
مدارس استان نیازمند نوسازی و 25 درصد مدارس 

دیگر نیازمند تخریب هستند.
 محسن پورگلیان با اشاره به وضعیت مدارس قم 
اظهار کرد: نیمی از این مدارس ایمن، 25 درصد نیازمند 

نوسازی و 25 درصد نیازمند تخریب است.
وی با بیان اینکه هم اکنون سالیانه 10 میلیارد تومان 
اگر  داد:  ادامه  پیدا می کند،  قم تخصیص  استان  به 

سالیانه 80 میلیارد تومان اعتبار به استان قم اختصاص 
پیدا کند، در برنامه پنج ساله امکان به سامان رساندن 
وضعیت مدارس نیازمند بازسازی و تخریب در استان 

وجود دارد.
مدارس  نوسازی  مدیرکل  پورگلیان   محسن 
استان قم افزود: 250 هزار مترمربع فضای آموزشی 
در استان نسبت به میانگین کشوری کمبود داریم 
و باید 80 مدرسه 12 کلاسه در استان قم احداث 

شود تا به میانگین کشوری در زمینه فضای آموزشی 
برسیم.

پورگلیان با اشاره به افزایش تعداد دانش آموزان 
استان قم خاطرنشان کرد: هر سال 12 هزار دانش آموز 
به تعداد دانش آموزان استان قم افزوده می شود و برای 
پاسخگویی به این تعداد دانش آموزان باید هر سال 40 
مدرسه جدید احداث شود که نیازمند تخصیص اعتبار 

160 میلیارد تومانی در هر سال است.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم:

آگهی اصلاحیه50 درصد مدارس قم نیازمند تخریب یا نوسازی است
پیرو آگهی های حراج مورخ 97/۱۲/۱5 روزنامه 

ایمان، نشانی حراج با شناسه ۳4/ح/97 به نشانی 
" قم/ بلوار شهید کبیری/ خیابان جنب تربیت 

معلم" اصلاح می گردد..
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم


